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Xalqın qəzeti!

1919-cu ildən çıxır xalqqazeti.azTəsisçi: Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti

İrəvan COP29-a dəvəti də 
siyasiləşdirməyə çalışır

Okamponun da arzusu 
ürəyində qalacaq

“Rusiya Ermənistanı qardaş ölkə sayır və ümid edir ki, İrəvan vaxtilə 
Kiyev rejiminin seçdiyi yolu təkrarlamayacaq”. Bu fikirlər Rusiya 
Prezidentinin mətbuat katibi Dmitri Peskova məxsusdur. D.Peskov 

“Moskovski komsomolets”ə açıqlamasında kifayət qədər diplomatik olmağa 
çalışsa da, onun yuxarıda diqqətə çatdırdığımız fikirləri bir çox mətləblərdən 
xəbər verir. Hansı mətləblərdən, bu barədə söz açacağıq. Ancaq hələlik Rusiya 
rəsmisinin daha nələri nəzərdə tutduğuna diqqət yetirək.  Beləliklə, Kremlin 
mətbuat katibinin sözlərinə görə, Ermənistan suveren ölkədir və qarşılıqlı 
fəaliyyətin prioritet istiqamətlərini özü seçir. Eyni zamanda, Rusiya üçün 
Ermənistan müttəfiq və qardaş ölkə olaraq qalır: “Biz bu cür yanaşmaya 
hörmətlə yanaşırıq. Lakin İrəvanın bir vaxtlar Kiyevin buraxdığı səhvləri təkrar 
etməsini istəməzdik”.

Bəli, Peskov Ermənistana xəbər-
darlıq edir. Yeri gəlmişkən, son 
vaxtlar Moskvadan İrəvana ün-

vanlanmış xəbərdarlıqlar tez-tez səslənir. 
Ona görə ki, Hayastan rəngləri tündləş-
dirməklə məşğuldur. Baş nazir Nikol Pa-
şinyan və onun administrasiyasında yer 
alan şəxslər həm Rusiyanı saymır, həm 
də istər yerli, istərsə də beynəlxalq müstə-
vidə anti-Rusiya tezislərini təbliğ edirlər. 

Əlbəttə, ən əsas məqam Cənubi 
Qafqazdır. Hazırda Qərb bu regionda 
sabitliyi pozmağa çalışır. Daha doğrusu, 
Qərbin bölgədəki anti-Rusiya ritorikası 
dinc və əmin–amanlıq mühitini təhdid 
edir. Ermənistan isə bu ritorikadakı ən 
vacib alətə çevrilir. Bütün beynəlxalq 
platformalarda ölkəmizin Rusiya ilə əlbir-
liyinə dair təsəvvür formalaşdıran rəsmi 
İrəvan dünyanın Kreml əleyhinə kökləni-
şindən özünün avantürist faydasını gö-
türməyə cəhd edir. Buna görə də silahla-
nır, silahlandırılır. Nəticə etibarilə erməni 
iqtidarı Azərbaycanla sülhü də şübhə al-
tına alır, dinc və əmin–amanlıq şəraiti-
nin formalaşması baxımından yaranmış 
müsbət tendensiyaya zərər gətirir. 

Ermənistan rəhbərliyi Cənubi Qafqaz-
da, belə demək mümkünsə, geosiyasi 
rəqabət qazanının içərisində yer almaq-
dadır. Bu, son dərəcə təhlükəli gedişdir. 
Əslində, rəsmi İrəvanın indiyədək də belə 
təhlükəli gedişləri olub və ötən müddət 
göstərir ki, hər dəfə bunun ziyanını çəkib. 
Ancaq səhvlərdən nəticə çıxarmayıb və 
bu gün də çıxarmır. Ən başlıcası isə hazır-
da yaşananlar onu deməyə əsas verir ki, 
Ermənistan özünün müasir dövlətçilik ta-
rixinin ən böyük səhvini etməyə hazırlaşır. 
İstər Peskovun, istərsə də digər Rusiya 
rəsmilərinin də bildirmək istədikləri, amma 
açıq şəkildə dilə gətirmədikləri elə budur. 

Ümumən, Rusiya–Ermənistan müna-
sibətləri məsələsində ikincinin Ukrayna-
nın yolunu getdiyinə dair fikirlər çoxdan 
formalaşıb. Bu düşüncələr, bir qayda 
olaraq, ayrı-ayrı ekspert və politoloqlar, 

bəzən isə rusiyalı parlamentarilər tərə-
findən gündəmə gətirilib. İndi Peskovun 
açıqlaması onu deməyə əsas verir ki, 
sözügedən baxış artıq rəsmi rus siyasi 
industriyasının da gündəliyində yer al-
maqdadır. Əlbəttə, məsələyə mövcud 
prizmadan yanaşsaq, Rusiya Xarici İşlər 
Nazirliyinin rəsmi nümayəndəsi Mariya 
Zaxarovanın düşüncələrini daha açıq 
saymaq mümkündür. O, Peskovdan fərq-
li olaraq, çıxışlarında ölkəsinin anti-ermə-
ni ovqatına daha geniş yer verir... 

Bəli, Peskov Ermənistana nəzərən 
Ukrayna amilini əbəs yerə qabartma-
yıb. Onun söylədikləri düşündürücüdür. 
Məsələn, Rusiya Prezidentinin sözçü-
sü Ermənistanın ölkəsi üçün müttəfiq 
və qardaş olduğunu bildirirsə və bu fik-
rini İrəvanla Kiyev arasında paralellər 
aparmaqla dilə gətirirsə, erməni iqtidarı 
anlamalıdır ki, ermənilər qardaşlıq baxı-
mından ruslara ukraynalılardan qat-qat 
uzaqdırlar.  Həmişə də belə olub. Ancaq 
Rusiya özünün qlobal maraqları naminə 
bu qardaşlığı nəzərə almayıb. Daha doğ-
rusu, Moskva qlobal maraqlarının diktəsi 
ilə Kiyevə qarşı çıxmaqdan çəkinməyib. 
Buna görə ortada iki ildir davam edən 
böyük fəlakət və müharibə var. Belə olan 
halda, Kremlin İrəvanın başına hansı 
oyunu aça biləcəyini təsəvvürə gətirmək 
arzuedilməzdir. 

Ermənistan istər əhali, istərsə 
də digər potensial göstəricilər 
baxımından Ukraynanın heç 

ayağının tozu da ola bilməz. Rəsmi İrə-
van bunu yaxşı-yaxşı düşünməlidir. Dü-
şünməli və özünün xarici siyasət para-
metrlərinə yenidən baxmalıdır. Əlbəttə, 
söhbət heç də ondan getmir ki, Ermənis-
tan otuz ilə yaxın müddətdə olduğu kimi, 
Rusiyanın forpostuna çevrilməlidir. An-
caq Kremllə və Qərblə bərabərtərəfli, sırf 
özünün dövlət maraqlarından irəli gələn 
konstruktiv siyasət yürütməli, müəyyən 
mənada balans yaratmalıdır. 

(ardı 6-cı səhifədə)

Ermənistanı sülhdən uzaqlaşdıran illüziyalar
Cəmiyyət ortaq məxrəcə gəlmək üçün Paşinyana siqnallar ötürməkdədir

Rəsmi Bakı İrəvana tarixin arxivinə 
göndərdiyi Minsk qrupunun buraxıl-
ması ilə bağlı ATƏT-ə birgə müraciət 
göndərmək təklifini göndərib. İntəhası, 
bu məsələyə yanaşmada Ermənistan 
haklimiyyəti daxilində fərqli mövqelə-
rin olduğunu söyləyə bilərik. 

Görünən odur ki, baş nazir Nikol Pa-
şinyanın Minsk qrupunun aqibəti barədə 
söylədikləri ilə Bakının təklifi arasında 
müəyyən qədər fərqi var. Azərbaycan 
ATƏT-in Minsk qrupunun ömrünü və 
fəaliyyətini “de-fakto” çoxdan başa vur-
duğunu, üç həmsədrli təsisatın özünün 
ilkin missiyasının öhdəsindən gələ bil-
mədiyini və 20220-ci ilin noyabrında tam 
iflasa uğradığını açıq mətnlə bəyan edib. 
Bakı göstərilən səbəblərə görə İrəvana 
da tərəflər üçün artıq heç bir əhəmiyyət 
daşımayan bir təsisatdan imtina eləməyi 
məsləhət görür. 

Bakının istəyini zərurətə çevirən 
başqa bir amil isə odur ki, həm Azər-
baycan, həm də Ermənistan bu gün də 
ATƏT-ə üzvlük haqqı ödəyirlər. Yəni, 
durumun paradoksallığı ondadır ki, keç-

miş münaqişə tərəfləri hazırda faydalılıq 
əmsalı sıfıra düşmüş bir təsisatın sax-
lanılmasına pul ödəyirlər. Ermənistan 
bu məsələyə bir qədər fərqli prizmadan 
yanaşır və deyir ki, ATƏT-in Minsk qrupu 
fəaliyyətini dayandırıb, amma bu fəaliy-
yətin bərpa olunmasına ehtiyac yara-
na bilər. Əslində, İrəvanın bu mesajının 
ünvanı ATƏT deyil, onun otuz il bundan 

əvvəl yaratdığı Minsk qrupunun həmsəd-
rləri – ABŞ və Fransadır. Paşinyan Minsk 
qrupunu tənqid edərkən konkret olaraq 
Rusiyanın bu təsisatda fəaliyyət göstər-
mədiyinə və ya bundan sonra fəaliyyəti-
nin mümkünsüz olduğuna işarə vurur. 

(ardı 4-cü səhifədə)

Bu gün Paris Olimpiadasının 
 açılış mərasimi keçirilir

Türk İnvestisiya Fondu dostluq və 
qardaşlığın təməllərini möhkəmləndirəcək

Səhifə  7

Peskovdan 
xəbərdarlıq: 
Ermənistan 

Ukrayna deyil

Səhifə  12

Yenilənən, inkişaf edən Ağdam

Səhifə  9

Səhifə  4
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Səhifə  6

Təxribatlar dayandırılmasa,  
cavab tədbirləri görüləcək 
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Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 2021-ci il 19 fevral 
tarixli 1290 nömrəli Fərmanı ilə təsdiq edilmiş “Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin Təhlükəsizlik Xidməti haqqında 

Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Fərmanı
Azərbaycan Respublikası Konstitusi-

yasının 0 -cu maddəsinin 2-ci bəndini 
rəhbər tutaraq qərara alıram:

Azərbaycan Respublikası Prezidenti-
nin 202 -ci il  fevral tarixli 2 0 nöm-
rəli Fərmanı Azərbaycan Respublika-
sının Qanunvericilik Toplusu, 202 ,  
2, maddə 2 Cild  ilə təsdiq edilmiş 
“Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 

Təhlükəsizlik Xidməti haqqında Əsas-
namə”də dəyişiklik təsdiq edilsin.
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Bakı şəhəri, 25 iyul 2024-cü il

Əli Əsədov Türkiyənin Konstitusiya 
Məhkəməsinin sədri ilə görüşüb

Azərbaycan Respublikasının Baş naziri Əli Əsədov iyulun 25-də Türkiyə 
Respublikası Konstitusiya Məhkəməsinin sədri Kadir Özkaya ilə görüşüb.

Nazirlər Kabinetindən bildirilib ki, 
görüşdə Azərbaycan ilə Türkiyə ara-
sında bütün sahələrdə, o cümlədən si-
yasi, ticarət-iqtisadi, investisiya, enerji, 

nəqliyyat-tranzit və digər istiqamətlərdə 
mövcud əlaqələrin davamlı inkişafından 
məmnunluq ifadə olunub. Eyni zamanda, 
məhkəmə-hüquq sahəsində uzunmüd-

dətli səmərəli tərəfdaşlıq təqdir edilib.  
Türk Dövlətləri Təşkilatının bey-

nəlxalq nüfuzunun artırılmasında və 
regional güc mərkəzinə çevrilməsində 
Azərbaycan və Türkiyə prezidentlərinin 
səylərinin önəmi qeyd olunub. 

İki ölkənin Konstitusiya məhkəmələri 
arasında həm ikitərəfli formatda, həm də 
beynəlxalq təşkilatlar, xüsusilə də Türk 
Dünyası Konstitusiya Yurisdiksiyaları 
Konfransı Təşkilatı çərçivəsində həyata 
keçirilən əməkdaşlığın əhəmiyyəti vurğu-
lanıb.

Görüşdə Azərbaycan-Türkiyə 
qarşılıqlı faydalı əməkdaşlığının 
müxtəlif istiqamətlərdə, o cümlədən 
məhkəmə-hüquq sahəsində inkişaf pers-
pektivləri müzakirə olunub.

Azərbaycan Respublikası Konstitusi-
ya Məhkəməsinin sədri Fərhad Abdulla-
yev də görüşdə iştirak edib.      

XQ

Əməkdaşlığın inkişaf perspektivləri müzakirə olunub
Azərbaycan Respublikasının Baş 

naziri Əli Əsədov iyulun 25-də Serbiya 
Respublikasının mədəniyyət naziri, 
iki ölkə arasında ticarət və iqtisadi 
əməkdaşlıq üzrə Hökumətlərarası 
Komissiyanın Serbiya tərəfindən 
həmsədri Nikola Selakoviçin rəhbərlik 
etdiyi nümayəndə heyəti ilə görüşüb.

Nazirlər Kabinetinin mətbuat xidmə-
tindən bildiriblər ki, görüşdə zəngin tarixə 
malik Azərbaycan- erbiya dostluq və 
strateji tərəfdaşlıq əlaqələrinin müxtəlif 
sahələrdə inkişafından məmnunluq ifadə 
olunub. Ticarət-iqtisadi, investisiya, neft-
qaz, sənaye sahələrində fəal əməkdaşlı-
ğın həyata keçirildiyi vurğulanıb.

Dövlət başçıları arasında əldə olunan 
razılaşmaların praktiki icrasının qarşılıqlı 
faydalı tərəfdaşlığın daha da genişləndi-
rilməsi baxımından əhəmiyyəti qeyd olu-
nub.

Tərəflər Hökumətlərarası Komissiya-

nın Bakıda keçirilən -ci iclasının önə-
minə toxunublar.

Görüşdə, həmçinin iki ölkə arasında 
ticarət dövriyyəsinin və qarşılıqlı inves-
tisiyaların artırılması, nəqliyyat-tranzit, 

bərpaolunan enerji, humanitar və digər 
sahələrdə əməkdaşlığın inkişaf perspek-
tivləri müzakirə olunub.

XQ

Xarici İşlər Nazirliyində...

İyulun 25-də xarici işlər naziri Ceyhun Bayramov ölkəmizdəki diplomatik 
fəaliyyətinin başa çatması münasibətilə Polşanın Azərbaycandakı səfiri Rafal 
Poborski ilə görüşüb. 

Tərəflər ölkələrimiz arasında mövcud 
əməkdaşlıq münasibətlərindən danışa-
raq bu xüsusda ali səviyyədə həyata ke-
çirilən təmasların və görüşlərin dostluq, 
hörmət və strateji tərəfdaşlığa əsaslanan 
əməkdaşlığın inkişafına təkan verdiyini 
qeyd ediblər.

Azərbaycanla Polşa arasında siya-
si, iqtisadi, energetika, alternativ enerji, 
humanitar, təhsil və digər sahələr üzrə 
ikitərəfli münasibətlərin geniş perspek-
tivə malik olduğu, əlaqələrin inkişafında 
siyasi məsləhətləşmələr mexanizminin, 
habelə parlament diplomatiyasının əhə-
miyyəti qeyd edilib. 

Nazir Polşa səfirinin ikitərəfli münasi-
bətlərin inkişafı istiqamətindəki səylərini 
yüksək qiymətləndirib və səfirə gələcək 
diplomatik fəaliyyətində uğurlar arzula-
yıb. 

* * *
Həmin gün xarici işlər naziri Ceyhun 

Bayramov diplomatik xidmətə qəbul ilə 
bağlı keçirilmiş sayca ikinci müsabiqə 
prosesi nəticəsində Xarici İşlər Nazirli-
yində əmək fəaliyyətinə başlamış gənc 
diplomatlarla görüşüb.

Nazir Ceyhun Bayramov çoxmər-
hələli müsabiqə prosesini uğurla tamam-
layaraq diplomatik xidmət orqanlarında 
işə başlayan gənc diplomatları ürəkdən 
təbrik edib, onlara gələcək fəaliyyətlərin-
də uğurlar arzulayıb.

Diplomatik fəaliyyətlərinə dövlətimi-
zin başçısı tərəfindən müəyyən olunan 
xarici siyasətin icrasına məsul olan Xarici 
İşlər Nazirliyində başlayacaq gənclərə 
bu məsuliyyətli fəaliyyətdə malik olduqla-
rı akademik, praktiki bilik və bacarıqları 
tətbiq etmək istiqamətində müvafiq töv-

siyələr verilib.  
lkəmiz tərəfindən aparılan fəal xa-

rici siyasət kursunun uğurlu icrası is-
tiqamətində diplomatlarımızın daim öz bi-
lik və bacarıqlarının artırılması üzərində 
çalışmalı olduqları bildirilib, bu istiqamət-
də Xarici İşlər Nazirliyi tərəfindən həyata 
keçiriləcək bir sıra proqramlar vasitəsilə 
prosesin dəstəklənəcəyi qeyd olunub.

* * *
Dünən Daşkənddə Azərbaycan Res-

publikasının və zbəkistan Respublika-
sının Xarici İşlər nazirlikləri arasında si-
yasi məsləhətləşmələrin növbəti raundu 
keçirilib.

Məsləhətləşmələr zamanı Azərbay-
can nümayəndə heyətinə xarici işlər na-
zirinin müavini amir Şərifov, zbəkistan 
nümayəndə heyətinə isə xarici işlər na-
zirinin müavini Bobur Usmanov rəhbərlik 
ediblər.

iyasi məsləhətləşmələr zamanı 
ölkələr arasında siyasi, iqtisadi, nəqliyyat, 
mədəniyyət, humanitar və digər qarşılıqlı 
maraq kəsb edən sahələr üzrə məsələlər 
müzakirə olunub, eləcə də beynəlxalq və 
regional təşkilatlar çərçivəsində əmək-
daşlıqla bağlı fikir mübadiləsi aparılıb.

BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə 
ərçivə Konvensiyasının Tərəflər Kon-

fransının 2 -cu sessiyasının COP2  
Azərbaycanda keçirilməsinin ölkənin 
beynəlxalq aləmdə artan nüfuzunun 
göstəricisi olduğu diqqətə çatdırılıb. 

iyasi məsləhətləşmələr çərçivəsin-
də Azərbaycan ilə zbəkistan arasında 
müqavilə-hüquq bazası və baxılmaqda 
olan layihələr ətrafında fikir mübadiləsi 
aparılıb, eləcə də iki ölkə arasında imza-
lanmış sənədlərin inventarizasiyası hə-
yata keçirilib.

XQ

Kamran Əliyevin  
Qırğızıstana səfəri başa çatıb 

İyulun 25-də Bişkekdə Türk Dövlətləri Təşkilatı Baş Prokurorlar Şurasının 3-cü 
iclası keçirilib. 

Azərbaycan, Qazaxıstan, Qırğızıs-
tan, zbəkistan və Türkiyənin Baş pro-
kurorlarının, TDT Baş katibinin rəhbərlik 
etdikləri nümayəndə heyətlərinin, Bey-
nəlxalq Prokurorlar Assosiasiyasının Baş 
müşavirinin qatıldıqları iclasda Qırğız 
Respublikasının Prezidenti adır apa-
rovun videomüraciəti nümayiş olunub. 
Prezident iclasın işinə uğurlar arzulayıb. 

Tədbirdəki çıxışında ölkəmizin türk 
birliyinə xüsusi əhəmiyyət verdiyini qeyd 
edən Baş prokuror Kamran Əliyev TDT-
yə üzv dövlətlərdə qanunçuluğun və 
hüquq qaydasının təmin edilməsi, insan 
hüquq və azadlıqlarının etibarlı müdafiə-
si, cinayətkarlığın bütün formalarına qar-
şı mübarizə sahəsində səylərin birləşdi-
rilməsinə və qarşılıqlı əməkdaşlığın daha 
səmərəli həyata keçirilməsinə mühüm 
töhfə verəcəyini bildirib. 

Baş prokuror Müzə ər Ali Baş Ko-
mandanın rəhbərliyi ilə Azərbaycanın 

ərazi bütövlüyünün tam şəkildə bərpa 
olunduğu, dövlətimizin başçısının və 
ölkəmizin Birinci vitse-prezidenti xanım 
Mehriban Əliyevanın diqqət və qayğısı 
ilə Qarabağda sürətli bərpa və quruculuq 
işlərinin aparıldığı barədə həmkarlarını 
məlumatlandırıb.

Baş prokuror, həmçinin BMT-nin İqlim 
Dəyişmələri üzrə ərçivə Konvensiyası-
nın Tərəflər Konfransının 2 -cu sessi-
yasının - COP2 -un sentyabrın 2 -dan 
oktyabrın 2-dək Beynəlxalq Prokurorlar 
Assosiasiyasının 2 -cu illik konfransının 
və ümumi yığıncağının ölkəmizdə keçi-
riləcəyini bildirərək həmkarlarını mötəbər 
tədbirdə iştiraka dəvət edib.  

Yekunda Bişkek bəyanatı qəbul edi-
lib, növbəti iclasın 202 -ci ildə zbəkis-
tanda keçirilməsi qərara alınıb.
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Samir Şərifov G20 maliyyə nazirlərinə çağırış edib
Braziliyanın Rio-de-Janeyro şəhərində Böyük İyirmiyə (G20) üzv ölkələrin maliyyə 

nazirləri və Mərkəzi Bank rəhbərlərinin toplantısı çərçivəsində iyulun 24-də “COP28-G20 
Braziliya maliyyə istiqaməti: Dayanıqlı maliyyənin mümkün, əlçatan və əlverişli edilməsi” 
adlı tədbir keçirilib. Aəzrbaycanı iclasda maliyyə naziri Samir Şərifovun rəhbərlik etdiyi 
nümayəndə heyəti təmsil edib.

Qlobal iqlim dəyişikliyi üzrə davamlı 
maliyyə mənbələrinin təmin edilməsinin 
qiymətləndirilməsinə həsr olunan tədbirin 
açılış hissəsində çıxış edən nazir amir 
Şərifov bildirib ki, artan iqlim böhranı ilə 
əlaqədar qlobal çağırışa cavab tədbirlə-
ri müvafiq həcmdə və təxirə salınmadan 
maliyyə təminatının yaradılmasını tələb 
edir. Bu öz növbəsində, 20 -ci ildə qlo-
bal iqlim sazişini Paris azişi  imzalamış 
dünya ölkələrinin üzərinə götürdükləri 
karbon qazlarının emissiyasının azal-
dılması öhdəliklərinin inkişaf etməkdə 
olan ölkələrin payına düşən hissəsinin 
icrası üçün inkişaf etmiş ölkələr tərəfin-
dən illik əsasda iqlim maliyyəsinin həmin 
ölkələrə ayrılmasını reallaşdıran maliyyə 
mexanizminin yaradılmasını zəruri etsə 
də, xeyli müddət ötməsinə baxmayaraq 
onun ərsəyə gətirilməsi hələ də gündəm-

dədir. Bu hal cari ildə Bakıda keçiriləcək 
COP konfransı zamanı Paris azişinin 
məqsədlərinə çatmaq üçün yeni iqlim 
maliyyə hədəfinin Yeni Kollektiv Kəmiy-
yət Hədəfi  müəyyənləşdirilməsini və 

aziş tərəfləri arasında razılaşdırılmasını 
daha da aktuallaşdırır.

Nazir ədalətli və iddialı yeni iqlim ma-
liyyə hədəfini müəyyənləşdirmək, inki-
şaf etməkdə olan ölkələrin iqlim inkişafı 
gündəliyinin ehtiyaclarını qarşılamaq və 
Paris azişinə etimadı bərpa etmək üçün 
Bakıda keçiriləcək COP2  tədbirinin 
münbit meydança olacağını vurğulayıb 
və iqlim maliyyəsi üzrə hədəfi bu il qəbul 
etmək üçün Böyük İyirmiliyin müstəsna 
rola malik olduğunu qeyd edərək G20 
dövlətlərinin maliyyə nazirlərini mövqelə-
rinin razılaşdırması üçün əlavə səylər 
göstərməyə çağırıb.

İnkişaf etməkdə olan ölkələrin iqlim 
maliyyəsi ehtiyaclarını qarşılamaq üçün 
əlavə maliyyə resurslarının mobilizasiya-
sının tələb olunduğunu vurğulayan nazir 

amir Şərifov Braziliyanın G20 sədrliyi 
zamanı iqlim maliyyəsi üzrə xüsusi yara-
dılmış işçi qrupun işinə Azərbaycanın da 
dəvət olunduğunu nəzərə alaraq, həmin 
işçi qrupun gündəliyinə çoxtərəfli inkişaf 

banklarının resurs bazalarının artırılması 
məsələsinin daxil edilməsini və buna nail 
olunması üçün Böyük İyirmiliyin maliyyə 
nazirlərinə xüsusi hesabatın hazırlana-
raq təqdim olunmasını təklif edib.

Braziliya səfəri çərçivəsində nazir 
amir Şərifov bu ölkənin maliyyə naziri 

Fernando Haddad və ətraf mühit və iq-
lim dəyişikliyi naziri Marina ilva, eləcə 

də Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin maliyyə 
məsələləri üzrə dövlət naziri Məhəmməd 
Əl Hüsseini, İndoneziyanın maliyyə naziri 
və İqlim Dəyişikliyi üzrə Maliyyə Nazirləri 
Koalisiyasının həmsədri ri Mulyani İnd-
ravati, COP2 -in Baş direktoru Majid Al 

uvaidi, Beynəlxalq alyuta Fondunun 
sərəncamçı direktoru Kristalina Georgi-
yeva və Dünya Bankının Prezidenti Ajay 
Banga ilə ikitərəfli görüşlər keçirib.

Görüşlərdə G20 prezidentliyi və 
COP 0 gələcək prezidentliyi qismində 
Braziliya, hazırkı COP2  prezidentliyi 
qismində Birləşmiş Ərəb Əmirlikləri ilə 
COP2  prezidentliyi qismində Azərbay-
can arasındakı əməkdaşlıq əlaqələri, 
G20-nin iqlim maliyyəsi üzrə Yeni Kollek-
tiv Kəmiyyət Hədəfinin Bakıda müəyyən-
ləşdirilməsi və qəbul edilməsindəki rolu-
nun dəyərləndirilməsi, çoxtərəfli inkişaf 
banklarının resurs bazalarının artırılma-
sı, özəl kapitalın iqlim maliyyəsinə cəlb 
edilməsi yolları və COP2 -un Bakıda 
keçirilməsi ilə əlaqədar digər məsələlər 
müzakirə olunub.

Akademik Zərifə Əliyeva adına 
liseyə növbəti yardım çatdırılıb

Azərbaycan dövləti Ukraynanın İrpen şəhərindəki akademik Zərifə Əliyeva 
adına humanitar “Linqvist” liseyinə növbəti humanitar yardımını göndərib.

Humanitar yardım orta məktəbin 
maddi-texniki imkanlarını daha da yax-
şılaşdırmaq məqsədi daşıyır. Yardıma 
noutbuk dəstləri daxildir.  

Humanitar yardımın məktəbə çatdırıl-
ması mərasimində iştirak edən Azərbay-
canın Ukraynadakı səfiri eymur Mərdə-
liyev bildirib ki, Azərbaycan Prezidenti 
İlham Əliyevin tapşırığı ilə dövlətimiz mü-
haribə dönəmində Ukraynaya humanitar 
yardımlarını davam etdirir.

Göstərilən dəstəyə görə dövlətimizin 
başçısına və xalqımıza təşəkkürünü bil-
dirən məktəbin direktoru alentina An-

tonenko qeyd edib ki, Prezident İlham 
Əliyev 2 00 şagirdin təhsil aldığı məktə-
bə ikinci həyat verib. Bu gün göstərilən 
növbəti yardım məktəbin maddi-texniki 
imkanlarını daha da yaxşılaşdıracaq.

“Azərbaycan dövləti orta məktəbin 
inkişafı üçün dəstəyini əsirgəmir. Azər-
baycanın Ukraynadakı səfirliyi də bu işdə 
fəallıq göstərir. Bu, səmimi dostluq mü-
nasibətlərimizin nəticəsidir. Mənim üçün 
Azərbaycan və azərbaycanlılar əbədi 
dostlardır”, - deyə alentina Antonenko 
əlavə edib.
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Dezinformasiyaya qarşı mübarizə:  
Prezidentin yeni tarixi mesajları

 

ezinf rmasiyanın 
multire i nal miqyası
Dövlət elə bir dinamik qurumdur ki, 

sabit qala bilməz, yerində sayması belə 
deqradasiyaya aparıb çıxarar. Dövlət 
daim inkişaf etməli, yeni addımlar atmalı 
və bu mənada irəli getməlidir. Azərbay-
can Respublikasının müstəqil dövlət 
kimi təşəkkül tapması məhz bu prinsip 
üzərində müəyyən edilmişdir. Ulu öndər 
Heydər Əliyevin müstəqil dövlət qurucu-
luğu fəlsəfəsində daim inkişaf və tərəqqi 
ana xətti təşkil edir. Buna görədir ki, ta-
rixi baxımdan qısa bir müddətdə Azər-
baycan ərazi bütövlüyünü və suveren-
liyini tam təmin etməklə yanaşı, dəqiq 
müəyyənləşmiş inkişaf xəttinə çıxdı. 
Cəmiyyət qələbənin nə olduğunu milli 
ləyaqəti təmin etməklə daxilən yaşadı. 
Bu, topluma güc verir və onu həmişə di-
namik dəyişikliyə səsləyir. 

Şuşa Forumunun ruhundan bunları 
görə bilirdik. Eyni zamanda, Preziden-
tin irəli sürdüyü bir sıra tezislərdə Azər-
baycan üçün faktiki olaraq yeni bir mər-
hələnin başlandığının konkret əlamətləri 
aydın duyulurdu. Onların sırasında mul-
tiregional miqyasda dövlətin fəaliyyəti və 
qlobal əhəmiyyətli mötəbər tədbirlərin 
Azərbaycanda təşkil olunması xüsusi 
məna daşımaqdadır. Məsələ, doğrudan 
çox, dərinlərdə olan geosiyasi və siyasi 
faktorlara bağlıdır. 

İlk dəfədir ki, müstəqil dövlət kimi 
Azərbaycan Respublikası regional 
miqyası aşaraq çox ciddi kontekstlər-
də multiregional miqyasda əhəmiyyətli 
proseslərdə iştirakını keyfiyyətcə yeni 
səviyyəyə yüksəldir. Bu proses məqsəd-
yönlü və sistemli aparılır. Buna qarşılıq 
Azərbaycana qarşı dezinformasiya fəa-
liyyəti də multiregional faktorlar miqya-
sında həyata keçirilir. 

Burada hansı istiqamətlərdən və 
hansı məsələlər üzrə informasiya mü-
haribəsinin aparıla biləcəyini proqnoz-
laşdırmaq mümkündür. Bütövlükdə, 
multiregional miqyasda dezinformasiya 
aparılması bizim üçün yenidir. Təbii ki, 

buna qarşılıq da fərqli üsullar tapılmalı-
dır. Məsələn, Afrikada, Pakistanda, Bal-
kanlarda, Şərqi Avropada, akit okean 
hövzəsində və ya ində Azərbaycana 
qarşı aparıla biləcək dezinformasiyalarla 
necə səmərəli mübarizə etmək olar

əzifə asan deyil. ox geniş geosi-
yasi və coğrafi məkanın əhatə olunduğu 
yerdə səmərəli informasiya mübarizəsi 
aparmaq kifayət qədər mürəkkəb işdir. 
Bəziləri düşünə bilər ki, bu, Azərbay-
canın nəyinə lazımdır  Ancaq müasir 
dünya elədir ki, coğrafi uzaqlıq şərti 
məna daşıyır. Dünyanın bütün regionları 
bir-biri ilə çox sayda sahələr üzrə qarşı-
lıqlı əlaqədədirlər. Azərbaycan da indi iki 
istiqamət üzrə qlobal miqyasda fəaliyyət 
göstərir. Onların bir istiqamətini regional 
və beynəlxalq təşkilatlar təşkil edirlər, di-
gərini isə qlobal miqyasda problem olan 
bir sıra proseslərə təsir etmək zərurəti 
ilə bağlıdır. 

İnf rmasiya savaşı və 
beynəlxalq təşkilatlar 
 Prezident İlham Əliyev Şuşada 

bəyan etmişdir  “Qoşulmama Hərəka-
tında sədrliyimiz bizə Afrika qitəsində 
olan ölkələrlə praktiki təmaslar qurma-
ğa kömək edib”. Etiraf edək ki, cəmi  
il bundan öncə Azərbaycanın Afrika 
qitəsindəki ölkələrlə hansısa məsələ ilə 
bağlı əməkdaşlıq edəcəyini təsəvvürə 
gətirmək çətin idi. Ancaq  Qarabağ sa-
vaşı və 2  saat  dəqiqəlik xüsusi anti-
terror tədbirləri regionla bağlı situasiyanı 
elə dəyişdi ki, hətta uzaq Afrika bizə çox 
yaxın oldu. 

Məsələ onunla bağlıdır ki, Fransa 
Avropada və Cənubi Qafqazda Azərbay-
cana qarşı əsl dezinformasiya yaymaq 
hərəkatına başladı. Rəsmi Paris Bakıya 
inanılmaz böhtanlar atdı, müxtəlif uy-
durma məlumatlar yaydı. Azərbaycanın 
haqq işini terror kimi qələmə verməyə 
çalışdı. Azərbaycan Ordusuna şər-böh-
tan ataraq, yalan informasiyalarla mani-
pulyasiyalar edərək, yanlış təsəvvürlər 
formalaşdırmağa çalışdı. Bunun fonun-
da ermənilər haqqında şişirdilmiş məlu-
matlar yayaraq, onların haqq etmədikləri 

müsbət obrazını formalaşdırmağa cəhd-
lər göstərdilər. Bu da dezinformasiyadır, 
Azərbaycanın ziyanına, ermənilərin xey-
rinə olan dezinformasiya. 

Azərbaycan mütləq bu dezinfor-
masiya hərəkatına cavab verməli idi. 
Həmin cavab Fransanın oynadığı kimi 
multiregional miqyasda aparılmalı idi. 
Yəni Fransanı yerində oturtmaq üçün 
informasiya savaşının ağırlıq mərkəzi-
ni Cənubi Qafqazdan başqa geosiyasi 
məkana atmaq gərək idi. Elə bir məka-
na ki, Fransanın həssas yeri olsun  Bu, 
tapıldı – akit Okean hövzəsindəki və 
Afrikadakı fransız müstəmləkələri  Əks-
arqument lər də real və kifayət qədərdir. 
Azərbaycan Fransa kimi nəyisə uydur-
mamalı idi.

Konkret faktlar göstərir ki, fransızlar 
bir neçə müstəmləkə ölkəsinə qarşı çox 
insafsız, antidemokratik və istismarçı 
münasibət göstərmişlər. Burada ən yax-
şı mübarizə kanalı Qoşulmama Hərəkatı 
idi. ünki Azərbaycan həm bu təşkilatda 
çox fəaldır. Həm onun sədri idi, həm də 
orada 20 ölkə üzvdür. Buna görə də 
Azərbaycan Cənubi Qafqazda ədaləti 
bərpa etmək üçün bu geosiyasi məkan-
dan uzaqlarda olan multiregional miq-
yasda mübarizə aparmağa məcbur ol-
muşdur. Proses göstərdi ki, Azərbaycan 
fransız dezinformasiyası ilə uğurla mü-
barizə apara bilir və rəsmi Paris Cənubi 
Qafqazda bir qədər geri çəkilməli oldu. 

Burada informasiya savaşının faktiki 
nəticəsi göz qabağındadır  Azərbaycan 
yerləşdiyi regionda aparılan dezinfor-
masiya kampaniyasını uğurla rəqib üçün 
həssas olan geosiyasi məkana transfor-
masiya edə bildi və indi bu məsələdə 
üstündür  

Deməli, Azərbaycanın multiregional 
miqyasda informasiya savaşı abstrakt 
məsələ deyildir, artıq konkret nəticələri 
olan real prosesdir. 

Digər nümunə  Azərbaycanın Türk 
Dövlətləri Təşkilatının TDT  üzvü kimi 
apardığı informasiya savaşı ilə bağlıdır. 
Azərbaycan Prezidenti bu təşkilatda 
dünyanın hər bir yerində azərbaycanlı-
ların hüquqlarının qorunması, milli mə-
dəniyyətin saxlanması kimi məsələlər-
də fəallığı artırmanın zəruriliyini sübut 

etmişdir. Azərbaycanın maraqları mul-
tiregional miqyasda bu aspektdə artıq 
təmin edilir. İnformasiya istiqamətində 
də dünyanın hər bir yerində azərbay-
canlının hüququnun qorunması lazımlı-
ğını artıq qəbul edirlər. Buna görədir ki, 
Amerikada, Afrikada, Asiyada və başqa 
yerlərdə azərbaycanlılar Azərbaycana 
dayaq yeri, hüquqlarını qoruyan güc kimi 
baxırlar.    

l bal tədbirlər və 
dezinf rmasiya ilə 

mübarizə
Azərbaycan artıq neçə illərdir ki, 

əhəmiyyətli beynəlxalq tədbirlərə ev-
sahibliyi edir. Onlar müxtəlif xarakterli 
olurlar və mövzular fərqlənir. akin hər 
bir belə tədbirdən sonra minlərlə insanın 
Azərbaycan haqqında təsəvvürləri müs-
bətə doğru dəyişir. İndi Azərbaycanın 
əsas məsələsi özünə loyal sosial kəsim 
yaratmaqdan ibarət deyildir – o mərhələ 
keçilmişdir. İndi başlıca iş mövcud müs-
bət münasibətli qüvvələri strukturlaşdı-
rıb, sistemli olaraq informasiya sahəsin-
də fəallığı artırmaqdan ibarətdir. Bu da 
geniş bir coğrafiyanı – indən və Pa-
kistandan tutmuş Afrikaya, atın Ameri-
kasına, Şimali Amerikaya və Avropaya 
qədər geniş bir ərazini əhatə edir. Bu 
coğrafiyalarda Azərbaycana münasibəti 
müsbət olan kifayət qədər sosial güclər 
mövcuddur. Deməli, yeni tarixi mərhələ-
də onları təşkilatlandırmaq və fəaliyyət-
lərini sistemləşdirmək olduqca vacibdir. 
Bu baxımdan COP tədbirinin əhəmiyyəti 
son dərəcə böyükdür

Azərbaycan Prezidentinin bununla 
bağlı Şuşada söylədiyi fikirlər çox vacib 
məqamları aydınlaşdırır. İlham Əliyev 
demişdir ki  “COP qlobal miqyasda ən 
mühüm hadisələrdən biridir. Bu, dünya-
da bir nömrəli konfransdır”  

Əlbəttə, bu məsələdə iqlim faktoru 
mərkəzi yer tutur. akin iqlim də ölkələr-
arası informasiya mübadiləsi və fikir 
birliyinin təmin olunması ilə sıx bağlıdır. 
Eyni zamanda, nə qədər çox sayda ölkə 
müəyyən məsələlərdə əməkdaşlıq et-

sələr və onlar arasında həmrəylik yaran-
sa, bir o qədər dezinformasiyaların təsir 
gücü azalar. Buna görədir ki, Prezident 
İlham Əliyevin “Biz istəyirik ki, Azərbay-
canda keçiriləcək COP2  məhz həm-
rəylik tədbiri olsun” tezisinin mənası çox 
dərin və genişdir. 

özün həqiqi mənasında, COP Azər-
baycanın qlobal miqyasda imicinə yeni 
çalarlar əlavə edəcəkdir. On minlərlə 
insan Azərbaycan reallıqlarını görəcək, 
iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə Bakının 
töhfələrini biləcək. Bu da geniş bir geosi-
yasi məkanda Azərbaycana informasiya 
üstünlüyü qazandıracaqdır. 

sas məqsədlər
Azərbaycanın informasiya sahəsin-

də multiregional miqyasda fəaliyyətə 
başlaması ciddi keyfiyyət dəyişikliyidir. 
Bu proses özlüyündə dövlətçiliyi daha 
da möhkəmləndirməni tələb edir. Azər-
baycan dövlət kimi geniş bir geosiya-
si məkanda fəal olmaq üçün yeni güc 
səviyyəsinə yüksəlməlidir. Bu, ölkənin 
multiregional gücə çevrilməsi deməkdir. 
Şübhə yoxdur ki, vurğulanan məqsədə 
çatmaq üçün informasiya müharibəsi 
cəbhəsində ciddi uğurlar əldə etmək 
şərtdir. Bu da, hər şeydən öncə, Prezi-
dent–xalq birliyini daha da möhkəmlən-
dirməyi tələb edir. Bir tərəfdən, dövlətin 
informasiya sahəsində daha çevik dav-
ranması lazım gəlirsə, digər tərəfdən, 
cəmiyyətin təxribatçı informasiyalara 
immunitetinin yeni səviyyəyə yüksəldil-
məsi zəruridir. İnformasiya savaşının 
Azərbaycanda sonucu bu iki xəttin qar-
şılıqlı münasibətləri sahəsində müəyyən 
olunacaqdır. 

Həmin şərtin təmini işində Azərbay-
can mediasının rolu əvəzedilməzdir. 
Məhz Kİ  iki xəttin qarşılıqlı münasibət-
lərinin dövlətçilik aspektində formalaş-
ması üçün etibarlı kommunikasiya kanalı 
rolunu oynamalıdır. Deməli, Azərbaycan 
jurnalistikası üzərinə yeni tarixi mər-
hələdə daha məsuliyyətli, daha yüksək 
şərəfli vəzifə götürür. Azərbaycan Prezi-
dentinin Şuşadakı çıxışı da bu zərurəti 
təsdiq edir. Müasir dövrdə çox sınaqlar-
dan üzüağ çıxan Azərbaycan Kİ  mühiti 
öndəki mərhələnin də qalibi olacaqdır   

Şuşa Forumu qeyd etdiyimiz prose-
sin bazası rolunu oynamalıdır. ünki ilk 
dəfə olaraq yeni tarixi dövrdə Azərbay-
can Prezidenti həmin təbdirdə informa-
siya savaşının və dezinformasiya hərə-
katının mühüm məqamlarına aydınlıq 
gətirmişdir. Azərbaycan müxtəlif səviy-
yələrdə və məkanlarda informasiya mü-
haribəsi aparmalı olacaqdır. Cəmiyyət 
və hakimiyyət yeni səfərbərlik səviyyə-
sinə yüksəlməlidir. 

Onu da vurğulayaq ki, indi informa-
siya sferasında məmur məsuliyyəti ilə 
vətəndaş məsuliyyətinin vəhdətdə olma-
sı çox vacibdir. Burada dövlətçiliyə çalış-
maq və həqiqi vətəndaş olmaq mühüm 
şərtlərdir. Multiregional mühitdə dövlətin 
uğur qazanması avtomatik olaraq iqti-
dar–cəmiyyət birliyini, onların ahəngdar 
fəaliyyətlərini tələb edir. ətəndaşı bilikli, 
yeni texnologiyalara yiyələnmiş, yaradı-
cı və vətənpərvər olan dövlətin qələ-
bəsi mütləqdir. Bu anlamda yeni tarixi 
mərhələdə informasiya savaşı, həm də 
vətəndaş uğrunda aparılan savaşdır.         
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Daha sonra “Qərbi Ermənistan” er-
mənilərinin  Konqresi 20 -ci il  dekab-
rın 0- -də Parisdə keçirildi. Konqresdə 
“Qərbi Ermənistan Milli Assambleyası”-
nın yaradılması qərara alındı. Beləliklə, 
“Mühacirətdə olan Qərbi Ermənistan hö-
kuməti” də öz parlamentini yaratdı. 

Qərbi Ermənistan Milli Assambleyası 
20 -cü il yanvarın -2 -də Parisdə ke-
çirdiyi ilk iclasında parlamentin sədri və 
“Qərbi Ermənistan”ın baş naziri, “Qərbi 
Ermənistan hökuməti”nin üzvlərini elan 
etdi. “Milli Məclisə”  deputatın seçilməsi 
ilə bağlı Qərbi Ermənistan Milli Assamb-
leyasının mərkəzi seçki komissiyası qə-
rar çıxardı. Birinci sessiyada məclisin icra 
orqanları və daimi komissiyası yaradıldı. 
“Qərbi Ermənistan parlamenti”nin səd-
ri  Armen Ter- arkisyan Rusiya  oldu. 
Bu şəxs kriminal aləmdə yaxşı tanınırdı. 

onra “Qərbi Ermənistan” prezident res-
publikası elan edilərək, onun “prezidenti” 
vəzifəsinə Armenak Abramyan Fransa , 
“Mühacirətdə olan Qərbi Ermənistan”ın 
“baş naziri” Tiqran Paşabezyan Ermə-
nistan  seçildilər. Bu adamlar qatı erməni 
şovinistləri, Türkiyə və Azərbaycanda ci-
nayətlər törətmiş şəxslərdir.

Qurultaylarda “Qərbi Ermənistan”a 
daxil ediləcək rayonların siyahısı da veril-
mişdi  . an  2. Bitlis  . Ərzurum Karin  
. Trabzon Həmşin də daxil olmaqla  . 
ivas ebastya  . Diyarbəkir Tiqrana-

kert   . Harput Xarberd  Kayseri, Ma-

raş, Adana, o cümlədən Zeytun, Antep, 
Antiok  . Kilikiya  . Qars və ürmeli  
0. Cavahk  . Naxçıvan. Göründüyü 

kimi, Dağlıq Qarabağ buraya daxil deyil-
di.  ünki işğal edilmiş bu əraziləri ermə-
nilər həll edilmiş məsələ sayırdılar.

“Qərbi Ermənistan” avanturası aşağı-
dakı məkrli məqsədləri qarşıya qoyurdu:

Süni şəkildə tarix səhnəsinə çıxarılan 
“erməni məsələsi”nin daim gündəmdə 
saxlamaq;

“Qərbi Ermənistan” (Türkiyənin Şərqi 
Anadolu vilayətləri) ifadəsini ictimai rəyə 
yerləşdirməklə bu torpaqlara iddiaları ge-
nişləndirmək;

Türkiyənin bu vilayətlərinə qayıtmaq 
üçün təbliğat aparmaq;

“Qərbi Ermənistan parlamenti” və 
“Qərbi Ermənistan hökuməti”nin “sürgün-
dəki” fəaliyyətini genişləndirmək;

məhkəmələrə müraciət edərək bu 
torpaqların ermənilərə məxsus olduğunu 
“sübut etmək”;

vaxtilə burada yaşayan insanların nə-
sillərinə Türkiyə vətəndaşlığı verilməsinə 
nail olmaq;

bu bölgələrdə mümkün qədər çox 
məskunlaşmaq.

İndi bu təxribatın müəllifləri yenə üz-
dəniraq evr anlaşmasını “rəhbər” tutur-
lar. Halbuki bu anlaşmanın artıq heç bir 
hüquqi kəsəri yoxdur. evr müqaviləsi 
ozanna anlaşması qəbul ediləndən 

sonra tarixə gömüldü. Heç bir ölkədə 

tarixçilər ondan bəhs etmirlər. ultan hö-
kuməti tərəfindən imzalanan evr müqa-
viləsi nə Osmanlı Məclisi, nə də sonra 
Türkiyə Böyük Millət Məclisi tərəfindən 
ratifikasiya edilib. Hətta ABŞ enatı da 
bu anlaşmanı tanımadı. evr müqavilə-
sindən dərhal sonra, 20-ci ilin sent-
yabrında artıq Ermənistan–Türkiyə sava-
şı başladı. Ermənistan Gümrü sazişi ilə 
bitən müharibədə kapitulyasiya sənədinə 
imza atdı. 2 -ci ildə Moskva, ardınca 
Qars müqavilələri evrin üstündən xətt 
çəkdi. İndi ondan bəhs etmək absurd və 
mənasızdır. Amma ermənilər bu pers-
pektivsiz ideologiyanı yenə davam etdir-
məkdədirlər. 

ovet Ermənistanının ilk baş naziri 
olmuş Hovhannes Kaçaznuni 2 -cü 
ildə Buxarestdə keçirilən Erməni İnqilabi 
Federasiyası – Daşnaksütyun Partiya-
sının qurultayındakı məruzəsində “ evr 
gözümüzü kor eləmişdi”– demişdi. Hə-
min korluq indi də davam edir. Onun bu 
fikri də maraqlıdır  “Axı biz müstəqil ola-
raq türklərlə ortaq dil tapmaq üçün daha 
çox səy göstərməliydik. Amma bunu 
etmədik, müharibə istədik. Türklər sülh 
təklif edəndə sərhəddə hərbi əməliyyat-
lar başladı. Biz onların təklifini rədd etdik. 
Bu, böyük cinayət idi... Bu gün başa dü-
şürük ki, evr müqaviləsi əvəzinə türklər-
lə birbaşa razılaşmaya getsəydik çox şey 
qazanardıq”.

Bu gün Ermənistanda “Qərbi Ermə-
nistan” ideyasını zərərli hesab edənlər 
az da olsa var. Tanınmış erməni yazı-

çısı Hrant Matevosyan vaxtilə yazdığı 
“Ermənilər və imperiyalar” adlı məqalə-
sində soydaşlarının müstəqil dövlətdə 
yaşaya bilməyəcəyini bildirir və belə 
bir qənaətə gəlir ki, ermənilər imperi-
yaların tərkibində  özlərini daha azad, 
daha müstəqil hiss edirlər. Ermənilərə 
dövlət lazım deyil, yaranan Ermənistan 
Respublikasının isə perspektivi yoxdur. 
Matevosyan və başqalarının çoxu bu fi-
kirlərə görə təqib olunurdular. “Qarabağ 
və Zəngəzur  Azərbaycanın tərkibində 
olmalıdır” – deyən, bu barədə eninə 
raport yazan Mikoyana İrəvanda hey-
kəl qoymaq qərarı ləğv edilmiş, büstü 
dəfələrlə murdarlanmışdı. Elə Matevos-
yanın büstü də murdarlanmışdı. İndinin 
özündə də xəyali dövlətin Ermənistanın 
gələcəyi üçün təhlükəli olduğunu söy-
ləyənlər var. Onlardan biri Ermənistanın 
ilk prezidenti  evon Ter-Petrosyandır. 
O, son müsahibələrinin birində bu ideo-
logiyadan imtina etməyə, reallıqla barış-
mağa çağırmışdı. 

Amma Ermənistanda xəstə düşüncə-
nin daşıyıcıları hələ də dururlar. Paşinya-
nın bəzi addımları  cəmiyyətin müəyyən 
kəsimi tərəfindən kəskin tənqid olunur. 
Həm də bu dəyişikliklər yalnız dərs kitab-
larının adının dəyişdirilməsi ilə bitməyə-
cək. Növbədə konstitusiya dəyişikliyi ilə 
qonşularına qarşı ərazi iddialarının orta-
dan qaldırılması prosesi, Ermənistanın 
gerbindən Ağrı dağının təsvirinin dəyiş-
dirilməsi var. 

Ümumiyyətlə, ermənilərin uzun 
müddət gündəmdə saxladıqları “erməni 
soyqırımı”, “Qərbi Ermənistan” təbliğatla-
rının artıq iflası başlanır. ünki yalan və 
saxtakarlıq üzərində formalaşdırılmış si-
yasət uzun müddət davam gətirə bilməz. 
Əgər Ermənistan bir dövlət kimi bölgədə 
mövcudluğunu davam etdirmək istəyirsə 
reallıqla hesablaşmalı, şovinist-faşist dü-
şüncəsindən uzaqlaşmalıdır.

afar   
- i  ür i ə ü iri

Ermənilərin  “Qərbi Ermənistan”  təxribatı 
Bu avantürist “ideya”nın müəllifi və ev sahibi Fransa olub
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İrəvan COP29-a dəvəti də siyasiləşdirməyə çalışır

Azərbaycanın xoş məram nümayiş etdirərək BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə 
Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasına – COP29-a 
Ermənistanı da dəvət etməsi İrəvanda müzakirələrə yol açıb. Hiss olunur ki, hər bir 
məsələni siyasiləşdirməyə çalışan qarşı tərəf yenə də köhnə şakərindən əl çəkmir.

Bunun ən bariz göstəricisi Ermənis-
tan media subyektləri nümayəndələri-
nin öz ölkələrinin xarici işlər nazirliyinə 
məsələ ilə bağlı ünvanladıqları sualların 
cavabsız qalmasıdır. Hayastan xarici si-
yasət idarəsi jurnalistlərə bu barədə şərh 
verməkdən, faktiki olaraq, imtina edib.

lkənin populyar qəzetlərindən olan 
“Hraparak” qəzeti isə baş nazir Nikol Pa-
şinyanın COP2 -da iştirak edib-etməyə-
cəyi mövzusunda maraqlı yazı dərc edib. 
Nəşr qeyd edib ki, N.Paşinyan avqust 
ayında mətbuat konfransı keçirməyə 
hazırlaşır və o, ölkəsinin noyabrın -22-
də COP2  sessiyasında iştirak etməklə 
bağlı dəvət məsələsinə toxunacaq. “Hra-
parak” bu məlumatı baş nazir aparatının 
informasiya və ictimaiyyətlə əlaqələr 
idarəsinə istinadən yayıb.

Məlumata görə, qəzet “Ermənistan 
tərəfi Azərbaycan Prezidentinin kömək-
çisi Hikmət Hacıyevin haqqında söhbət 
açdığı dəvət məktubunu nə vaxt alıb və 
Ermənistan baş nazirinin administrasi-
yası buna nə cavab verib  Ermənistanın 
baş naziri Bakıya gedib COP2  konf-
ransında iştirak etmək niyyətindədirmi  
Ermənistan tərəfinin rəsmi Bakının iki 
ölkə arasında mehriban qonşuluq müna-
sibətlərinin əsas prinsiplərinə dair sənəd 
imzalamaq təklifinə münasibəti necədir ” 
sualları ilə yazılı sorğu ünvanlayıb.

Hökumətdən verilən cavab isə belə 
olub  “Baş nazir Nikol Paşinyan məzu-
niyyətdən sonra – avqust ayında keçirə-
cəyi mətbuat konfransında qeyd etdiyiniz 
məsələlərə toxunacaq”.

Qeyd edək ki, rəsmi Bakının Ermə-
nistana COP2 -da iştirakla bağlı dəvət 
məktubu ünvanladığını Azərbaycan Pre-
zidentinin köməkçisi – Prezident Admi-
nistrasiyasının Xarici siyasət məsələləri 
şöbəsinin müdiri Hikmət Hacıyev Şuşada 
keçirilən  Qlobal Media Forumunda bil-
dirib.

Hikmət Hacıyev COP2 -un Preziden-
ti Muxtar Babayevin Ermənistan xarici iş-
lər nazirinə rəsmi dəvət məktubu ünvan-
ladığını nəzərə çatdırıb  “Biz Ermənistanı 
rəsmən COP2 -a dəvət etmişik. İki ölkə 
arasında diplomatik münasibətlərin ol-
madığı halda bu dəvət Azərbaycanın xoş 
iradəsini və inklüziv yanaşmasını göstə-
rir. İndi Ermənistan hakimiyyətinin qərar 
qəbul etməsi zamanı çatıb”.

Onu da bildirək ki, BMT-nin İqlim Də-
yişikliyi üzrə ərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransı COP  hər il keçirilir. 
COP-a sədrlik rotasiya əsasında BMT-
nin  regionunun – Afrika, Asiya, atın 
Amerikası, Karib dənizi hövzəsi və Av-
ropa Mərkəzi, Şərqi, Qərbi və digər  
ölkələrinə keçir. Həmçinin, bu regionlar-
dakı qrup ölkələri arasında da sədrliklə 
bağlı növbələşmə mövcuddur. Azərbay-
canın təşkilata sədrliyinə dair qərar da 
məhz Şərqi Avropa qrupu ölkələrinin 
yekdil rəyi əsasında verilmişdi. Qeyd et-
mək yerinə düşər ki, COP2 -a evsahibliyi 
üçün Azərbaycanla yanaşı, Ermənistan 
və Bolqarıstan da namizədliklərini irəli 
sürmüşdülər. Azərbaycan Prezidentinin 
Administrasiyası və Ermənistan baş na-
zirinin aparatı arasında aparılmış birbaşa 
danışıqlar nəticəsində ötən il dekabrın 

-də verilmiş birgə bəyanatda elan olun-
muşdu ki, İrəvan Azərbaycanın xeyrinə 
öz namizədliyini geri götürür. Bundan 
sonra Bolqarıstan da öz namizədliyi ilə 
bağlı eyni addımı atmışdı.

COP dünyada ən mötəbər beynəlxalq 
tədbirlərdən biridir. lkələrin təmsilçiliyi 
nöqteyi-nəzərindən BMT Baş Assamb-
leyasından geri qalmır. Hazırda İqlim 
Dəyişikliyi üzrə ərçivə Konvensiyası-
nın  tərəfi  ölkə və Avropa İtti-
faqı  mövcuddur. Bütün bunları nəzərə 
aldıqda aydın olur ki, qarşıdan gələn 
COP2  tədbiri, əslində, BMT-nin qlobal 
iqlim konfransıdır. Azərbaycan isə təd-
birə evsahibliyi edən ölkə kimi BMT-nin 
bütün üzv dövlətlərinə dəvət göndərir. Bu 
mənada Ermənistana göndərilən dəvət-
də heç bir siyasiləşmə elementi yoxdur. 
akin İrəvandan daxil olan məlumatlara 

əsasən, Ermənistan bu məsələni birba-
şa olaraq Ermənistan–Azərbaycan mü-
nasibətlərinin nizamlanması prosesi ilə 
əlaqələndirərək, məhz siyasi müstəviyə 
keçirməyə çalışır. Ermənistan parlamen-
tinin müdafiə və təhlükəsizlik məsələləri 
üzrə daimi komissiyasının sədri, hakim 
“Mülki müqavilə” partiyasının üzvü And-
ranik Koçaryan deyib ki, xarici işlər naziri 
Ararat Mirzoyanın COP2  konfransında 
iştirakı üçün Bakı “sülhün onun məqsəd-
ləri arasında üstünlük təşkil etdiyini” sü-
but etməlidir.

“Azadlıq” radiosunun erməni xidmə-
tinə müsahibəsində Koçaryan Azərbay-
canın dəvətini “normal” adlandırıb, lakin 
əlavə edib ki, Ermənistan nümayəndəsi-
nin iştirak etməsi üçün Bakı öz ritorika-
sını dəyişməlidir. urnalistin “Noyabrda 
Bakıya getmək düzgündürmü ” sualına 
Koçaryan belə cavab verib  “Əlbəttə, 
amma bunun üçün Bakı çox şey etmə-
lidir ki, qavrayış  adekvat olsun”. Par-
lamentin komissiya sədrinin anlaşılmaz 

cavabı jurnalisti “Məsələn ” sualını ver-
məyə məcbur edib. “Bakı öz ritorikasın-
da nələrisə dəyişməlidir. O da sülh üçün 
çalışmalıdır, necə ki, biz çalışırıq” – deyə 
deputat vurğulayıb.

Qeyd edək ki, Ermənistan müxalifəti 
A.Mirzoyanın Bakıya dəvətini “avantüra” 
adlandırıb və İrəvanın bunu qəbul etmək-
lə heç bir dividend əldə edə bilməyəcəyini 
bəyan edib. Düzdür, A.Koçaryan müxa-
lifətin mövqeyini tənqid edərək, onun 
təmsilçilərinin Ermənistanın təhlükəsizliyi 
və milli maraqları ilə bağlı məsələlərdən 
çoxdan kənarlaşdıqlarını vurğulayıb. An-
caq rəsmi İrəvan ölkənin xarici işlər na-
zirinin COP2 -da iştirakı ilə bağlı, belə 
deyək, sövdələşməyə başlamaq niyyətini 
gizlətmir. Beləliklə, ölkəmiz növbəti dəfə 
Ermənistanın primitiv və açıq-aydın qey-
ri-məhsuldar taktikası ilə üzləşib. Hay-
lar A.Mirzoyanın Bakıya gəlişi naminə 
Azərbaycanın Ermənistanla sülhün əldə 
edilməsi məsələsində aydın, prinsipial və 
birmənalı mövqeyinə dəyişiklik etməyə-
cəyini birdəfəlik anlamalıdırlar.

lkəmizin Ermənistanla münasibət-
lərin normallaşmasına dair mövqeyi isə 
bir neçə gün öncə – iyulun 20-də  Şuşa 
Qlobal Media Forumunun açılış mərasi-
mində Prezident İlham Əliyev tərəfindən 
bir daha bəyan edildi. Dövlətimizin baş-
çısı bildirdi ki, birincisi, Ermənistan Bakı 
və İrəvanın Minsk qrupunun ləğv edilmə-
sinə dair ATƏT-ə birgə müraciət etməklə 
bağlı bizim təklifimizə müsbət cavab ver-
məlidir. Artıq uzun müddətdir ki, bu qrup 
fəaliyyətsizdir, bəlkə də bir-iki ildir. Minsk 
qrupunun fəaliyyətdə olması üçün heç bir 
səbəb yoxdur. ünki həmsədrlər de-fak-
to bir-biri ilə müharibədədir, yəni onların 
ikisi digərinə qarşı bir yerdədirlər. Fransa 
burada bütün imkanlardan məhrum edi-
lib. Onlar nəinki vasitəçi, heç bu region-
da ola bilməzlər  “Onlar Cənubi Qafqaz 
regionunda bizim razılığımız olmadan 
mövcud ola bilməzlər. Bizsiz onu etmək 
istəyirlərsə, onlar uğursuzluğa düçar 
olacaqlar və bu, bir daha onlar üçün çox 
acınacaqlı və ağrılı bir məsələ olacaq. 
Yəni, Minsk qrupunun burada bir növ 
“canlı” saxlanılmasında nə fayda var, nə 
məqsəd var  ATƏT daxilində konsensus 
şəklində qərarlar qəbul edilir. Ermənistan 
Minsk qrupunu hələ də fəaliyyətdə saxla-
maq istəyirsə, bu, o deməkdir ki, Ermə-
nistanın hələ də Azərbaycana qarşı ərazi 
iddiası var və bu, çox ciddi bir faktordur. 
Bu, bir testdir, bu, bir göstəricidir...”

Prezident İlham Əliyevin fikrincə, 
növbəti şərt odur ki, Ermənistan konsti-
tusiyasında dəyişikliklər edilməlidir. Bizim 
onların daxili işlərinə hər hansı müdaxilə 
etmək niyyətimiz yoxdur. Ermənistan 
konstitusiyasında müstəqillik barədə 
müddəa var və orada Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyünə qarşı təhlükə, təhdid möv-
cuddur. Orada Ermənistanın və “Dağlıq 
Qarabağ”ın birləşməsindən söhbət gedir. 
Yəni, bu müddəa o konstitusiyada olduğu 
müddətdə sülh sazişi mümkün deyil. “Bir 
daha demək istəyirəm ki, məni hər kəs 
yaxşı başa düşsün. Ermənistanın daxili 
işlərinə bizim hər hansı müdaxiləmizdən 

söhbət gedə bilməz. Ancaq konstitusiya-
da belə bir maddənin olması sülh sazişi-
ni mümkünsüz edir. ünki konstitusiya 
hər hansı beynəlxalq müqavilədən üstün 
sənəddir. Ona görə biz o vəziyyətdə ol-
maq istəmirik ki, bir gün onlar yenə də öz 
fikirlərini dəyişəcəklər və biz sentyabrda 
atdığımız addımları təkrar etməyə məc-
bur qalacağıq” – deyə cənab İlham Əliyev 
ölkəmizin mövqeyini sərrast ifadə etmişdi.

u ilə a lı ikirləri i  ilə 
lüşə  li l q lya  ü y  bil-

dirdi ki, ölkəmizin göndərdiyi dəvət mək-
tubu sülh naminə atılan növbəti addım 
kimi də qiymətləndirilə bilər. Onun sözlə-
rinə görə, bu xoşməramlı jest Ermənistan 
tərəfindən adekvat dəyərləndirilməlidir  
“Azərbaycan İkinci Qarabağ müharibə-
sində qalib gəlməsinə rəğmən Ermənis-
tanla sülh müqaviləsinin imzalanması is-
tiqamətində beynəlxalq hüquqa uyğun  
prinsip irəli sürən dövlətdir. Ancaq Ermə-
nistan baş naziri bu yaxınlarda ondonda 
keçirilmiş Avropa iyasi Birliyinin tədbi-
rində Azərbaycan lideri ilə görüşməkdən 
imtina etdi. Bu addım da göstərdi ki, İrə-
van sülh prosesinə sadiq deyil. Görüşdən 
imtina edilməsi ilə sülh gündəliyinə böyük 
zərbə vuruldu”.

Politoloqun fikrincə, İrəvanın Azər-
baycanın evsahibliyi edəcəyi tədbirdən 
imtina edəcəyi halda bir daha təsdiq 
olunacaq ki, Ermənistan sülhdə, əmək-
daşlıqda maraqlı deyil və regionda kənar 
geosiyasi oyunçuların sifarişlərini yerinə 
yetirir.

Beləliklə, bir daha aydın olur ki, Bakı 
A.Mirzoyanın, yaxud hansısa Ermənis-
tan rəsmisinin gəlişi naminə mövqeyini 
dəyişməyəcək. Bizim sözümüzün imza-
mız qədər dəyərli olduğunun ötən müd-
dət ərzində dəfələrlə şahidi olan İrəvan 
bu şərtlərin heç birində aqressiv ritorika 
olmadığını və Azərbaycanın sülh istə-
yinin səmimiliyinə şübhə yaratmadığını 
anlamalıdır. Əgər Ermənistan öz xarici 
işlər nazirini Bakıya göndərmək niyyətin-
dədirsə, o zaman bu məsələni siyasiləş-
dirməkdən əl çəkməli, hər hansı şərt irəli 
sürmədən bunu etməlidir. Əks-təqdirdə 
Azərbaycanın evsahibliyi edəcəyi mötə-
bər tədbir Ermənistan təmsilçisinin iştira-
kı olmadan baş tutacaq.

ə a ə    
XQ

Ermənistanı sülhdən uzaqlaşdıran illüziyalar
ə əli -ci əhi ə ə

İndi biz Nikol Paşinyanın ATƏT-in 
Minsk qrupunun fəaliyyətinin dayandırıl-
ması, artıq mövcud olmayan bir institutun 
fəaliyyətinə ehtiyac duyulmadığı barədə 
dediklərinin səmimiliyinə inana bilərikmi  
Onun sülh danışıqlarında, azı, son bir 
il ərzində sərgilədiyi mövqe fərqləri bu 
sualın müsbət cavabını istisna edir. ox 
güman ki, Ermənistan hakimiyyəti indiki 
vəziyyətdə özünün təhlükəsizliyinin tə-
minatı mexanizmlərinin alt qatında məhz 
ABŞ-ni nəzərdə saxlayıb. on vaxtlar 
intensivləşən İrəvan– aşinqton təmas-
ları bu versiyanın inandırıcılıq dərəcəsini 
xeyli artırır. 

Fakt ondan ibarətdir ki, ATƏT-in Minsk 
qrupu 2022-ci ilin fevralından etibarən 
fəaliyyətini “de-fakto” dayandırıb. Bunu 
Ermənistanın baş naziri Nikol Paşinya-
nın özü parlamentdə son çıxışı zamanı 
söyləyib. Yəni, artıq Ermənistan rəhbəri 
də etiraf edir ki, Qarabağ münaqişəsi ta-
rixə çevrildiyi kimi, bu adda qrup və onun 
hımsədrləri də yoxdur. Əgər doğrudan 
da belədirsə, yəni Paşinyan Bakı ilə sülh 
danışıqlarında səmimidirsə, nədən Azər-
baycan hakimiyyətinin təklifini qəbul edib 
bu qrupun “de-yure” ləğvi üçün ATƏT-ə 
birgə müraciət etməkdən yayınır

Oxuculara xatırladaq ki, Prezident 
İlham Əliyevin həmin təklifi ilə bağlı Er-
mənistan parlamentin spikeri Alen i-
monyan da maraqlı açıqlama vermişdi. 
O bildirmişdi ki, sülh müqaviləsi imzalan-
dıqdan sonra Minsk qrupuna onsuz da 
ehtiyac qalmayacaq. Halbuki iki ölkə ara-
sında imzalanacaq sülh sənədinin “Dağ-
lıq Qarabağ münaqişəsi”nin həlli üçün 
yaradılan Minsk qrupuna dəxli yoxdur. 
Rəsmi İrəvanın bir-birinə aidiyyatı olma-
yan bu iki məsələni süni şəkildə bir-birinə 
calamaq cəhdi isə gələcəkdə dolayası ilə 
Azərbaycana qarşı torpaq iddiasının da-
vam edəcəyinin, erməni tərəfinin hələ də 
“bəlkə də qaytardılar” xəyalı ilə yaşama-
sının təzahürü sayıla bilər. 

*  *  *
Mövzuya yenidən qayıtmağımızın sə-

bəbi Ermənistan ictimai fikrində ATƏT-in 
Minsk qrupunun ləğvi ilə bağlı Bakının 
müraciətinə pozitiv təmayüllərin özünü 
göstərməsidir. Ayrı-ayrı siyasilər, bloqer-
lər, analitiklər məsələyə münasibət bildi-
rirlər.    

“Azərbaycan cari proseslərin dön-
məzliyini təmin edəcək qərarların qə-
bulu və möhkəmlənməsi üçün hər şeyi 
edir”. Bu tezisin müəllifi politoloq Tevan 
Poqosyan erməni mediasına açıqlama-
sında bildirib ki, Bakının tələblərindən 
biri, məsələn, ATƏT-in Minsk qrupunun 
ləğv edilməsidir. Erməni ekspertin fikrin-
cə, Rusiya ilə münasibətləri kifayət qədər 
zəiflədən baş nazir Paşinyan indi bütün 
mümkün ssenariləri və onların nəticələ-
rini hesablamağa borcludur. Poqosyan 
iqtidar nümayəndələrinin “Ermənistan 
Rusiya Federasiyasının əyalətinə çevril-
məməlidir” xarakterli bəyanatlarıına bu 
cür şərh verib  “Əgər belə bir fikir sizin 
beyninizə gəlirsə, deməli, əyalətə də çev-
rilə bilərsiniz. Nəticə etibarı ilə indi yürüt-

düyünüz siyasətlə yenə vilayət ola bilərik. 
Kimdən asılı olmağın nə fərqi var ”.

Bu məqamda  Tevan Poqosyanın üç 
il bundan əvvəl dediklərinə nəzər sal-
mağımız, müqayisə nöqteyi-nəzərindən, 
yerinə düşər. O zaman həmin Poqosyan 
belə danışırdı  “İlham Əliyevin siyasəti 
aydındır. Bunun qarşısını almaq üçün 
erməni çevikliyi, düzgün hesablamalar 
və milli arzumuzu təbliğ etməklə almaq 
lazımdır. Mən qarşı tərəfin tələskənliyi-
ni başa düşürəm, amma erməni tərəfi 
tələskənlikdən danışanda, bu, anlaşıl-
mazdır”. 

İndi mövqeyi yüz səksən dərəcə də-
yişmiş erməni politoloqu üç il bundan 
əvvəl rəsmi İrəvana ritorik sualla müra-
ciət etmişdi  “Kim dedi ki, ümumiyyətlə, 
hansısa sülh sazişini bağlamaq lazım-
dır  İmzalanan istənilən sənəd bizi, xü-
susən də gələcək nəsilləri milli hüquq-
larımızdan məhrum edir. Əgər biz güclü 
dövlət formalaşdırmağı, övladlarımızın, 
nəvələrimizin, nəticələrimizin güclü ölkə-
də yaşamasını istəyiriksə, onda niyə on-
ları gələcəkdə daha yaxşı istifadə edə 

biləcəkləri hüquqlardan məhrum edirik  
Bizim vəzifəmiz güclü dövlət qurmağın 
yollarını başa düşmək üçün öz səhvlə-
rimizdən nəticə çıxarmaq və başqaları-
nın nümunələrini nəzərə almaqdır. Ona 
görə də hazırda nəyə imza atacağımızı 
bilmirəm”.

Hazırda Ermənistan cəmiyyətin-
də təkcə ATƏT-in Minsk qrupunun bu-
raxılmasına deyil, sülhlə bağlı digər 
məsələlərə münasibətdə də haçalanma 
müşahidə olunmaqdadır. Hər şeydən 
göründüyü kimi, Ermənistanın konkret 
bu məsələdə Azərbaycanla razılaşaca-
ğı, ATƏT-ə birgə müraciət etmək fikrinə 
gələcəyi gün uzaqda deyil. Əslində, Bakı 

ilə İrəvanın ATƏT-ə birgə müraciət etmə-
si sülhə aparan danışıqlarda, bütövlükdə, 
ikitərəfli münasibətlərdə müsbət hadisə 
hesab olunmaqla, yeni bir mənzərəni 
formalaşdıra bilər. Bu istiqamətdə birgə 
fəaliyyətin baş tutması Minsk qrupunun 
keçmiş həmsədrləri olan dövlətlərə işarə 
rolunu oynayacaq. Yəni Azərbaycan və 
Ermənistan artıq kənar vasitəçilər, həm-
sədrlər olmadan ortaq mövqeyə gəlməyi 
bacarırlar. Məgər Bakının İrəvana başa 
salmağa çalışdığı əsas məsələ bundan 
ibarət deyil  

ra     
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– Həmin Tevan Poqosyanla vətən-
daş cəmiyyətinin ekspertləri səviyyə-
sində müxtəlif tədbirlərdə görüşmüşük. 

əhv etmirəmsə, bir müddət deputat 
kimi də fəaliyyət göstərib, Ermənis-
tanın keçmiş prezidenti arkisyanın 
müşaviri də işləyib. Yəni, Qarabağ kla-
nına yaxınlığı ilə seçilsə də, Qərbin bir 
çox proqramlarında yaxından iştirak 
edirdi. öhbət on beş-on yeddi il əvvəl-
dən gedir. Elə o zaman İrəvanın Mos-
kva ilə məsafəli davranmasının, Qərbə 
yaxınlaşmanın tərəfdarı kimi tanınırdı. 

O ki qaldı, ATƏT-in Minsk qrupu-
nun ləğvi məsələsinə, burada ümumi 
yanaşmalar məlumdur. Rəsmi İrəvan 
Bakının Minsk qrupu ilə bağlı müraciə-
tinə yalnız sülh müaviləsi bağlandıq-
dan sonra baxa biləcəyini bildirib. Bu 
məsələ barədə ümumi razılığın möv-
cudluğundan danışmaq olar, amma 
bundan ötrü Ermənistan tərəfindən 

iki ölkə arasında sülh müqaviləsinin 
imzalanması şərti var. Amma buna 
qədər İrəvan da Bakının sülh sazişinin 
mətninə əlavə etdiyi şərtləri yerinə ye-
tirməlidir. öhbət Ermənistan konstitu-
siyasında, digər qanunverici aktlarında 
qonşulara qarşı ərazi iddiaları ilə bağlı 
yer alan müddəaların aradan qaldırıl-
masından gedir. İrəvanın sülhə aparan 
yolda atmalı olduğu əsas addım məhz 
bu olmalıdır. Hansısa müstəqil eksper-
tin, yaxud politoloqun sözdə Azərbay-
canın müraciətinə müsbət yanaşması, 
onu dəstəkləməsi ilə problem aradan 
qalxmır. İrəvan bunu əməldə sübuta 
yetirməlidir.            

k r  rəyi
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RƏSMİ
Azərbaycan Respublikası Nazirlər 

Kabinetinin Aparatında 2024-cü ilin avqust 
ayında vətəndaşların qəbulu cədvəli
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Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin Qərarı
  50          Bakı şəhəri, 22 iyul 2024-cü il

ər ayca  u lika ı a-
irlər a i i i  20 4-cü il 22 iyul 
ari li 2  mrəli ərarı ilə ə iq 

ilmiş mrük ərhə i ə  k i-
rilə  malları  ə əqliyya  a i ələ-
ri i  əya  ilmə i ay aları a 

əyişiklik ilmə i haqqı a

Azərbaycan Respublikası Konstitu-
siyasının -cu maddəsinin səkkizinci 
abzasını rəhbər tutaraq, Azərbaycan 
Respublikasının Nazirlər Kabineti qə-
rara alır:

Azərbaycan Respublikası Nazirlər 
Kabinetinin 20 -cü il 22 iyul tarixli 2  
nömrəli Qərarı Azərbaycan Respubli-
kasının Qanunvericilik Toplusu, 20 , 

 , maddə  202 ,  , maddə 
 Cild  Azərbaycan Respublikası 

Nazirlər Kabinetinin 202 -cü il 22 may 
tarixli 2  nömrəli Qərarı  ilə təsdiq 
edilmiş “Gömrük sərhədindən keçirilən 
malların və nəqliyyat vasitələrinin bə-
yan edilməsi Qaydaları”nda aşağıdakı 
dəyişikliklər edilsin

 . .2-ci yarımbəndin sonunda 
nöqtə işarəsi nöqtəli vergül işarəsi ilə 
əvəz olunsun və aşağıdakı məzmunda 

. . – . . -cı yarımbəndlər əlavə 
edilsin

“ . . . malların buraxılışı həyata 
keçirildikdən sonra  üç  il müddətin-
də bəyannaməçi malları müvafiq göm-
rük proseduru altında yerləşdirməsi ilə 
əlaqədar öhdəliklərini yerinə yetirməli 
olduqda  

. . . Gömrük Məcəlləsinin -
cı fəslinə uyğun olaraq gömrük borcu 
üzrə ödənilmiş gömrük ödənişlərinin 
qaytarılması barədə gömrük orqanının 
qərarı olduqda

. . . bu Qaydaların . 0-cu 
bəndində göstərilmiş hal istisna olmaq-
la, aparılmış gömrük auditi nəticəsində 
gömrük bəyannaməsində qeyd olunan 
məlumatlarda düzəliş edilməli olduqda

. . . yuxarı gömrük orqanının və 
ya məhkəmənin qanuni qüvvəyə min-
miş qərarı olduqda.”.

2 .  . -cü bəndə aşağıdakı məz-

munda ikinci cümlə əlavə edilsin
“Gömrük bəyannaməsində düzə-

liş edilməsi bu Qaydaların  nömrəli 
əlavəsində göstərilmiş formaya uyğun 
olaraq həyata keçirilir.”.

 . 0-cu bənd aşağıdakı redak-
siyada verilsin

“ . 0. Gömrük auditi nəticəsində 
malların düzgün gömrük proseduru al-
tında yerləşdirilməməsi müəyyən edil-
dikdə gömrük bəyannaməsi malların 
buraxılışından sonra ləğv edilir.”.

4  -  nömrəli əlavələrin 2 -cı 
qrafasının adında “ölkəyə daxil olan” 
sözləri “ölkə daxilində” sözləri ilə əvəz 
edilsin.

5  2 nömrəli əlavənin “Qeyd” hissə-
sindən “ -ci”, “2 -ci”, “2 -cı” və “2 -ci” 
sözləri çıxarılsın.

  nömrəli əlavə əlavə edilsin 
əlavə olunur .

i  
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ər ayca  u lika ı a ir-
lər a i i i  2024-cü il 2 ral 
ari li  mrəli ərarı ilə ə iq 

ilmiş alyu a ər ə ləri ə milli 
alyu a ı  ra ərhə  aşı ma ı 
ama ı ları  hərəkə i i  aya ı-

rılma ı a air ay alar a əyişik-
lik ilmə i haqqı a

Azərbaycan Respublikası Konstitu-
siyasının -cu maddəsinin səkkizinci 
abzasını rəhbər tutaraq, Azərbaycan 
Respublikasının Nazirlər Kabineti qə-
rara alır:

Azərbaycan Respublikası Nazirlər 
Kabinetinin 202 -cü il 2 fevral tarixli 

 nömrəli Qərarı Azərbaycan Res-
publikasının Qanunvericilik Toplusu, 

202 ,  2, maddə 2  ilə təsdiq edil-
miş “ alyuta sərvətləri və milli valyu-
tanın transsərhəd daşınması zamanı 
onların hərəkətinin dayandırılmasına 
dair Qaydalar”da aşağıdakı dəyişiklik-
lər edilsin

 2.2-ci bənd ləğv edilsin. 
2  2. . -ci yarımbənd aşağıdakı re-

daksiyada verilsin
“2. . . qanunvericiliyə uyğun ola-

raq müəyyən edilmiş valyuta sərvətləri 
və milli valyutanın bəyan edilməsi reji-
minin tələbləri çərçivəsində bəyan edil-
məmiş və ya düzgün bəyan edilməmiş 
valyuta sərvətləri və milli valyutanın 
aşkar edilməsi hallarında ”.

 . -ci bənddə “2.2-ci” sözləri 

“2. -cü” sözləri ilə əvəz edilsin.
4  . . -cü yarımbənd aşağıdakı 

redaksiyada verilsin
“ . . . valyuta sərvətləri və milli 

valyutanı gömrük sərhədindən keçirən 
şəxsin gömrük işi sahəsində cinayət-
lərə görə məhkumluq müddətində və 
ya gömrük qaydaları əleyhinə olan 
inzibati xətalara görə tətbiq edilmiş in-
zibati tənbehin icra olunduğu vaxtdan 
sonrakı bir il ərzində şəxsin müvafiq 
hüquqpozmalarla əlaqədar əvvəllər 
məsuliyyətə cəlb edilməsi faktının 
müəyyən olunması.”.

i  
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əmiry l əqliyya ı ilə ər işi -
ləri , aqa ı  ə yük- aqa ı  aşı -
ma ı ay aları ı  ə iq ilmə i 
haqqı a

“Azərbaycan Dəmir Yolları” Qapa-
lı əhmdar Cəmiyyətinin yaradılması 
haqqında” Azərbaycan Respublikası 
Prezidentinin 200 -cu il 20 iyul tarixli 

 nömrəli ərəncamında dəyişiklik-
lər edilməsi və əhmdar Cəmiyyətinin 
fəaliyyətinin təkmilləşdirilməsi ilə bağ-
lı əlavə tədbirlər barədə” Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin 20 -ci il 

 sentyabr tarixli 22 nömrəli Fərma-
nının 2. - -ci bəndinin icrasını təmin 
etmək məqsədilə Azərbaycan Respub-

likasının Nazirlər Kabineti qərara alır:
“Dəmiryol nəqliyyatı ilə sərnişinlə-

rin, baqajın və yük-baqajın daşınması 
Qaydaları” təsdiq edilsin əlavə olu-
nur .

i  
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  5           Bakı şəhəri, 2  iyul 2024-cü il

ər ayca  u lika ı a ir-
lər a i i i  200 -ci il  ya ar 
ari li 20 mrəli ərarı ilə ə iq 

ilmiş ər ayca  u lika ı-
ı  əra i i ə ə irilə  ak i li malla-

rı  ak i  ərəcələri ə əyişiklik 
ilmə i haqqı a

Azərbaycan Respublikası Konstitu-
siyasının -cu maddəsinin səkkizinci 
abzasını rəhbər tutaraq, Azərbaycan 
Respublikasının Nazirlər Kabineti qə-
rara alır:

1 .  Azərbaycan Respublikası Na-
zirlər Kabinetinin 200 -ci il  yanvar 
tarixli 20 nömrəli Qərarı Azərbaycan 
Respublikasının Qanunvericilik Top-
lusu, 200 ,  , maddə  Cild  
202 ,  , maddə 2 ,  2, maddə 
2  ilə təsdiq edilmiş “Azərbaycan 
Respublikasının ərazisinə gətirilən ak-
sizli malların aksiz dərəcələri”ndə aşa-
ğıdakı dəyişikliklər edilsin

. . “220  0 0 0” alt yarım-

mövqeyinə aid sətrin “Aksiz dərəcələri 
ölçü vahidinə görə, manatla ” sütu-

nunda “ , ” rəqəmləri “2, ” rəqəmləri 
ilə əvəz edilsin

.2. “220  0 000 0”, “220  0 
0 0” və “220  0 0 0” alt yarım-

mövqelərinə aid sətirlərin “Aksiz dərə-
cələri ölçü vahidinə görə, manatla ” 
sütununda “ ” rəqəmi “ , ” rəqəmləri 
ilə əvəz edilsin

. . “220  20” yarımmövqeyinə aid 
sətrin “Aksiz dərəcələri ölçü vahidinə 
görə, manatla ” sütununda “ ” rəqəmi 
“ , ” rəqəmləri ilə əvəz edilsin

. . “220  0”, “220  0”, “220  0”, 
“220  0”, “220  0” yarımmövqelə-
rinə və “220  0 0 0 – 220  0 0 
 220  0 0  və 220  0 0  is-

tisna olmaqla ” alt yarımmövqeyinə aid 
sətrin “Aksiz dərəcələri ölçü vahidinə 
görə, manatla ” sütununda “ 2” rəqəm-
ləri “ 2, ” rəqəmləri ilə əvəz edilsin

. . “2 02 0 000 ” və “2 02 0 
000 ” alt yarımmövqelərinə aid sətir-

lərin “Aksiz dərəcələri ölçü vahidinə 
görə, manatla ” sütununda “ ” rəqəm-
ləri “ , ” rəqəmləri ilə əvəz edilsin

. . “2 02 20” yarımmövqeyinə və 
“2 02 0 000 ” alt yarımmövqeyinə 
aid sətirlərin “Aksiz dərəcələri ölçü 
vahidinə görə, manatla ” sütununda 
“ , ” rəqəmləri “ , ” rəqəmləri ilə 
əvəz edilsin

. . “2 0   000 0” alt yarım-
mövqeyinə aid sətrin “Aksiz dərəcələri 
ölçü vahidinə görə, manatla ” sütu-

nunda “ ” rəqəmləri “ ” rəqəmləri ilə 
əvəz edilsin

. . “2 0  2 000 2” və “2 0   
000 2” alt yarımmövqelərinə aid sətir-
lərin “Aksiz dərəcələri ölçü vahidinə 
görə, manatla ” sütununda “0,2 ” 
rəqəmləri “2” rəqəmi ilə əvəz edilsin.

2  Bu Qərar dərc edildiyi gündən 0 
otuz  gün sonra qüvvəyə minir.

i  
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  5           Bakı şəhəri, 25 iyul 2024-cü il

liyyə rqa ları a i mə  
y ri i  əyiş irilmə i ilə əlaqə ar 
yaşayış y ri lmaya  ə u ə ə -

ə  kirayə ürülmüş mə il ə 
yaşaya  ə liyyə rqa ları iş iləri ə 

ə ları  ailə ü ləri ə mə il ki-
rayə i ü ü  ul k m a iya ı ı  
mə lə i ə ə ilmə i ay a ı ı  
ə iq ilmə i haqqı a

“Ədliyyə orqanlarında qulluq keç-
mə haqqında” Azərbaycan Respubli-
kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 
barədə” Azərbaycan Respublikasının 
202 -cü il  may tarixli - QD 

nömrəli Qanununun tətbiqi və “Ədliyyə 
orqanlarında qulluq keçmə haqqında” 
Azərbaycan Respublikası Qanununun 
tətbiq edilməsi barədə” Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin 200 -cı il 
2  iyul tarixli 0 nömrəli Fərmanında 
dəyişiklik edilməsi haqqında” Azərbay-
can Respublikası Prezidentinin 202 -
cü il 2  may tarixli  nömrəli Fərma-
nının 2. -ci bəndinin icrasını təmin 
etmək məqsədilə Azərbaycan Respub-
likasının Nazirlər Kabineti qərara alır: 

 “Ədliyyə orqanlarında xidmət ye-
rinin dəyişdirilməsi ilə əlaqədar yaşayış 
yeri olmayan və bu səbəbdən kirayə 

götürülmüş mənzildə yaşayan ədliyyə 
orqanları işçilərinə və onların ailə üzv-
lərinə mənzil kirayəsi üçün pul kom-
pensasiyasının məbləği və ödənilməsi 
Qaydası” təsdiq edilsin əlavə olunur . 

2 .  Bu Qərarın -ci hissəsi ilə təs-
diq edilən Qaydada göstərilən ma-
liyyələşdirmə məsələləri Azərbaycan 
Respublikasının Ədliyyə Nazirliyinə 
Azərbaycan Respublikasının dövlət 
büdcəsindən ayrılmış vəsait hesabına 
həyata keçirilsin.

i  
ər a ca  s i ası ı   

a  a iri

y : ərara lm ş əla ələr  am mə  lə k a  ə  
alqqa c m ay ları a a ış la lər

Gəncədə MSK-nın  
DİN ilə birgə tədbiri

2024-cü il sentyabrın 1-nə təyin edilmiş Milli Məclisə növbədənkənar seçkilərlə 
əlaqədar Mərkəzi Seçki Komissiyasının Daxili İşlər Nazirliyi ilə birgə layihəsi 
çərçivəsində Gəncədə seminar-müşavirə keçirilib.

Gəncə 2-ci polis şöbəsində keçirilən 
seminar-müşavirədə Mərkəzi eçki Ko-
missiyasının üzvü Qalib Orucov, Gəncə 
Şəhər Baş Polis İdarəsinin rəis müavini 
Mehman İbrahimov, M K və DİN-in nü-
mayəndələri, dairə seçki komissiyaları-
nın sədrləri, polis idarələri və şöbələrinin 
nümayəndələri iştirak ediblər.

Tədbirdə Milli Məclisə seçkilərin 
hazırlanıb keçirilməsində, seçkiqaba-
ğı təşviqat dövründə, habelə səsver-
mə günü və ondan sonrakı proseslərdə 
polis əməkdaşlarının qanunvericiliklə 
müəyyənləşdirilmiş rol və vəzifələrindən 
 danışılıb.

M K Katibliyinin müdiri İlqar Əlizadə 
tədbirdə seçki subyektləri, onların hüquq 
və vəzifələri, seçki subyektlərinin fəaliy-
yətinə qanunsuz müdaxilənin yolveril-
məzliyi mövzusunda çıxış edib.

onra DİN-in Baş İctimai Təhlükəsiz-
lik İdarəsində idarə rəisi ənan Əliyev 
seçki kampaniyası dövründə və seçkilə-
rin keçirildiyi gün ictimai qaydanın təmin 
edilməsi ilə bağlı polis əməkdaşlarının 
hüquq və vəzifələri, seçkidən sonrakı 
dövrdə seçki bülletenlərin, digər seçki 
sənədlərinin dairə və Mərkəzi eçki Ko-
missiyasına gətirilməsi zamanı təhlükə-
sizlik tədbirlərinin görülməsi barədə mə-
lumat verib.

Bu ü ə ək ə ə kə ar arlam  kiləri ə iş irak mək ü ü  2 
ə əri  u a lı a ami ə liyi irəli ürülü

* * *
ər ayca a iciləri  u qa ı lar ır  40 mi ə ya ı  k mi iya ü ləri i   

ək əriyyə i i qa ı lar əşkil ir
* * *

ə ə kə ar arlam  kiləri ilə a lı  -i  u u mü ə li müşahi ə-
iləri iyulu  u a ər ayca a ələcək

* * *
 ə əri  ami ə liyi q y ə alı ı

* * *
lkə ə əaliyyə  ərə  2  iya i ar iya a  25-i kilər ə iş irak ir  Bu 

ar iyaları  00-ə ya ı  əlahiyyə li ümayə ə i - a  q y ə alı ı
* * *

ami ə liyi irəli ürülə lər ara ı a 24 iya i ar iya ı  44  ümayə ə i ar
* * *

ami ə liyi irəli ürülə lər ə  iri i  əq im iyi məluma lar a ə ə ə -
lər ə ci i q a lar, a alaş ırılmış i rma iyalar aşakarla ı ı a  u  a-
mi ə liyi  ərə i ə  lə  ili
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Peskovdan xəbərdarlıq: 
Ermənistan Ukrayna deyil

ə əli -ci əhi ə ə
lkənin rəhbərliyi ciddi şəkildə nəzərə 

almalıdır ki, geosiyasi rəqabətin hansısa 
məchul elementinə çevrilmək, mövcud 
xüsusda manevr gerçəkləşdirib qondar-
ma erməni maraqlarının müdafiəsinə 
qalxmaq yolverilməzdir. Avantürizmə baş 
vurub illüziyaya qapılmaq da həmçinin. 

Bəs Ermənistan nə edir  Onun 
 sülhdən yayınması, anti-Rusiya ovqatını 
gücləndirməsi fonunda məhz Qarabağ 
avantürasını yenidən işə salması diqqət-
dən yayınmır. Fikir verin, son zamanlar 
İrəvan Bakı ilə sülh gündəminə Qarabağ 
ermənilərinin bölgəyə qayıdışı elemen-
tini əlavə etməyə çalışır. Üstəlik, Azər-
baycanda saxlanılan separatçı rejimin 
rəhbərləri və hərbi əsirlər məsələsi də 
var. Hiss olunur ki, Ermənistan iqtidarı 
Qərbin anti-Rusiya hərəkatında iştirakın 
mükafatı olaraq məhz bu iki tezisi orta-
ya atıb. Hələ Naxçıvana yol məsələsi də 
var ki, bu barədə hələlik bir o qədər söz 
açılmasa da, Paşinyan və tərəfdarlarının 
“Dünyanın kəsişməsi” ideyasından dəm 
vurmalarının hansı mərama hesablandı-
ğını yəqin etmək elə də çətin deyil. 

Məlumdur ki, ölkəmizin mövqeyi Nax-
çıvana yolun “Azərbaycandan –Azərbay-
cana yol” məntiqini rəhbər tutur. Yəni, 
orada hansısa gömrük və sərhəd nəzarə-
ti olmamalıdır. Azərbaycan, Rusiya və 
Ermənistan liderlərinin 0 noyabr 2020-

ci il tarixli üçtərəfli Bəyanatına əsasən 
isə həmin yoldakı təhlükəsizlik təminatı 
Rusiya Federal Təhlükəsizlik Xidməti 
tərəfindən gerçəkləşdirilməlidir. Hazır-
da rəsmi İrəvan “Dünyanın kəsişməsi” 
təşəbbüsü və ona paralel olaraq ərazi 
bütövlüyü və suverenliklə bağlı hay-küy 
qaldırırsa, deməli, həm Moskvanı, həm 
də Bakını saymadığını göstərir. 

onda onu da vurğulayaq ki, hazırda 
Cənubi Qafqaz müstəvisində yaşanan 
proseslərə kompleks yanaşmaq vacib-
dir. Belə yanaşma isə istər-istəməz Ru-
siyanın da həmin proseslərə müdaxilə-
sini zəruriləşdirir. Bu isə o deməkdir ki, 
Peskovun əvvəldə Ermənistanın özünə 
xaricdə hami tapmaq istəkləri ilə bağlı 
işlətdiyi “Biz bu cür yanaşmaya hörmətlə 
yanaşırıq. akin İrəvanın bir vaxtlar Ki-
yevin buraxdığı səhvləri təkrar etməsini 
istəməzdik” fikri adi qarşılana  bilməz. 
Bir daha deyək ki, Ermənistan Ukrayna 
deyil. Deməli, onu gözləyən fəlakətin 
miqyasını daha böyük proqnozlaşdırmaq 
mümkündür. Fəlakətdən söz düşmüş-
kən, son vaxtlar müasir erməni dövlətçi-
liyinin tamamilə yox olması məsələsində 
də düşüncələr artmaqdadır. Elə bu dü-
şüncələr də adi məsələ sayılmamalıdır. 

ünki rəsmi İrəvan odla oynayır. 
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Okamponun da arzusu ürəyində qalacaq
Beynəlxalq Cinayət Məhkəməsinin (BCM) ilk prokuroru (2003-2012) Luis Moreno 

Okampo yenə öz ampluasındadır. Xaricdəki erməni diasporundan külli miqdarda 
pul aldığı heç kəsdə şübhə doğurmayan Okampo bunun əvəzini ödəmək üçün, necə 
deyərlər, dəridən-qabıqdan çıxır. Noyabrın 11-22-də paytaxtımızda keçiriləcək 
BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 29-cu 
sessiyası argentinalı hüquqşunas üçün göydəndüşmə fürsət olub.

Okampo özünün saytında ermənilərə 
açıq məktub ünvanlayıb. Məktubun giri-
şində hayların ünvanına təriflər yağdıra-
raq, daha sonra onlara “yol xəritəsi” təq-
dim edib. O, erməniləri COP2 -a qədər 
səylərini birləşdirməyə, mediada və sosi-
al şəbəkələrdə Bakıda saxlanılan sepa-
ratçı erməni “qlavar”lara dəstək kampa-
niyası başlatmağa çağırıb. BMT-nin iqlim 
konfransını siyasiləşdirərək, onu “erməni 
məhbuslar”ın azad edilməsi üçün görün-
məmiş şans hesab etdiyini bildirib.

BCM-in keçmiş prokuroru sosial 
şəbəkələrdə materiallar dərc edərkən 
müxtəlif heşteqlərdən istifadə etməyə 
çağırıb. Hətta, heşteqlərin adlarını da 
müəyyən edib. Onun fikrincə, sosial şə-
bəkələrdə paylaşımların bu cür edilməsi 
ilə gündəlik yazılar daha çox insana çata-
caq, digər cəmiyyətlərin və qlobal media-
nın diqqətini cəlb edəcək. “Koordinasiyalı 
bu səy sammitdə iştirak edən jurnalistləri, 
nümayəndə heyətlərini və qeyri-hökumət 
təşkilatlarını “erməni girovlar və siyasi 
məhbuslar”la bağlı Azərbaycanda sual-
lar verməyə və cavablar almağa məcbur 
edəcək” – deyən Okampo daha sonra 
ölkəmizin Qarabağda, guya, soyqırımı 
həyata keçirməklə bağlı ötən ilin yayında 
və payızında səsləndirdiyi cəfəng fikirlə-
rini bir daha təkrarlayıb.

Okamponun haylara açıq məktubu 
erməni diasporu və lobbisinin COP2 -la 
bağlı ölkəmizə təzyiq kampaniyası baş-
latdığının əyani göstəricisi sayıla bilər. 
Onlar bundan öncə də dəfələrlə oxşar 
addım atıblar. Hər dəfə Bakıda mötəbər 
beynəlxalq tədbir keçirilərkən, bundan 
ölkəmizi qaralamaq, böhtan atmaq üçün 
yararlanmağa çalışıblar. Biz 20 2-ci ildə 
keçirilən “Avroviziya” mahnı müsabiqəsi, 
20 -ci ildə baş tutan ilk Avropa Oyun-
ları, “Formula- ” və digər mühüm bey-
nəlxalq tədbirləri, habelə ölkəmizin daxili 
işi olan prezident və parlament seçkiləri 
zamanı bunun şahidi olmuşuq. İndi isə 
onlar çirkin əməllərini həyata keçirmək 
üçün iqlim dəyişikliyi konfransından ya-
rarlanmağa çalışırlar. Dövrümüzün ən 
aktual problemlərindən biri olan iqlim 
dəyişikliyi məsələsini siyasiləşdirmək, 
ondan özünün şəxsi məqsədləri üçün ya-
rarlanmağa çalışmağı isə ancaq erməni 
diaspor və lobbisi, onlardan qidalanan 
Okampo kimilər özlərini rəva görərdilər. 
Necə ki, görürlər.

Baş verənlər Azərbaycan Prezidenti-
nin köməkçisi – Prezident Administrasi-
yasının Xarici siyasət məsələləri şöbəsi-
nin müdiri Hikmət Hacıyevin iyulun 2 -də 
Şuşada keçirilən  Qlobal Media Foru-
munda çıxışı zamanı dediyi “Azərbaycan 
noyabr ayında Bakıda keçiriləcək BMT-
nin İqlim Dəyişikliyi üzrə ərçivə Kon-

vensiyasının Tərəflər Konfransının 2 -cu 
sessiyası ərəfəsində ciddi dezinformasi-
ya ilə üzləşib” fikrinin təsdiqi sayıla bilər.

Prezident İlham Əliyevin ölkəmizin 
üzləşdiyi dezinformasiya ilə bağlı fikirlə-
rini xatırladan H.Hacıyev əlavə etmişdi 
ki, bu faktor müxtəlif ölkələr arasında 
münaqişə yarada bilər  “Rəqəmsallaş-
ma məlumatların sürətli istehsalını tə-

min edir və bu da bəzən təhriflərə yol 
verilməsinə şərait yaradır. İnformasiya 
çox güclü vasitədir və bunun necə düz-
gün istifadə edildiyi ciddi sual altındadır. 
Dezinformasiya artıq fərdi azadlıqları da 
təhdid etmək həddinə çatıb. Bu anlayış 
manipulyasiya edən, ictimai fikri çaşdı-
ran və qlobal təhlükəsizliyə ciddi təhlükə 
yaradan informasiya çirklənməsi ilə mü-
şahidə olunur. Dezinformasiya, ümumiy-
yətlə, mətbuatın etibarlılığını sarsıdır. 
Bu baxımdan dezinformasiya müəyyən 
qrupların məqsədlərinə çatmağında va-
sitə ola bilər. Prezident İlham Əliyevin də 
dediyi kimi, bu, müxtəlif tərəflər arasında 
münaqişələrin yarananmasına səbəb ola 
bilər. Bu amil həm də mətbuatın təməl 
prinsiplərini pozur. Prezident İlham Əli-
yev də dünən iyulun 20-də- .H.  qeyd 
etdi ki, dezinformasiya nəticəsində faktlar 
elə təqdim olunurdu ki, guya, Azərbaycan 
hansısa ölkəyə təcavüz edib. Təəssüf ki, 
bütün media agentliklərinin sərlövhələ-
rində bu faktı Azərbaycanın törətdiyi ilə 
bağlı məlumatlar yer alırdı”.

H.Hacıyev qeyd edib ki, biz cənab 
İlham Əliyevin beynəlxalq mətbuatla ün-
siyyəti və ayrı-ayrı beynəlxalq mətbuat 
orqanları ilə iş nəticəsində bu amillərlə 

mübarizə apardıq. alışırdıq ki, dünya ic-
timaiyyətinə yalnız həqiqəti çatdıraq. İna-
nırıq ki, dezinformasiyaya qarşı müqa-
vimət mexanizmlərinin inkişafı və bunun 
əleyhinə mübarizədə jurnalist peşəkarlı-
ğının artırılması mühüm rol oynaya bilər. 
Xüsusilə, beynəlxalq təşkilatlarda bu-
nunla bağlı tədbirlər görülməlidir. Burada 
bu mübarizənin təməl prinsipləri barədə 
razılığa gəlmək lazımdır  “Biz düşünürük 
ki, düzgün məlumatın cəmiyyətə çatdı-
rılması son dərəcə vacibir. Azərbaycan 
COP2 -la bağlı da ciddi dezinformasiya 
ilə üzləşib. lkəmiz qlobal təhlükəsizliklə 
bağlı gündəliyini elan edib və işimizi bu 
gündəliyə uyğun qururuq”.

Biz isə Okamponun məktubuna qa-

yıdaraq isə qeyd etməyi vacib bilirik ki, 
onun yüksək dəyərlərdən danışmağa 
mənəvi haqqı yoxdur. Azərbaycan tor-
paqlarını işğal edən, ələ keçirdikləri əra-
zilərdə, necə deyərlər, daş üstə daş qoy-
mayan, meşələrimizi qıran, çaylarımızı 
çirkləndirən, terrorun bütün növləri ilə 
məşğul olan haylara qahmar çıxmaq elə 
onların əməllərinə şərik olmaq deməkdir.

Okampo yazır  “İqlim dəyişikliyi ilə 
soyqırımı arasında əlaqə kəskin və da-
nılmazdır. Onların hər ikisi beynəlxalq 
konvensiyalarla tənzimlənir, təəssüf ki, 
qeyri-adekvat icraat görülüb. 2-ci 
ildə BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə ər-
çivə Konvensiyasının və -ci ildə 

oyqırımlarının Qarşının Alınması Kon-
vensiyasının qəbul edilməsindən sonra 
dünya qlobal temperaturun yüksəlməsi 
və davamlı soyqırımı təhdidlərinin şahidi 
olur. Təkcə 202 -cü ildə BMT-nin soyqı-
rımlarının qarşısının alınması üzrə xü-
susi müşaviri Qarabağ da daxil olmaqla 
altı instansiyada davam edən riskləri 
müəyyən edib”. Əlbəttə, biz bu fikirlə-
rin müəllifinin pulgirliyinə və fırıldaqçı 
mahiyyətinə bələd olmasaydıq, Okam-
ponun psixoloji durumunun qaydasında 
olmadığını düşünə bilərdik. Amma o, nə 
etdiyini bilir, onun əsas məqsədi haqq-ə-

daləti müdafiə etmək deyil, daha çox pul 
qazanmaqdır. Əgər Okampoda azacıq 
ədalət hiss olsaydı, gerçək soyqırımı-
na məruz qalan xalqın azərbaycanlılar 
olduğunu qəlbinin dərinliklərində etiraf 
edib həqiqətləri deməsə belə, yalana da 
alət olmazdı.

Azərbaycanın neft-qaz ölkəsi, bunun 
sayəsində ölkəmizə valyuta daxil olması 
da Okamponun yuxusuna haram qatıb. 
Keçmiş prokuror qeyd edib ki, BMT-nin 
İqlim Dəyişikliyi üzrə ərçivə Konvensi-
yası ilk növbədə karbohidrogen ehtiyat-
larından qaynaqlanan istixana qazları 
emissiyalarının atmosferə atılmasının 
qarşısını almaq məqsədi daşıyır. “Bu tul-
lantıların  faizdən çoxu karbohidrogen-
lə əlaqəli olduğu üçün sənayenin iqlim 
siyasətinə təsiri kritik narahatlıq doğu-
rur. İxrac gəlirlərinin təxminən 0 faizini 
neft və qazın təşkil etdiyi Azərbaycanın 
COP2 -a evsahibliyi etməyə hazırlaşma-
sı ziddiyyətin təzahürüdür. Bu ziddiyyət 
missiyanızın aktuallığını və aktuallığını 
vurğulayır” – deyən Okampo əsl mahiy-
yətini bir daha ortaya qoyub.

Bir neçə gün öncə Prezident İlham 
Əliyev də bu barədə danışmış və qeyd 
etmişdir ki, bizim namizədliyimiz və ev-
sahibliyimizlə bağlı qərar verildikdən 
sonra – növbəti həftə Qərb mediasında 
bizə qarşı hücumlar başlayıb  “Bu, gözlə-
nilən bir hal idi və bunu müzakirə etdiyim 
bir çox şəxslərlə danışıqlarımda, – həm-
karlarımı, dövlət və hökumət başçılarını 
nəzərdə tuturam, – onlar mənə deyirdilər 
ki, bu, Azərbaycan üçün böyük başağrı-
sı olacaq. Əlbəttə, biz dərk etdik ki, hü-
cumlara məruz qalacağıq. Biz əlbəttə, 
bunu proqnozlaşdıra bilmərik ki, ittiham-
ların mövzusu necə olacaqdır  Amma 
əminəm ki, kifayət qədər ittihamlar ola-
caqdır. Biz nədə ittiham olunurduq  Neft 
və qazla zəngin olan ölkə olduğumuz 
üçün. Bu, çox təəccüblü bir haldır. Yeri 
gəlmişkən, COP2 -in ev sahibi olan Bir-
ləşmiş Ərəb Əmirlikləri də eyni mövzuda 
ittihamlarla üzləşdi. Təəssüf ki, bizə qarşı 
çox geniş və koordinasiya edilmiş media 
prosesi başladı, biz ilk vaxtlar buna ha-
zır deyildik. Biz izah etməyə çalışırdıq, 
bu, bizim günahımız deyil ki, biz neft və 
qazla zənginik. Bizim fəaliyyətimiz onun 
əsasında qiymətləndirilməməlidir”.

Dövlətimizin başçısı qeyd etmişdi ki, 
COP tədbirinin biri Qlazqoda – Böyük 
Britaniyanın neft hasil etdiyi bir bölgəsin-
də keçirilirdi və heç kəs o zaman Böyük 
Britaniyanı ittiham etmirdi ki, onların neft 
və qazı var. COP2 -yə isə Misir Ərəb 
Respublikası evsahibliyi edib. Onların da 
neft və qazı var. Bizdən sonra da Brazi-
liya evsahibliyi edəcək. Yenə də neft və 
qaz ölkəsidir. Prezidentin fikrincə, bu, 
onu göstərir ki, bu ölkələr enerji təhlükə-
sizliyi baxımından özlərini çox rahat hiss 
edən ölkələrdir. Onlar məsuliyyət nüma-
yiş etdirirlər.

Bütün bu məqamları ümumiləşdirərək 
deyə bilərik ki, Okamponun neft-qaz və 
COP2  mövzusunda ölkəmizi ittiham 
etməsi nə birinci, nə də sonuncu haldır. 
Keçmiş prokurora və onun kimi danı-

şanlara, yazanlara cavab verməmək də 
olardı. Ancaq bu halda onların abırlarına 
qısılıb növbəti dəfə böhtanlar yağdırma-
yacağına heç bir təminat yoxdur. Ona 
görə də belələrinin cavabı verilir və ve-
riləcək.
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– Əlbəttə, Azərbaycanın bey-
nəlxalq səviyyədə əldə etdiyi hər 
uğur bizə qarşı düşmənçilik edən 
erməni diaspor və lobbisinin, onların 
dəstəkçilərinin uğursuzluğu anlamı-
na gəlir. ünki onlar ölkəmiz barədə 
beynəlxalq aləmdə mənfi imic yarat-
mağa çalışırlar. COP2  kimi tədbirlər 
isə Azərbaycanın imicinin yüksəl-
məsinə xidmət edir. Nəzərə almaq 
lazımdır ki, rəsmi Bakı COP2 -dan 
əvvəl Ermənistanla sülh sazişinin 
imzalanması istiqamətində müsbət 
jestlər etmiş, addımlar atmışdı. Bü-
tün bunlar qarşı tərəfin himayədar-
larında ciddi narahatlıq yaradır. Bey-
nəlxalq aləmin diqqəti Azərbaycana 
yönəlmişkən, onlar bunu tərsinə çe-
virməyə çalışırlar.

Mən onların uğurlu ola biləcəyi-
ni düşünmürəm. Bundan əvvəl ke-
çirilən beynəlxalq tədbirlər zamanı 
da uğursuz olublar. Əlbəttə, bu dəfə 
Qərbdəki müəyyən mərkəzlərdən 
onlara daha çox dəstək veriləcəyini 
düşünürəm. Amma biz görürük ki, 
artıq onlarca ölkənin dövlət və hö-
kumət başçıları COP2 -da iştirakı 
qəbul ediblər. lkəmiz bütün tədbir-
ləri ardıcıllıqla həyata keçirir. Ermə-
nilərin və onların himayədarlarının 
COP2 -un keçirilməsinə ciddi təsir-
lərinin olacağını düşünmürəm. a-
kin bunu da qeyd etmək istərdim ki, 
onların əks-təbliğat kampaniyasına 
təkcə COP2  çərçivəsində yanaş-
mamaq lazımdır. Onlar sessiyadan 
sonrakı dövrdə də bunu daim apa-
racaqlar. Bu baxımdan biz ölkəmizə 
qarşı dezinformasiya kampaniyasına 
hər zaman hazırlıqlı olmalı və tədbir-
lərimizi görməliyik.
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Vatikan qəzeti Azərbaycan ərazisindəki  
Qafqaz Albaniyasından yazıb

üqəddəs Taxt-Tacın ye anə rəsmi mətbuat rqanı lan sservat re R man  
qəzetində Xristianlı ın k klərində. Azərbaycanda Alban Ap st l ilsəsinin izində. 

ədim afqaz Albaniyasına səyahət  sərl vhəli məqalə dərc edilib.

Ölkəmizə səfər edən qəzetin jurnalisti 
Rossella Fabiani məqaləsində Azərbaycanda 
xristianlıq, qədim alban irsi, ölkəmizdə yaşa-
yan dini icmaların vəziyyəti, eləcə də tarixi 
faktlara və həqiqətlərə geniş yer ayırıb. Yazı-
da 1836-cı ildə çar I Nikolayın alban kilsəsini 
ləğv edib erməni Qriqorian kilsəsinə tabe et-
mək qərarına gəldiyi diqqətə çatdırılıb.

Məqalədə Qafqazda Alban Apostol Kil-
səsinin yaranmasının eramızın IV əsrinə tə-
sadüf etdiyi bildirilir. Vurğulanır ki, qədim 
Qafqaz Albaniyası şimalda dağlardan cə-
nubda Araz çayına, şərqdə Xəzər dənizindən 
qərbdə Gürcüstan (o zaman İberiya) sərhəd-
lərinə qədər uzanırdı. Bu gün onun ərazisində 
udi icması sayəsində hazırda da mövcud olan 
bu qədim kilsənin izlərini aşkarlamaq üçün 
üç min kilometrə yaxın məsafə qət etdiyimiz 
Azərbaycan yerləşir. Qafqaz Albaniyası dün-
yada həvari Faddeyin şagirdi vaiz Yeliseyin 
yaydığı xristian dinini qəbul edən ilk ölkələr-
dən biri olub. Qüdsün ilk patriarxı Müqəddəs 
Yaqub tərəfindən Qafqaza göndərilən Yelisey 
onun öz sözləri ilə desək, Faddeyin ona nəql 
etdiyi kimi, İsanın həyatından ilhamlanaraq 
Qafqazda Şərq ayinli qədim Alban Apostol 
Kilsəsinin “toxumlarını” səpib.

Qeyd olunur ki, Yeliseyin səyahəti uzun 
çəkib. O, Qüdsdən yola çıxıb, bir neçə ölkə 
keçərək müxtəlif dillər və tayfaların töhfəsi 
ilə çoxəsrlik tarix formalaşdıran, plüralist, 
multietnik və multikultural kimlik ərsəyə 
gətirən diyar olan Şəki rayonundakı Kiş kən-
dinə gəlib və burada Qafqaz Albaniyasının 
ilk kilsəsini qurub. Yazılı mənbələr və maddi 
mədəniyyət nümunələri I əsrdən başlayaraq 
burada dominant etnik qrup albanlar olmaq-
la, 26 tayfadan ibarət böyük bir mozaikanın 
mövcud olduğunu sübut edir.  Bunlara gel-
lər, leqlər, udilər (albanların birbaşa varisləri 
hesab olunurlar), qarqarlar, çilblər, silvlər, lu-
penlər, sovdelər və kaspilər daxildir. Müxtəlif 
mədəniyyətlərə və dinlərə malik icmalara ev 
sahibliyi etdiyi bilinsə də, Azərbaycanın indi 
süqut etmiş hesab olunmasına baxmayaraq, 
kilsənin və icmasının hələ də var olduğu 
Qafqaz Albaniyası adı ilə tanınan böyük bir 
krallığın mərkəzində yaradılan Şərq ayinli 
Alban Apostol Kilsəsinin beşiyi olduğu az 
məlumdur. 1937-ci ildə gürcü dilçisi İliya 

Abuladze erməni əlyazmasını araşdırarkən 
bir sıra qeyri-adi əlifbalar aşkar edənədək 
bu sivilizasiya və kilsənin mövcudluğu uzun 
müddət məlum olmayıb. 1947-ci ildə Azər-
baycanın Mingəçevir şəhərində böyük bən-
din tikintisi zamanı erməni əlyazmasında ta-
pılanlarla eyni olan yeni yazılar aşkar edilib. 
Bir neçə il sonra - 1952-ci ildə əvvəlkilərlə 
eyni əlifbadan ibarət yeni əlyazma tapılıb. 
1975-ci ilin mayında Misirin Sinay dağında-
kı Müqəddəs Yekaterina monastırında bir sıra 
yerləri məhv edən yanğından sonra çökmüş 
döşəmənin altında salamat qalan bir məkan 
ortaya çıxıb. Orada XVIII əsrdən bəri 140-ı 
gürcü mənşəli olmaqla, 1100 əlyazma sax-
lanılırmış. Onlardan ikisi həlledici rolu ilə 
fərqlənirdi: N Sina 13 və 55, perqament üzə-
rində yazılmış kodekslər. X əsrə aid olan iki 
əlyazma bütövlükdə hər birində sözlər ara-
sında boşluq qoyulmadan iki sütunda düzül-
müş alban dilində mətndən ibarət palimpsest-
lər idi (əsl mətnin yenisi ilə əvəz olunması 
üçün istifadə olunan material). İki palimpses-
tin yazısını Matenadaran əlifbası MS, 7117 
və Azərbaycanda 1947-ci və 1952-ci illərdə 
aşkarlanmış qəbir daşı yazıları ilə müqayisə 
etdikdən sonra alman alimləri Jost Gippert və 
Volfgang Schulze belə qənaətə gəliblər ki, iki 
gürcü əlyazması N Sina 13 və 55 alban dilin-
də tərtib olunub və günümüzə gəlib çatmamış 
əlyazmanın bir hissəsi olub. Lakin hər şeydən 
əvvəl Sinay palimpsestləri albanların liturgik 
dili ilə udilərin müasir dili arasında davamlı-
lığı sübut edirdi.

Məqalədə, eyni zamanda, bildirilir ki, 
bu tapıntılar əsasında Qafqaz Albaniyasında 
ilk kilsələrin I əsrə aid olduğunu iddia edən 
orta əsr yazılı mənbələrinin haqlı olduğunu 
söyləmək mümkündür. Bu xüsusda Musa 
Kalankatuklunun (VII əsr) “Albaniya tarixi” 
kitabında yazdığı fikirlər əvəzsizdir: “Qüds-
də Yelisey İsanın qardaşı, Yerusəlimin birinci 
patriarxı olan Müqəddəs Yaqub tərəfindən 
təyin edilib. Yelisey Şərqi bir hədiyyə ola-
raq qəbul edib. Azərbaycanın şimalında yer-
ləşən Quis (Kiş) kəndinə gəlib, burada kilsə 
təsis edib, qurban kəsib. Bu yer kilsələrimi-
zin ilkin mənbəyi, qədim paytaxtların əsası 
və əzəmət məkanının başlanğıcıdır”. Lakin 
yalnız IV əsrin ortalarında (313-cü ildə Mi-

lan Fərmanından sonra) Alban kralları rəsmi 
olaraq xristianlığı qəbul edib və Qafqaz Al-
baniyasının ilk paytaxtı Qəbələdə yerli pul 
zərb etməyə başlayıb. Bu, IV əsrdən VII əsrə 
qədər davam edən xristian memarlığının in-
kişafının ikinci mərhələsinin başlanğıcı idi. 
Beləliklə, xristianlıq çoxtayfalı Alban döv-
lətinin birləşməsində mühüm amilə çevrilib. 
Qədim inanclara aid abidələrin yerləşdiyi 
məkanlar bazilikaların və kilsələrin tikintisi 
üçün bünövrə rolunu oynayıb. XII əsrdə isə 
Alban kilsəsi intibah dövrünü yaşayıb. Bu 
dövrdə yeni kilsələr tikilib, ən qədimləri bər-
pa edilib, yeni memarlıq nümunələri yaradı-
lıb. Buna misal olaraq 1204-cü ildə tikilən və 
Kəlbəcər rayonunda yerləşən Xatirəvəng mo-
nastırını, eləcə də 1214-cü ildə inşa olunan 
və UNESCO tərəfindən ümumdünya əhə-
miyyətli abidə kimi qeydə alınan Xudavəng 
monastırını göstərmək olar. Bundan əlavə, 
Ağdərə rayonunda yerləşən və əsası 1216-
cı ildə qoyulmuş Gəncəsər monastırı. Onun 
epiqraflarından birində “Alban patriarxının 
göstərişi ilə albanlar üçün tikilib” yazılıb. 
Bu, çar I Nikolayın Alban kilsəsini ləğv edib 
erməni Qriqorian kilsəsinə tabe etmək qəra-
rına gəldiyi 1836-cı ilə qədər müstəqil qalan 
Alban knyazlığının mənəvi mərkəzi olan mo-
nastırdır.

Vurğulanır ki, 1828-ci ildə Osmanlı və 
Fars imperiyalarından gələn ermənilərin Qa-
rabağ, İrəvan və Naxçıvan xanlıqlarının əra-
zilərinə köçürülməsini nəzərdə tutan Türk-
mənçay müqaviləsinin imzalanması ilə artıq 
yavaş-yavaş alban kilsəsinin tənəzzülü baş 
verib. Bundan sonra Qafqaz Albaniyasının 
irsinin qreqorianlaşdırılması prosesi başla-
yıb. Lakin 1918-1919-cu illərdə Qarabağda 
apardığı arxeoloji ekspedisiya zamanı sovet 
Ermənistanı Elmlər Akademiyasının prezi-
denti, şərqşünas Cozef Orbeli Qarabağın kil-
sə və monastırlarının, xüsusən də Gəncəsərin 
divarlarında həkk olunmuş mindən çox epiq-
rafı tədqiq və təsvir edib. Erməni arxeoloqu 
“Gəncəsar və Havotsptuk kitabələri” kita-
bında dərc etdirdiyi tədqiqatın nəticələrinə 
əsasən belə nəticəyə gəlib ki, mədəni memar-
lıq irsi ümumdünya irsinin, xüsusən də xristi-
an irsinin ayrılmaz hissəsi olan Qafqaz Alban 
Kilsəsinin irsidir. 

“Azərbaycana səfər onu daha yaxından 
tanımaq üçün, sadəcə, başlanğıcdır”, - deyə 
jurnalist Rossella Fabiani məqaləsində vur-
ğulayıb. 
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İQTİSADİYYAT

Türk İnvestisiya Fondu dostluq və 
qardaşlığın təməllərini möhkəmləndirəcək

Türk İnvestisiya Fondunun (TİF) bu il noyabrın 1-dən fəaliyyətə  başlayacağı 
nəzərdə tutulub. Fondun məlumatına görə, bununla bağlı qərar TİF-in Direktorlar 
Şurasının iyulun 20-də İstanbulda keçirilən iclasında qəbul edilib. 

İclasda Direktorlar Şurasının reqla-
menti, TİF-in 202 -cü il üçün ilkin inzi-
bati büdcəsi, maliyyə resurslarının idarə 
edilməsi siyasəti təsdiqlənib, eləcə də bu 
qurumun  əməliyyat fəaliyyətinin başlama 
tarixi müəyyənləşdirilib,  həmçinin  TİF-in 
baş direktoruna zəruri əməliyyatların apa-
rılması üçün imza hüququ verilib.  Bundan 
başqa, iclas iştirakçıları tərəfindən Maca-
rıstanın TİF-in təsis edilməsi haqqında 
sazişə qoşulması müsbət qarşılanıb. 

Direktorlar Şurasının avqustun əvvə-
lində keçiriləcək növbəti iclasında TİF-in 
fəaliyyətinin təşkilati və maliyyə çərçivələ-
rinin dəqiqləşdirilməsi nəzərdə tutulub.   
Fondun əməliyyat fəaliyyətinə başlaması 
üçün hədəf tarix isə 202 -cü il noyabrın 
-i müəyyən edilib.  

Xatırladaq ki, “Türk İnvestisiya Fon-
dunun yaradılması haqqında”  aziş 
202 -cü il martın -da Türkiyənin Anka-
ra şəhərində Türk Dövlətləri Təşkilatının 
Fövqəladə Zirvə Görüşü zamanı imzala-
nıb. Türk İnvestisiya Fondunun Rəhbərlər 
Şurasında Azərbaycandan rəhbər iqtisa-
diyyat naziri Mikayıl Cabbarov, alternativ 
rəhbər isə maliyyə naziri amir Şərifov 
təyin edilib.

Fondun nizamnamə kapitalı 00 
milyon ABŞ dolları təşkil edir. Fond öz 
məqsədini həyata keçirmək üçün  re-
giondaxili ticarətin təşviqinə yardım 
göstərmək,  xüsusilə mikro, kiçik və orta 

müəssisələrə aid olan layihələri maliy-
yələşdirmək, beynəlxalq, eləcə də milli 
maliyyə və inkişaf institutları, həmçinin ti-
carət palataları ilə əməkdaşlıq etmək kimi 
funksiya və səlahiyyətlərə malikdir. 

TİF fəaliyyəti çərçivəsində yuxarıda 
sadalanan məsələlərlə yanaşı,  nəqliy-
yat və logistika zəncirlərinin, saxlama və 
istehsal imkanlarının genişləndirilməsi-
ni, dövlət-özəl tərəfdaşlığı daxil olmaqla 
rəqəmsal infrastrukturun yaradılmasını 
və modernləşdirilməsini dəstəkləyəcək. 
Bütün bunlarla bərabər, sənaye istehsalı, 
infrastruktur, nəqliyyat, kənd təsərrüfatı, 
informasiya və kommunikasiya texno-
logiyaları və turizm daxil olmaqla qar-
şılıqlı maraq doğuran sahələrdə inkişaf 
layihələrini diqqətdə saxlayacaq, enerji 
səmərəliliyi, bərpaolunan enerji və ətraf 
mühitin mühafizəsinə investisiya yatır-
maqla “yaşıl iqtisadiyyat”a töhfə verən 
layihələri maliyyələşdirəcək.  

Göründüyü kimi, TİF-in  yaradılma-
sında ən böyük məqsəd türkdilli dövlətlər 
arasında iqtisadi-ticari əlaqələrin inkişafı-
nı təmin etmək olub. Türkiyənin xəzinə və 
maliyyə naziri Mehmet Şimşek bu barədə 
fondun İstanbulda keçirilən açılış məra-
simində vurğulayıb  “Bu maliyyə qurumu 
həm dövlət, həm də özəl sektora inves-
tisiya qoyuluşunu sürətləndirəcək, eləcə 
də kiçik və orta biznesin inkişafı, bərpao-
lunan enerji, kənd təsərrüfatı, turizm kimi 

bir çox sahələrdə sərmayə yatırımında 
mühüm rol oynayacaq, davamlı iqtisadi 
inkişafa töhfə verəcək”.  

Fondun yüksək standarta cavab 
verən beynəlxalq maliyyə təşkilatı olma-
sının hədəfləndiyini bildirən türkiyəli na-
zir qurumun strukturu, qərar qəbuletmə 
mexanizmləri, insan resursları, risklərin 
idarə edilməsi, monitorinq və audit funk-
siyaları ilə beynəlxalq təcrübəyə uyğun 
fəaliyyət göstərəcəyini, qurumun nizam-
namə kapitalının 00 milyon dollar nəzər-
də tutulduğunu deyib.

Türk Dövlətləri Təşkilatı TDT   çər-
çivəsində yaradılan TİF türk dövlətlərinin 
əməkdaşlığının, birliyinin, qardaşlığının 
daha da güclənib inkişaf etməsi, xüsusən 
də iqtisadi, ticari əlaqələrin, böyük və or-
taq infrastruktur layihələrinin həyata keçi-
rilməsi istiqamətində çox böyük uğurdur. 

Fondun fəaliyyətində regiondaxili ti-
carətin gücləndirilməsi, iqtisadi layihələrin 
dəstəklənməsi və TDT-yə üzv ölkələrin 
iqtisadi inkişafına töhfə verilməsi nəzərdə 
tutulur.

Xatırladaq ki, TDT  200 -cu il okt-
yabrın -də Naxçıvan şəhərində keçi-
rilən Zirvə Görüşündə imzalanmış sazişə 
əsasən, 20 2-ci il noyabrın -də yaradı-
lıb. İlk vaxtlar təşkilatın adı Türkdilli Döv-
lətlərin Əməkdaşlıq Şurası olub. 202 -ci 
ildən isə qurum Türk Dövlətləri Təşkilatı 
adı ilə fəaliyyətini davam etdirir. 

TDT fəaliyyət göstərdiyi ötən müddət-
də səmərəli  inkişaf yolu keçib. Qurum 

 milyona yaxın insanın yaşadığı bö-
yük bir coğrafiyada və qlobal miqyasda 
güclü təşkilat kimi tanınıb. 

Qeyd edək ki, Türk dünyası hazırda 
beynəlxalq münasibətlərin yeni bir güc 
mərkəzi kimi mühüm önəm daşıyır, ciddi 
geosiyasi və geoiqtisadi çəkiyə malik ol-
ması ilə diqqət çəkir. Bunu statistik göstə-
ricilər də təsdiq edir. Hazırda bu dövlətlər-
də ümumi daxili məhsulun ÜDM  həcmi 
,  trilyon  dollar, ticarət dövriyyəsi isə ,2 

trilyon dollar təşkil edir. Ümumilikdə, dün-
ya ərazisinin  faizi, ticarət dövriyyəsinin 
isə 2,  faizi TDT-yə üzv ölkələrin payına 
düşür. 

Qeyd edək ki, TDT-nin sıraları təşkila-
tın fəaliyyəti dövründə əhəmiyyətli dərə-
cədə möhkəmlənib, quruma üzv dövlətlər 
arasında ümumi ticarət dövriyyəsinin həc-
mi 0 milyard dollara yaxınlaşıb. Tərəflər 
arasında həm qarşılıqlı şəkildə, həm də 
TDT çərçivəsində ticarət dövriyyəsinin 
artırılması davamlı şəkildə yaxşılaşıb, 
əlaqələrin daha da güclənməsi məqsə-
dilə genişmiqyaslı nəqliyyat layihələri re-
allaşıb. 

Son illər dünyanın avtomobil bazarında elektriklə işləyən nəqliyyat 
vasitələrinə tələbatın getdikcə artması müşahidə olunur. Artıq dünyanın nəhəng 
avtomobil istehsalçıları ənənəvi yanacaqla işləyən nəqliyyat vasitələrinin 
ekologiyaya vurduğu zərəri azaltmaq məqsədilə hibrid avtomobillərlə yanaşı, 
elektromobillərin də istehsalını ildən-ilə genişləndirirlər. Beynəlxalq Enerji 
Agentliyi (İEA) analitiklərinin hesablamalarına görə, 2020-ci ildə elektrik 
avtomobillərinin bazarda payı 4 faiz təşkil etdiyi halda, ötən il bu rəqəm 18 
faizə çatıb. Başqa sözlə, ötən il dünyada satılan hər 5 avtomobildən 1-i 
elektromobillərin və  hibridlərin payına düşüb.  
Azərbaycanda da elektriklə işləyən 

avtomobillərdən istifadənin genişləndi-
rilməsi istiqamətində mühüm addımlar 
atılır. Xatırladaq ki, ölkə Prezidenti İlham 
Əliyevin müvafiq sərəncamı ilə təsdiq 
edilmiş “Azərbaycan 20 0  sosial-iqtisa-
di inkişafa dair Milli Prioritetlər”də təmiz 
ətraf mühitə nail olmaq və “yaşıl artım” 
ölkəsinə çevrilmək kimi hədəflər müəy-
yənləşdirilib. Adıçəkilən sənəddə ekoloji 
cəhətdən təmiz nəqliyyat vasitələrinin 
təşviqini gücləndirmək üçün bir sıra təd-
birlər nəzərdə tutulur. Bu da ölkədə elekt-
riklə çalışan avtomobillərə marağın get-
dikcə artmasına səbəb olur.  

Təkcə onu qeyd etmək kifayətdir ki, 
202 -cü ildə Azərbaycana  min 02 
avtomobil elektromobil gətirilib ki, bu da 
ölkəyə idxal olunmuş ümumi avtomobillə-
rin ,  faizini təşkil edib. Digər tərəfdən, 
ötən il ölkəyə gətirilmiş elektrikli avtomo-
billərin sayı əvvəlki illə müqayisədə 2  
ədəd çox olub ki, bu da altı dəfə artım 
deməkdir. Müqayisə üçün qeyd edək ki, 
2022-ci ildə bu rəqəm  faizdən də az 
olub. Bu tendensiya cari ilin ilk yarısında 
da davam edib. Dövlət Gömrük Komitəsi-
nin məlumatına görə, hesabat dövründə 
Azərbaycana 0  elektrikli avtomobil 
idaxal olunub ki, bu da 202 -cü ilin eyni 
dövrünə nisbətən  ədəd və ya  faiz 
çoxdur. 

Bununla belə, ekspertlər hesab edir-
lər ki, elektromobillərdən istifadənin 
təşviqi üçün təkcə idxal və satış qiymət-
lərinin azaldılması deyil, əlverişli infrast-
rukturun yaradılması da vacib məsələ-
dir. Yəni ölkədə elektromobillərin kifayət 
sayda şarj məntəqələri, ehtiyat hissələri 
anbarları olmalı, onlara keyfiyyətli servis 
xidməti göstərilməlidir. Artıq bu istiqmət-
də də konkret işlər görülür, elektromobil 
sahiblərinin bu sahədə üzləşdikləri prob-
lemlər tədricən aradan qaldırılır. Belə ki, 
“Elektrik mühərrikli nəqliyyat vasitələrin-
dən istifadənin təşviq edilməsi haqqında” 
Prezident İlham Əliyevin sərəncamına 
əsasən “Azərişıq” Açıq əhmdar Cəmiy-
yəti paytaxtda və regionlarda enerjidol-
durma məntəqələrinin quraşdırılmasını 
davam etdirir. 202 -cü ilin ölkəmizdə 
“Yaşıl dünya naminə həmrəylik ili” elan 
edilməsi və Bakı şəhərində keçiriləcək 

“COP2 ” ərəfəsində paytaxtda və re-
gionlarda enerjidoldurma məntəqələri-
nin zəruri infrastrukturu yaradılır, həmin 
məntəqələr dayanıqlı elektrik enerjisi ilə 
təchiz edilir. 

“Azərişıq” A C-nin məlumatına görə, 
artıq Bakıda daha 2 nöqtədə  Nərima-
nov rayonunda Atatürk parkı, metronun 
“Gənclik” stansiyası, Aşıq Molla Cümə 
küçəsində, 2  saylı yarımstansiyanın 
yaxınlığında, əbaildə Nizami küçəsində 
və Ağ şəhər bulvarı dairəsində, Maşta-
ğa elektrik şəbəkəsinin ərazisində yer-
ləşən 0  kilovoltluq “ ea Breeze” 
yarımstansiyasında və eyni adlı yaşayış 
kompleksinin parkinq ərazisində, Xətai 
rayonunda “Ağ şəhər- ” və “Ağ şəhər-2” 
yarımstansiyalarının ərazisində, Xəzərdə 
Qala–Mərdəkan yolunun üzərində, Nə-
simi rayonunda “Dağlıq” yarımstansiya-
sında, Nizami rayonunda Qara Qarayev 
küçəsində enerji doldurma məntəqələri 
quraşdırılıb. Hazırda həmin məntəqələr-
də son tamamlanma işləri həyata keçirilir.

Xatırladaq ki, ötən müddətdə Bakı 
şəhəri üzrə  məntəqədə – “İçərişəhər”, 
“Yasamal- 20” yarımstansiyalarının əra-
zisində, Tədris və İnnovasiylar Mərkəzin-
də, Xəzər rayonu, Buzovna qəsəbəsində 
enerjidoldurma cihazları quraşdırılaraq 
istismara hazır vəziyyətə gətirilib. Bunun-
la yanaşı, regionlarda – Yevlax və alyan 
rayonlarında, eləcə də Qəbələnin Hacıallı 
kəndində, Qarabağ və Şərqi Zəngəzurda 
isə Füzuli, Cəbrayıl, Zəngilan, Şuşa, Xo-
cavənd və Xocalıda belə məntəqələr qu-
raşdırılıb. 

Elektromobilləri şarj etmək üçün isti-
fadə olunan bu qurğular “yaşıl enerji” ilə 
işlədiyi üçün ətraf mühitin qorunmasında 
mühüm rol oynayır. Həmçinin “Azərişıq” 
A C tərəfindən quraşdırılan yüksək gücə 
malik sürətli, sabit cərəyanlı məntəqələr-
də elektromobillər qısa vaxtda, keyfiyyətli 
elektrik enerjisi ilə doldurulur. 

Qeyd edək ki, bu il ərzində ölkə əra-
zisində, ümumilikdə,  nöqtədə enerji-
doldurma məntəqələrinin quraşdırılması 
nəzərdə tutulub. Bunlardan -u paytax-
tın, -i regionların, 20-si isə Qarabağ və 
Şərqi Zəngəzur iqtisadi rayonlarının pa-
yına düşür.

SOCAR-ın yerli neft 
layihələrində payı artdı

Norveçin “Equinor” şirkəti Xəzər dənizinin Azərbaycan sektorunda 
“Qarabağ” neft yatağının işlənməsi layihəsində 50 faizlik payını Azərbaycan 
Dövlət Neft Şirkətinə (SOCAR) satmaq üzrə sövdələşməni başa çatdırıb. Bu 
barədə Norveç şirkətinin yaydığı açıqlamada bildirilib.

Məlumatda, həmçinin qeyd olunub ki, 
“Equinor” şirkəti 202 -cü ilin sonuna qə-
dər “Azəri- ıraq-Günəşli” A G  yataqlar 
bloku və Bakı–Tbilisi–Ceyhan BTC  neft 
boru kəmərinin işlənməsi layihələrindəki 
paylarının satışı üzrə sövdələşməni ta-
mamlamağı planlaşdırır. Norveç şirkəti 
xatırladıb ki, 202 -cü il dekabrın 22-də 

OCAR ilə A G, BTC və “Qarabağ” la-
yihələri də daxil olmaqla Azərbaycandakı 
portfelinin satışına dair saziş imzalayıb.

 “Equinor” OCAR-a “Azəri- ı-
raq-Günəşli” blokunun işlənməsi layihə-

sində ,2  faizlik, Bakı-Tbilisi-Ceyhan 
neft kəmərində ,  faizlik, “Qarabağ” 
yatağının işlənməsi layihəsində isə 0 fa-
izlik paylarını satıb. Yeri gəlmişkən, söv-
dələşmədən əvvəl OCAR-ın A G-də 
iştirak payı 2  faiz, BTC-də 2  faiz, “Qa-
rabağ” yatağında isə 0 faiz təşkil edib.

Qeyd edək ki, “Qarabağ” yatağı 
Bakıdan 0 kilometr şərqdə yerləşir. 
Müqavilə sahəsi  milyon ton neft və 2  
milyard kubmetr qaz ehtiyatına malikdir. 
Burada dənizin dərinliyi 0 metr təşkil 
edir.

Bakıda növbəti bal yarmarkası keçiriləcək
Sentyabr ayında Bakıda arıçılıq məhsullarının 24-cü Respublika 

Sərgi-Satış Yarmarkası keçiriləcək. Ayın 9-dan-29-dək davam 
edəcək ənənəvi yarmarkada növbəlilik əsasında ilk qeydiyyatdan 
keçən 250 arıçı iştirak edəcək.

Kənd Təsərrüfatı Nazir-
liyinin məlumatına görə, bal 
yarmarkasında iştirak etmək 
üçün 202 -cü il iyulun 2 -dək 
arıçılıq təsərrüfatlarını Elekt-
ron Kənd Təsərrüfatı İnforma-
siya istemində bəyan edən 
və minimum 0 arı ailəsi olan 
fermerlərin müraciəti nəzərə 
alınacaq. Məlumatda bildirilir 
ki, bir arıçı yarmarkada mak-
simum 00 kiloqram bal və 
maksimum 0 ədəd arı şanı 
satışa çıxara bilər. Yarmar-
kada iştirak etmək istəyən 
arıçılar onlayn qaydada bal.
kendden.az saytından qey-
diyyatdan keçməlidirlər. İş-
tirakı təsdiqlənən arıçılara 

M -bildirişlər göndəriləcək. 
Bal nümunələrinin qəbulu isə 
avqustun -dan 2 -dək olan 
müddətdə baş tutacaq. Bal 
məhsullarının qəbulu zamanı 
arıçı fermerlər məhsula mü-
vafiq baytarlıq şəhadətnaməsi 
təqdim etməlidirlər. 

Nazirliyin məlumatına 
əsasən, əvvəlki illərdə olduğu 
kimi, budəfəki yarmarkada da 
iştirakçılardan heç bir məbləğ 
tələb olunmayacaq. Belə ki, 
arıçılar ödənişsiz satış üçün 
yer, lazımi ləvazimatlar, mar-
ketinq və digər xidmətlərlə 
təmin olunacaqlar. Yarmarka-

da satışa çıxarılacaq arıçılıq 
məhsullarının keyfiyyətinə 
isə Azərbaycan Qida Təh-
lükəsizliyi Agentliyi AQTA  
nəzarət edəcək. Məhsullar 
anbara daxil olduqdan sonra 
AQTA-nın əməkdaşları tərə-
findən istehsalçının iştirakı ilə 
baldan nümunələr götürülə-
cək. Analiz üçün götürülmüş 
həmin nümunələrin nəticələri 
barədə mütəmadi olaraq təş-
kilat komitəsinə məlumat ve-
riləcək. Keyfiyyət yoxlanışının 
nəticələri standartlara uyğun 
olmayan arıçılıq məhsullarının 
yarmarkada satışına icazə ve-
rilməyəcək.

Yeri gəlmişkən, son illər 
ölkədə arıçılığın inkişaf etdiril-
məsi, daxili bazarın keyfiyyətli 
bal və digər arıcılıq məhsulları 
ilə təminatının yaxşılaşdırıl-
ması, eləcə də bu sahədə 
ixrac potensialının artırılması 
üçün fermerlərə lazımi döv-
lət dəstəyi göstərilir, güzəştli 
kreditlər verilir. Eyni zamanda 
Prezident İlham Əliyevin mü-
vafiq fərmanı ilə təsdiq edilmiş 
“Azərbaycan Respublikasında 
kənd təsərrüfatı məhsulları-
nın istehsalına və emalına 
dair trateji Yol Xəritəsi”nə 
əsasən, kənd təsərrüfatının 
ənənəvi sahələrindən olan 

arıçılığın inkişafına dövlət 
dəstəyinin gücləndirilməsi, bu 
sahənin potensial imkanların-
dan səmərəli istifadə edilməsi, 
kənd əhalisinin sosial rifahı-
nın daha da yaxşılaşdırılması 
məqsədilə Kənd Təsərrüfatı 
Nazirliyi tərəfindən zəruri iş-
lər görülür. Bütün bunlar isə 
kənd təsərrüfatının ən gəlirli 
sahələrindən olan arıçılığa 
marağı getdikcə artırır. Azər-
baycanda istehsal olunan bal 
isə keyfiyyəti ilə seçildiyi üçün 
bazar problemi ilə üzləşmir. 

lkəmizin işğaldan azad 
edilmiş ərazilərində də arıçılı-
ğın inkişaf etdirilməsi üçün əl-
verişli imkan var. Buna görə də 
son illər arıçılar təsərrüfatları-
nı həmin ərazilərə köçürməyə 
daha çox maraq göstərirlər. 
Bu məsələdə dövlət dəstəyi 
də onlara əlavə stimul yara-

dır. Məhz bunun nəticəsidir 
ki, son illər təsərrüfat sahibləri 
arı ailələrini Qarabağ və Şərqi 
Zəngəzur iqtisadi rayonlarının 
ərazilərinə köçürürlər. 

Bu ilin yaylaq mövsümün-
də isə işğaldan azad edilmiş 
ərazilərdə, təxminən, 2 min-
dən çox arı ailəsi yerləşdirilib. 
Bunu “Azərbaycan Arıçılar 
Assosiasiyası” İctimai Birliyi-
nin İdarə Heyətinin sədri Bəd-
rəddin Həsrətov deyib. Onun 
sözlərinə görə, arı ailələri, 
əsasən, Kəlbəcər, açın, Zən-
gilan, Qubadlı və Xocavənd 
rayonlarının ərazilərinəə kö-
çürülüb. Gələcəkdə isə həmin 
ərazilərdə 00 min arı ailəsi-
nin yerləşdiriləcəyinin nəzərdə 
tutulduğunu vurğulayan birlik 
sədri deyib ki, bu ilin yağıntılı 
keçməsinə baxmayaraq, ölkə 
üzrə  min ton bal süzümü 
gözlənilir. 

Yüksək gərginlikli hava  
xətləri yerin altına köçürülür

Bakı şəhərinin Hava Limanı, Zığ şosesi və 8 Noyabr prospektində 5 yerdə 
yolların üzərindən keçərək kəsişən və Hava Limanı yolunun kənarında yerləşən 
110 kV-luq iki dövrəli yüksəkgərginlikli hava xətləri “AzərEnerji” tərəfindən 
sökülərək yeraltı kabel xətlərinə keçirilir.

“AzərEnerji”nin  bununla bağlı mə-
lumatında bildirilir ki, yol kəsişmələrində 
nəqliyyatın intensiv hərəkəti hava xətlə-
rinin istismarında çətinliklər yaratmaqla 
yanaşı, strateji əhəmiyyətli yolların es-
tetik görünüşünə də xələl gətirirdi. Ona 
görə də ümumi uzunluğu ,  kilometr 
olan hava xətləri və  ədəd iri anker 
dayaq xüsusi layihə əsasında demontaj 
edilərək,  kilometr uzunluqda ikidövrəli 
görünməz yeraltı kabellərlə əvəz edilir.

Qeyd edək ki, yeraltı kabel keçidlərinin 
inşası zamanı intensiv hərəkətli yollar qa-
zılmayıb və nəqliyyatın hərəkətinə heç bir 
maneə törədilmədən xətlər böyük həcmli 
borularla birlikdə xüsusi texnika vasitəsilə 
yolun kəsişməsində yerin altı ilə keçirilib. 
Ən əsası enerjinin verilişində fasilə olma-
yıb. Ekoloji tələblərə cavab verən yeraltı 
xətlərin çəkilməsi baş verə biləcək qəza 
və bədbəxt hadisələrin qarşısının alınma-
sına, enerjinin ötürülməsinın daha müasir 
və keyfiyyətli qaydada həyata keçirilmə-
sinə səbəb olacaq.

“AzərEnerji” tərəfindən həyata keçi-
rilən bu işlərin avqust ayında başa çatdı-
rılması nəzərdə tutulur.

Paytaxtda və  
regionlarda enerjidoldurma 
məntəqələri quraşdırılır
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Qlobal ekoloji savaşın maliyyə təminatı
Azərbaycan evsahibliyi edəcəyi COP29-da gündəlikdə duran  məsələlərdən 

biri olan iqlim maliyyələşdirilməsi problemi üzərində indidən fəal iş aparır. Bu 
məqsədlə, ilk növbədə, həmrəylik prinsipinə əsaslanılaraq beynəlxalq birlik 
üzvləri tərəfindən səsləndirilən müxtəlif fikirlər arasındakı fərqlər aradan 
qaldırılmağa çalışılır. 

Prezident İlham Əliyev ayrı-ayrı çıxış-
larında diqqəti bu prioritet istiqamətə 
yönəldərək iqlim maliyyələşdirilməsinin 
prioritet istiqamət kimi diqqət mərkəzində 
saxlanıldığını vurğulayıb. BMT-nin İqlim 
Dəyişmələri üzrə ərçivə Konvensiya-
sının Tərəflər Konfransının 2 -cu ses-
siyasına – COP2 -a hazırlıq məqsədilə 
iyunun -da Bakıda keçirilən Yüksək 

əviyyəli 2 -cu Toplantının iştirakçıları-
na müraciətində COP2 -da 202 -ci ildən 
sonrakı dövr üçün iqlim maliyyəsi üzrə 
yeni kollektiv kəmiyyət hədəfinin razılaş-
dırılması üzrə danışıqlar aparılacağını 
bildirib. “İqlim dəyişmələri ilə bağlı inkişaf 
etməkdə olan ölkələrin artan maliyyə eh-
tiyaclarını ödəmək hamımızın qarşısında 
duran ümdə vəzifə, ortaq gələcəyimizə 
sərmayə, müasir və gələcək nəsillər qar-
şısında kollektiv məsuliyyətimizdir. Azər-
baycan bu danışıqların şə aflıq və inklü-
zivlik şəraitində irəli aparılması, bundan 
əvvəl götürülən öhdəliklərin və vədlərin 
yerinə yetirilməsinin sürətləndirilməsi is-
tiqamətində bütün zəruri tədbirləri görə-
cək”, - deyə ölkə rəhbəri müraciətində 
vurğulayıb.

Dövlətimizin başçısının  iqlimin maliy-
yələşdirilməsi probleminin həllinə həssas 
münasibətini aprelin 2 -da Almaniyanın 
paytaxtı Berlində keçirilən “ -ci Peters-
berq İqlim Dialoqu”nun Yüksək əviyyəli 

eqmentində iştirakı zamanı “Eurone s” 
telekanalına müsahibəsində dediyi söz-
lər də təsdiq edir  “Biz COP-dan əvvəl 
daha çox maliyyələşməni təmin etmək 
üçün Azərbaycan və neft hasil edən di-
gər ölkələrin hansı əlavə töhfələri ola bilər 
kimi həmrəylik paketini yaratmaq üçün 
bir çox neft hasil edən ölkələrlə işləyirik. 
Hesab edirəm ki, neft hasil edən ölkələr, 
xüsusilə neftin qiyməti yüksək olanda 
problemin öhdəsindən gəlmək üçün daha 
çox ödəniş etməli və daha çox töhfə ver-
məlidir. Hesab edirəm ki, həmrəylik maliy-

yələşmənin və necə uğur qazanacağımı-
zın ayrılmaz hissəsidir”.

Xatırladaq ki, Azərbaycanın COP2 -
da sədrliyi də ən mühüm mövzulardan 
birinə – iqlimin maliyyələşdirilməsinə 
həsr olunub. İtki və Zərərlərin dənilməsi 
Beynəlxalq Fondu tərəfindən iqlimin ma-
liyyələşdirilməsi ilə bağlı sənaye gücləri-
nin inkişaf etməkdə olan ölkələrə yardım 
göstərməsinə imkan yaratmaq üçün kom-
pensasiya mexanizmi təqdim edilib. Bu-
nunla belə, fond indiyədək cəmi 2  mil-
yon ABŞ dolları toplayıb ki, bu da həmin 
ölkələrə dəymiş zərərdən xeyli az olub. 
Buna görə də beynəlxalq aləmdə Bakıda 
keçiriləcək COP2 -a iqlim maliyyəsinin 
ədalətli bölüşdürülməsi platforması kimi 
yanaşılıb. 

Yeri gəlmişkən, Dünya İqtisadi Fo-
rumunun məlumatına görə, 202 -cü 
ildən etibarən dünyada bərpaolunan 
enerji potensialının artımı müşahidə edi-
lir. Məsələn, əgər 202 -cü ildə  G t 
bərpaolunan enerji gücü qeydə alınıb ki, 
bu da 202 -cü illə müqayisədə  faiz 
çoxdur, lakin iqlim məqsədlərinə çatmaq 
üçün kifayət etmir. Bərpaolunan enerjiyə 
ümumi qlobal sərmayə isə 202 -cü ildə 
,  faiz artaraq 2  milyard dollara yük-

səlib. Halbuki iqlimlə bağlı qarşıya qoyu-
lan məqsədlərə nail olmaq üçün hər il təx-
minən ,  trilyon dollar tələb olunur.

tən il BƏƏ-də keçirilən COP2  konf-
ransında da inkişaf etməkdə olan ölkələrin 
ehtiyaclarını və prioritetlərini nəzərə ala-
raq, iqlimin maliyyələşdirilməsi üçün mü-
zakirələr aparılıb. Bu il keçiriləcək COP2  
çərçivəsində isə 20 0-cu ilə qədər bərpa-
olunan qlobal enerji potensialının  dəfə 
və  enerji səmərəliliyinin ikiqat artırılması, 
habelə mədən yanacaqlarından “yaşıl iq-
tisadiyyat”a keçidin sürətləndirilməsi üzrə 
öhdəliklərin müzakirə ediləcəyi nəzərdə 
tutulub.  

Asiya İnkişaf Bankının AİB  Rəh-
bərlər Şurasının Gürcüstanın paytaxtı 
Tbilisi şəhərində keçirilən -ci illik ses-
siyasında maliyyə naziri amir Şərifov da 
çıxışında  bu məsələyə toxunaraq deyib  
“Bu gün Azərbaycan dövləti iqlim dəyişik-
liyinin mənfi fəsadları ilə mübarizəyə öz 
töhfəsini ortaya qoyur və dünya ölkələri-
ni bu həyati vacib amala səfərbər etmək 
səylərini nümayiş etdirir. Eyni zamanda, 
iqlim maliyyələşməsi kimi iddialı qlobal 
məqsədlərə çatmaq üçün maliyyə vəsai-
tinə ehtiyac duyulur”.

Bax, elə buna görə də iqlim dəyişikli-
yinin mənfi fəsadlarını aradan qaldırmaq 
üçün beynəlxalq aləmdə qlobal maliy-
yələşdirmə haqqında dərindən düşünülür 
və COP2 -da  bu məsələnin həllinə bö-
yük ümid bəslənilir.

Beynəlxalq Enerji Agentliyinin BEA  
icraçı direktoru Fatih Birolun iqlim maliy-
yələşməsi ilə bağlı fikirləri də bu baxım-
dan diqqət çəkir.  BEA-nın icraçı direk-
toru mediaya müsahibəsində COP2 -da 
konkret nəticələrə nail olmaq üçün mü-
vafiq strategiyada öz əksini tapan belə 
bir taleyüklü prioritet istiqamət barədə 
deyir  “Bakıda keçirilən COP2 -da zəngin 
və aşağı gəlirli ölkələrin Şimal və Cənub 

iqlim dəyişikliyinin qlobal problemini həlli 
üçün bir araya gəlməsi zəruridir. Hazırda 
müzakirələr daha çox maliyyə məsələsi 
yönündə gedir. COP2 -da da bu, əsas 
mövzu olacaq. Eyni zamanda, Paris və 

ondonda keçirilən görüşlərimizə qoşulan 
tərəflər COP2 -da konkret nəticələr əldə 
etməyə ümid edirlər”.

BEA-nın icraçı direktoru qeyd edib 
ki, BMT Baş Assambleyası çərçivəsində 
sentyabrda Nyu-Yorkda keçiriləcək üçün-
cü tədbirdə iştirak üçün çoxlu sayda mü-
raciətlər daxil olur  “COP2  ilə bağlı göz-
ləntilər hər gün artır. Biz iki məqama diqqət 
yetirmək niyyətindəyik. Birincisi, ölkələr 
arasında maliyyələşmə ilə bağlı konsen-
susa gəlməyə çalışmaq və həm inkişaf et-
miş, həm də inkişaf etməkdə olan ölkələri 
COP2 -un prezidenti vəzifəsinə təyin edil-
miş Muxtar Babayevlə birgə sədrliyimlə 
görüş üçün bir araya gətirmək istərdik”.

F.Birol daha sonra vurğulayıb ki, ikin-
ci məqsəd metan emissiyalarının azal-
dılması ilə bağlı konkret nəticələr əldə 
etmək, qlobal akkumulyatorun inkişafı 
məqsədinə və qlobal şəbəkə hədəfinə 
nail olmaqdır. Bunlar iki fərqli istiqamətdir. 
Birincisi, maliyyələşdirmə ilə bağlı kon-
sensusa nail olmaq, ikincisi isə COP2 -

də qeydə alınan  uğurun inkişaf etdirilmə-
sidir. 

F.Birol hesab edir ki, iqlim maliyyəsi 
bütün problemlərin “sinir mərkəzi”dir. Cari 
il dünyada təmiz enerjinin maliyyələşdiril-
məsinə təxminən 2 trilyon dollar sərmayə 
qoyulacağının nəzərdə tutulması da bu-
nun bariz ifadəsidir. Bu, təbii ki, azdır, 
amma ümüdverici göstəricidir.    Problem 
isə ondadır ki, bu 2 trilyon dolların təx-
minən  faizi inkişaf etmiş iqtisadiyyat-
lara və inə yatırılır. Yalnız  faizi dünya 
əhalisinin üçdə ikisindən çoxunun yaşadı-
ğı inkişaf etməkdə olan ölkələrə sərmayə 
qoyulur. Deməli, burada ciddi problem 
var. Buna görə də tərəflərin inkişaf et-
məkdə olan ölkələr üçün təmiz enerjinin 
maliyyələşdirilməsinə zəmanət verməyə 
razılaşdıqları bir mexanizm hazırlanma-
lıdır. Bu, reallaşdırılmasa iqlimlə bağlı 
məqsədlərə nail olunması çox çətindir.  

BEA-nın icraçı direktoru sözlərinə 
əlavə edərək bildirib ki, təkcə inkişaf etmiş 
iqtisadiyyatlarda və ində iqlim maliyyə-
sini artırmaqla problemləri həll etmək ol-
maz. Asiya, Afrika və atın Amerikasında 
böyük miqdarda emissiya var. Ona görə 
də bu məsələ ilə bağlı kritik bir vəziyyət-
lə qarşılaşılır. Belə olan halda COP2  və 
COP 0-da maliyyələşdirməyə diqqət ye-
tirməlidir. Fikrimcə, COP2  ədrliyi ilə ya-
naşı, Braziliyanın da G20 ədrliyi inkişaf 
etməkdə olan ölkələr üçün lazımi vəsaiti 
təmin etmək üçün çalışmalıdır.

F.Birolun bildirdiyinə görə, iqlim ma-
liyyələşməsində hər bir ölkə yeni milli 
səviyyədə müəyyənləşdirilən töhfə ver-
məlidir və bu, 20 -ci ilə qədər onların 
nə edəcəklərinə dair planda öz ifadəsini 
tapmalıdır. Bu  plan isə qlobal istiləşməni 

,  dərəcə elsi səviyyəsində saxlamaq 
məqsədini gerçəkləşdirmək üçün kifayət 
qədər iddialı olmalıdır. Bakıda aparılan 
müzakirələr bu məsələdə önəmli rol oy-
nayır. Məhz buna görə də Beynəlxalq 
Enerji Agentliyi  milli səviyyədə müəyyən-
ləşdirilən  töhfələri reallaşdırmağı qarşıya 
mühüm məqsəd kimi qoyan  COP2  əd-
rliyini dəstəkləyir.

V . B A Y R A M O V   
XQ

Azərbaycanın dünyaya 
 yeni örnək öhdəliyi

“Azərbaycanın sədrliyi ilə keçiriləcək COP29-un örnək olması üçün öhdəlik 
götürmüşük”. Bunu BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasının (COP29) prezidenti, Azərbaycanın 
ekologiya və təbii sərvətlər naziri Muxtar Babayev COP29 Azərbaycan Sədrliyinin 
mətbuat konfransında deyib.

Nazir bildirib ki, COP2 -da ticarət, 
enerji, rəqəmsallaşma təhsil, sağlamlıq, 
turizm, nəqliyyat, gender bərabərliyi kimi 
sahələr müzakirə olunacaq, ən yaxşı 
təcrübələr bölüşüləcək  “Biz bütün tərəf-
ləri bir araya gətirməyə çalışırıq. “Heç 
kimi geridə qoyma”  əsas prinsipimizdir. 
COP2 -da iqlimlə bağlı əziyyət çəkən bü-
tün icmaları diqqətdə saxlayacağıq. Da-
yanıqlı inkişaf və inklüziv nəticələr əldə 
etmək üçün səylərimizi əsirgəməyəcə-
yik”.

XQ

Karbohidrogenlər məhdudlaşdırılmalıdır
Karbohidrogenlər plastik məmulatların istehsalında rol oynasa da, bu 

istifadə məhdudlaşdırılmalıdır.

Bunu energetika nazirinin müavini, 
COP2 -un baş icraçı direktoru Elnur olta-
nov BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə ərçi-
və Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 
2 -cu sessiyasının COP2  Azərbaycan 

ədrliyinin mətbuat konfransında deyib.

O bildirib ki, qlobal istiləşmə ilə bağ-
lı ,  dərəcəni saxlamaq hədəflərdəndir  
“ ,  dərəcə uyğunluğu ilə karbohidrogen-
lərin enerji təhlükəsizliyi baxımından rol 
oynaması düşüncəsi arasında fərq qoy-
malı olduğumuzu düşünürəm. BP-nin 
enerji ilə bağlı son proqnozunda da qeyd 
edilib ki, hətta 20 0-ci il üçün nəzərdə tu-
tulan xalis sıfır senarisində qlobal elektrik 
istehsalının  faizi kömürdən əldə edilə 
bilər. Bu konteksdə ,  dərəcə hədəfinə 
uyğunlaşmaq, həm də karbohidrogenlə-
rin müəyyən rol oynaması mümkündür”.

XQ

Ölkəmiz şiddətli quraqlıq riskinə görə 
dünyada 18-ci yerdədir

Azərbaycan şiddətli quraqlıq riskinə görə 
qlobal miqyasda 18-ci yerdədir.

Bunu Rəqəmsal İnkişaf və Nəqliyyat Na-
zirliyi yanında Kosmik Agentliyin (“Azərkos-
mos”) nümayəndəsi Murad Camalov bildirib.

“İqlim modellərinə əsasən, 2020-2040-
ci illərdə temperaturun 0,5-2,5 dərəcə yük-
sələcəyi və yağıntıların 10-20 faiz azalacağı 
proqnozlaşdırılır”, - deyə M.Camalov qeyd 
edib.

XQ

İqlim dəyişikliyi COP29 
gündəliyində mühüm mövzudur

Norveçin baş naziri Yonas Qar Störe Oksfordda  “Avropa Siyasi Birliyi”nin 
4-cü Zirvə toplantısında  jurnalistlərə  dünyadakı icmaların iqlim dəyişikliyinin 
təsirindən əziyyət çəkdiklərini, havanın temperaturunun 1,5 Selsi dərəcədə 
saxlanılması ilə bağlı Paris sazişindən irəli gələn öhdəliklərin yerinə 
yetirilmədiyini vurğulayıb. Eyni zamanda, iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə 
maliyyəyə böyük ehtiyac duyulduğunu, bu məsələdə dövlət sektoru ilə yanaşı, 
özəl qurumların da məsuliyyət daşıdığını qeyd edib.   

Baş nazir sözlərinə əlavə edərək bil-
dirib ki,  beynəlxalq ictimaiyyət iqlim də-
yişikliyi ilə mübarizədə vahid mövqedən 
çıxış etməli, düzgün qərarlar verməlidir. 
Fəaliyyət daha çox ötən il Şarm əl-Şeyx 
və Birləşmiş Ərəb Əmirliklərində BƏƏ  
əldə edilmiş qərarlara əsaslanılmalıdır. 
Buna görə də öhdəliklərin icrası diqqətdə 
saxlanılmalı, texnologiya və energetika 
sahəsində görülən  işlər  ədalətlə qiymət-
ləndirilməlidir.

Yonas Qar töre bu gün bəşəriyyətin 
hərəkətsizliyə və iqlimə görə fəlakət asta-
nasında olduğunu bildirərək əlavə edib ki, 

planetin xilası geosiyasi parçalanmanın 
girovuna çevrilməməlidir  “Unutmayaq ki, 
problemin həlli təkcə iqlimə deyil, iqtisadi 
rifaha və davamlı inkişafa da kömək et-
mək imkanı yaradır. İqlim dəyişikliklərini 
həll etmək planeti və həssas insanları qo-
rumaq deməkdir”.

Qeyd edək ki, BMT-nin İqlim Dəyiş-
mələri üzrə ərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransının 2 -cu sessiyası 
COP2  bu ilin noyabrında Azərbay-

canda keçiriləcək. Bununla bağlı qərar 
COP2 -in ötən il dekabrın - də Du-
bayda keçirilmiş plenar iclasında qəbul 

olunub. İki həftə ərzində Bakı dünyanın 
mərkəzinə çevriləcək və 0- 0 minə 
yaxın xarici qonağı qəbul edəcək.

BMT İqlim Dəyişikliyi üzrə ərçi-
və Konvensiyası insanın iqlim siste-
minə təhlükəli müdaxiləsinin qarşısını 
almaq məqsədilə 2-ci ilin iyununda 
Rio-de- aneyro şəhərində keçirilmiş Yer 

ammitində imzalanmış sazişdir. COP 
Conference of Parties  abreviaturunun 

ingilis dilindən tərcüməsi Tərəflər Konf-
ransı deməkdir.

Konvensiyanın tərəfləri  ölkədir. 
Digər tərəflərin fərqli qərarı olmazsa, 
COP hər il keçirilir. COP-un ilk tədbiri 

-ci ilin martında Berlində baş tutub, 
katibliyi Bonn şəhərində yerləşir. 

XQ

Vahid sağlamlıq dialoqu keçirilib

COP29 tədbirinə hazırlıq məqsədilə Ümumdünya Səhiyyə Təşkilatının 
Azərbaycandakı ölkə ofisi “Vahid sağlamlıq: sektorlararası dialoqla COP29-a 
hazırlıq” adlı simpozium təşkil edib. Tədbir vahid sağlamlıq yanaşmasını və 
insan–heyvan–ətraf mühit interfeysində (qovuşma nöqtəsi) təhdidləri azaltmaq 
üçün davamlı strategiyaların işlənib hazırlanmasında onun mühüm rolunu 
anlamaq üçün yerli və beynəlxalq tərəfdaşları bir araya gətirib. Bu barədə XQ-
yə ÜST-nin ölkəmizdəki nümayəndəliyindən bildirilib. 

Qeyd edilir ki, simpozium potensial 
təhlükələri azaldan, iqlim dəyişikliyinin 
sağlamlığa təsirlərini aradan qaldıran və 
bütün sektorlarda davamlılığı təşviq edən 
strategiyaların işlənib hazırlanması üçün 
hərtərəfli çərçivə sənədini təklif edib. Təd-
birdə COP2  üçün nəzərdə tutulan mü-
zakirələr və iqlim dəyişikliyi ilə mübarizə 
üçün inteqrasiya olunmuş sağlamlıq və 
ətraf mühit siyasətlərinə ehtiyac olması 
vurğulanıb.

impoziumda COP2  sədrliyi, mü-
vafiq nazirliklər, universitetlər, vətəndaş 
cəmiyyəti, özəl sektor, gənclər və BMT 
agentliklərinin qərar qəbul edən şəxsləri 
və texniki ekspertləri iştirak ediblər.

İştirakçılar sektorlararası əməkdaş-
lığın təşviqi, yerli və qlobal səviyyələrdə 
vahid sağlamlıq prinsiplərinin həyata 
keçirilməsi üçün e ektiv strategiyaların 
işlənib hazırlanmasına yönəlmiş müza-
kirələrdə iştirak ediblər. 

on onillikdə əhəmiyyətli dərəcədə 
rolu böyüyən vahid sağlamlıq yanaşması 
insan, heyvan və ətraf mühitin sağlamlı-
ğının qarşılıqlı əlaqəsini vurğulayır. Bu 
inteqrasiya olunmuş strategiya iqlim dəyi-
şikliyi, zoonoz xəstəliklər və ətraf mühitin 
deqradasiyası nəticəsində yaranan çox-
şaxəli problemlərin həlli üçün vacibdir.

ərifə  
XQ
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lk ə ə əm ə, am ra-
y u u  u a lı qə ə ə i ə a a-
ra  y llar mə ə a ış ə ma 

əlir  lə il ə a a k mişəm 
u y rlər ə  i ə , ya ı a  

üyüm kə ləri, ə ərrü a ı ı  
qay ı ı ilə məş ul la  i a ları, 
y l kə arı akı a acları, şü üyə  
maşı ları, əki - i i  ikaları ı 

rmüşəm ir a lar  

Haradan xatırlayıram axı mən Qa-
rabağın bu barlı-bəhərli, bərəkətli, ürək-
açan mənzərəli göz oxşayan müqəddəs 
torpağını  Bəlkə gen yaddaşımdır bu-
raları ilk baxışdan mənə sevdirən  Axı 
xatirələrimdə uşaqlığımdan ilişib qalan 
2  ildən artıq mənfur erməni işğalında 
inləmiş, darmadağın edilərək xarabalığa 
çevrilmiş Ağdam şəhərinin özü, bir də 
məşhur Ağdam bazarının göyərçinləri 
olub. O göyərçinlər haqda yazmışdım 
bir vaxtlar. Yazmışdım ki, otuz neçəsə il 
əvvəl ilk və işğal gününə qədər sonuncu 
dəfə Ağdam bazarındaydım. Yalvarışları-
ma dayana bilməyən valideynlərim məni 
də özləri ilə gətirmişdilər. akitcə büzü-
şüb zəhmətlə hazırlanmış məhsullarımızı 
satdığımız piştaxtamızın yanında dayan-
mışdım. “Dünya boyda” bazarı, malını 
tərifləyənləri, qiymət üstə çənə-boğaza 
çıxanları seyr edirdim. Gördüyüm hər 
şey çox maraqlı idi əslində, ancaq mə-
nim uşaq dünyamı şənləndirən, həmin 
yarım günümü mənalandıran, xatirəm-
də iz buraxan tamam başqa şey olmuş-
du – göyərçinlər  Hündür tavanın beton 
çardağının aralarına doluşmuş, çoxu 
qoşa-qoşa dayanan, erkəklərin quğultu-
ları aşağının bütün səs-küyünü yarıb qu-
laqlarımda musiqi kimi səslənən, hərdən 
insanlardan qorxmadan küncdə-bucaq-
da yerə enib “dünya boyda” bazardan bir 
dimdik nemət payını götürərək özündən 
və taleyindən razı halda geri uçan mas-
mavi göyərçinlər  Məni qınamayın, ancaq 
2  il hər dəfə adı gələndə Ağdam qədər 
də bazarındakı göyərçinlər üçün dərd 
çəkmişəm, ac qaldılar, bazarsız, yuvasız, 
insansız qaldılar deyə qayğılanmışam  
İndi üzü Quzanlıya doğru irəlilədikcə 
yenidən xatırlayıram və sevinclə düşü-
nürəm ki, Ağdamımız kimi göyərçinləri də 
azaddır, yenidən qurulan şəhərdə onların 
da yeni yuvaları olacaq.

əfərimin vaxtı təsadüfən seçilmə-
yib. Bir gün sonra, iyulun 2 -ü Ağdamın 
işğal günüdür axı. İllər boyu ürək ağrısıy-
la, acıyla, doğma yurd həsrəti ilə qeyd 
etmişik bu tarixi. Müzə ər Ali Baş Ko-
mandanımızın rəhbərliyi ilə rəşadətli or-
dumuz şanlı tariximizin zəfər salnamələ-
rini yazana, ətən müharibəsində misli 
görünməmiş qələbə qazanana, erməni 
işğalçılarını yurdumuzdan-yuvamızdan 
qovub cəhənnəmə göndərənə qədər 
Qarabağımızın, Şərqi Zəngəzurumuzun 
şəhərlərinin, rayonlarının işğal tarixləri 
təqvimlərimizi qara rənglə “bəzəyib”. An-
caq artıq həmin şəhər və rayonlarımızın 
bir də qırmızı qələbə rəngi ilə nisgilimizə 
son qoyan azadlığına qovuşma tarixləri 
də var. Tanrıya şükürlər olsun  Bu gün 
işğaldan azad edilmiş digər ərazilərimiz 
kimi, Ağdam da yenidən qurulur, abad-
laşır, doğma sakinlərini qarşılamaq üçün 
Böyük Qayıdışa hazırlaşır...

İlk təəssüratlar, A dam  
qəzeti, mükafat...

Quzanlıya çatıram. İllər boyu mü-
vəqqəti olaraq Ağdam rayonunun mərkə-
zinə çevrilmiş qəsəbədə həyat qaynayır. 
Müasir, hər biri fərqli və gözoxşayan me-
marlıq üslubunda tikilmiş inzibati və di-
gər binalar, səliqəli park ilk baxışdan xoş 
təəssürat yaradır. Ərazidə piyada dolaşı-
ram. Diqqətimi üzərində “Ağdam” qəze-
tinin redaksiyası yazılmış açıq qapı cəlb 
edir. İçəri daxil olub həmkarlarımla tanış 
olmağı, onları bugünkü peşə bayramımız 
– Milli Mətbuat Günü münasibətilə təbrik 
etməyi özümə borc bilirəm. Baş redaktor, 
əməkdar jurnalist Baxşeyiş Abbasoğlu 

0-cu ildə Azərbaycanın Xalq yazıçısı 
Əli əliyevin redaktorluğu ilə “Kolxoz sə-
dası” adı ilə fəaliyyətə başlamış  yaşlı 
qəzetin fəaliyyəti haqqında məlumat ve-
rir. Bildirir ki, yerindən-yurdundan didər-
gin düşsə də “Ağdam” qəzetinin nəşri 
heç vaxt dayandırılmaıb. Hazırda da qə-
zet dövriliyini saxlayır, ayda -  dəfə ma-

raqlı məqalələri, yeni xəbərləri ilə rayon 
ictimayiyyətinin görüşünə gəlir. Yeri gəl-
mişkən, “Ağdam”ın davamlı nəşri rayon 
rəhbərliyinin dəstəyi sayəsində mümkün 
olur və İcra Hakimiyyətinin başçısı aqif 
Həsənovun bölgə mətbuatının inkişafına 
bu köməyini yaxşı nümunə kimi qiymət-
ləndirmək lazımdır.

əfərimin əsas məqsədi Ağdam ra-
yonunun iqtisadi-siyasi həyatı, ətən 
müharibəsindən sonra və Böyük Qayıdış 

ərəfəsində ağdamlıların hansı əhval-ru-
hiyyədə olduqları barədə məlumatlar 
toplamaq, Ağdamın bu günü haqqında 
ümumi mənzərə formalaşdırmaqdır. Ra-
yon İcra Hakimiyyətinin RİH  başçısı 

aqif Həsənovla tanışlıqdan dərhal sonra 
mövzu ətrafında söhbət etmək istəsəm 
də aqif müəllim elə indi Heydər Əliyev 
mərkəzində “22 İyul-Milli Mətbuat günü” 
münasibətilə dəyirmi masa keçiriləcəyini 
bildirdi, məni də tədbirə dəvət etdi. Belə-
liklə, Quzanlı səfərim, eyni zamanda, 
peşə bayramımızla bağlı tədbirlə yadda 
qaldı.

Rayon rəhbərliyinin, müxtəlif Kİ  
nümayəndələrinin iştirak etdiyi tədbir-
də əsası Həsən bəy Zərdabi tərəfindən 
qoyulmuş “Əkinçi” qəzetinin nəşrə baş-
ladığı 22 iyul tarixinin -ci ildən Azər-
baycanda Milli Mətbuat günü kimi qeyd 
olunmasından bəhs edildi. RİH başçısı 

.Həsənov və digər çıxış edənlər Ulu n-
dər Heydər Əliyevin və onun siyasi kursu-
nu uğurla davam etdirən Prezident İlham 
Əliyevin hər zaman mətbuatın cəmiyyətə 
təsir gücünü yüksək qiymətləndirmələri, 
ölkəmizdə mövcud olan mətbuat və söz 
azadlığı, kütləvi informasiya vasitələrinin 
maddi-texniki bazasının möhkəmləndiril-
məsi, həmçinin media haqqında qanun-
vericiliyin təkmilləşdirilməsi istiqamətində 

görülən məqsədyönlü işlərdən danışdılar, 
səmimi fikir mübadiləsi aparıldı. Tədbirin 
sonunda bir qrup media nümayəndəsinin 
mükafatlandırılması haqqında RİH başçı-
sı aqif Həsənovun ərəncamı oxundu. 
Yeri gəlmişkən, məni də mükafatlandı-
rılanlar sırasında daxil etdikləri, “Xalq 
Qəzeti”nin bölgə müxbiri kimi fəaliyyətimi 
qiymətləndirdikləri üçün Ağdam rayonu-
nun rəhbərliyinə təşəkkür edirəm...

eni inkişaf y lunda
Rayonun bugünkü mənzərəsi, gö-

rülən işlər haqqında ümumi məlumat əldə 
etmək üçün tədbirdən sonra RİH başçısı 
ilə həmsöhbət olduq. aqif müəllim bildir-
di ki, Müzə ər Ali Baş Komandan, Azər-
baycan Respublikasının Prezidenti cə-
nab İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə 2020-ci 
ildə  günlük ətən müharibəsində qa-
zandığımız zəfər Ağdam rayonunun yeni 
inkişaf mərhələsinə qədəm qoymasını 
şərtləndirən mühüm amildir. Belə ki, şan-
lı qələbəmiz nəticəsində Ağdamın 02.  
kv.km ərazisi erməni işğalından azad 
edilib. Bununla da keçmiş təmas xəttinə 
yaxın ərazilərdə yaşayan və təhlükəsiz-
lik baxımından öz evlərini tərk etməyə 
məcbur olmuş ağdamlılar artıq doğma 
yurdlarına qayıdıb, yenidən əkin-biçinlə, 
təsərrüfat işləri məşğul olurlar. evindiri-
cidir ki, bu gün Ağdamın keçmiş təmas 
xəttinə yaxın ərazilərdəki əkinə yararlı 
torpaqlarında demək olar, bir qarış da is-
tifadəsiz yer yoxdur. Geri dönmüş sakin-
lər 0 ildən artıq heç bir tikinti aparılma-
yan kəndlərdə evlər tikir, təmir-quruculuq 
işləri aparırlar. Həmin ərazilərdə erməni 
vandallığının qurbanına çevrilmiş qəbi-

ristanlıqlarımız da bərpa edilir, əhali öz 
yaxınlarının qəbirlərini mütəmadi olaraq 
ziyarət edə bilirlər.

.Həsənov, həmçinin, Ağdam şəhə-
rindən və vaxtilə işğal edilmiş kənd-
lərdən olan ağdamlıların böyük ruh 
yüksəkliyi ilə Böyük Qayıdışa hazırlaş-
dıqlarını da bildirdi  “Rayon əhalisi iş-
ğaldan azad olunan torpaqlarımızda, o 
cümlədən Ağdamda  aparılan tikinti-qu-
ruculuq və  bərpa işlərini yüksək qiy-
mətləndirirlər. Prezident İlham Əliyevin 
və birinci xanım Mehriban Əliyevanın 
2022-ci il fevralın -də Ağdam rayonu-
na səfər zamanı “Ağdam- ”, “Ağdam-2” 
elektrik yarımstansiyalarının, “Qarabağ” 
Regional Elektrik Şəbəkəsinin Rəqəm-
sal İdarəetmə Mərkəzinin açılışında,  
20  mənzildən ibarət yeni yaşayış  
kompleksinin təməlqoyma mərasimində 
iştirak etmələri, bununla yanaşı, dövlət 
başçısı tərəfindən 2 may 202 -cü ildə 2 
və -cü, 2  dekabr 202 -cü ildə isə -cü 
və -ci yaşayış məhəllələrinin, Ağdam 
şəhər Mərkəzi Parkının, Qiyaslı, alah-
lı, Kəngərli və Baş Qərvənd kəndlərinin, 
həmçinin 2  may 202 -cü ildə Tağıbəyli, 
Güllücə, Nəmirli və Şotlanlı kəndlərinin 
təməlinin qoyulması  rayon əhalisi tərə-
findən böyük rəğbətlə qarşılanıb, onlar-
da doğma Ağdama qayıtmağa daha bö-
yük inam yaradıb”.

 Qeyd edək ki, rayonun 2 2 minə 
yaxın əhalisindən 2 min  nəfəri 
məcburi köçkün kimi respublikamızın 2 
şəhər və rayonunda məskunlaşıb. Böyük 
Qayıdışa dair  Dövlət Proqramına uyğun 
olaraq hazırda Ağdam şəhərində və ra-
yonun bir sıra kəndlərində bərpa-quru-
culuq işləri aparılır və bu ilin sonunadək 
həmin ərazilərin bir hissəsinə əhalinin 
köçürülməsi nəzərdə tutulub. RİH baş-

çısının sözlərinə görə, ağdamlılar da 
həmin tikinti işlərində, necə deyərlər, öz 
evlərinin tikintisində sevinc və qürur hissi 
ilə iştirak edirlər.  

Rəqəmlər nə deyir
Hələ keçmiş İttifaq dövründə hər 

zaman öz inkişaf tempi ilə respublika-
mızın əksər rayonlarını geridə qoyan, 
istər kənd təsərrüfatı, istərsə də yüngül 
sənaye sahəsində ciddi uğurları ilə se-
çilən Ağdam Azərbaycanın ən varlı ra-
yonlarından biri kimi tanınırdı. Şəhərin 
və ərazisinin çox hissəsinin uzun illər 
işğal altında qalması əksər yüngül sə-
naye müəssisələrinin erməni vəhşiliyinin 
qurbanına çevrilməsi ilə nəticələnsə də 
kənd təsərrüfatının inkişafı Ağdamda hər 
zaman diqqətdə saxlanılıb. Torpaqları-
mız işğaldan azad edildikdən sonra isə 
bu sahədə ciddi irəliləyişə nail olunub. 
Rayon tatistika İdarəsinin 202 -cü ilin 
ilk yarımilinin yekunlarına dair iqtisadi 
göstəriciləri də bunu təsdiqləyir. yrəndik 
ki, bu il rayonda 2 ,  hektar ərazidə 
əkin işləri aparılıb ki, bu da ötən ildəkin-
dən 2,  faiz artıqdır. Ümumi əkin dövriy-
yəsinin artmasına səbəb işğaldan azad 
olunmuş 02 0,  hektar ərazidə dənli 
bitkilərin əkilməsidir. Bu fakt növbəti illər-
də təkcə Ağdamda deyil, işğaldan azad 
edilmiş digər ərazilərdə də əkinə yararlı 
torpaqların ölkəmizin ümumi iqtisadiyya-
tına inteqrasiyasının daha sürətlə aparı-
lacağından, kənd təsərrüfatının inkişafı-
na töhfə verəcəyindən xəbər verir.

202 -cü ilin birinci yarımilində Ağdam 
rayonu üzrə ötən ildəkindən ,  faiz 
çox, yəni 0 2,  hektar ərazidə buğda 
əkilib. Bu vaxta qədər 2  hektar sahə 
biçilib, biçin hazırda davam etdirilir. Məh-
suldarlıq da ürəkaçandır. Belə ki, indiyə 
kimi 2 2 ton, yəni hər hektar üçün 

,  sentner taxıl əldə edilib. Hesabat 
dövründə  hektar sahədə, 202 -cü 
illə müqayisədə 2,2 dəfə artıq ərazidə 
arpa əkini həyata keçirilib. Pambıq və 
şəkər çuğunduru əkinində də ciddi artım 
mövcuddur. Belə ki, 202 -cü ildə 2 ,2 
hektar ərazidə pambıq, ,  hektar əra-
zidə isə şəkər çuğunduru əkilib ki, bu da 
müvafiq olaraq ,  faiz və 2,  dəfə artım 
deməkdir. 

tatistik göstəricilər digər bitki növ-
lərinin əkini, o cümlədən heyvandarlıq, 
ticarət, sənaye və tikinti sahələrində də 
artımdan xəbər verir. Bir sözlə, ərazisi 
tam şəkildə azadlığına qovuşduqdan 
sonra Ağdam rayonu üçün yeni inkişaf 
mərhələsi başlayıb.

Geri d nərkən...
Quzanlıdan xoş təəssüratlara dö-

nürəm. ətənimizin hər qarışı kimi əziz 
olan Ağdamın azad, firavan günlərinin 
başlamasına şahidlik etmək qalib ölkə-
nin vətəndaşı, jurnalisti kimi məni qü-
rurlandır. evinirəm ki, daha müqəddəs 
torpaqlarımızın bağrını yaran düşmən 
mərmiləri deyil, traktorların, kənd təsər-
rüfatı texnikalarının kotanları, malaları, 
biçin alətləridir. ünki topraq, Dədəmiz 

Qorqud dediyi kimi, həm də əkib-becər-
dikcə ətən olur  Biz indi bütün dünyaya 
göstəririk ki, öz yurdumuzu düşməndən 
geri almağı bacardığımız kimi, ona sahib 
çıxmağı da bacarırıq.  

ahir   
- i  ara a  ü iri   

da  a ı

Yenilənən, inkişaf edən Ağdam
Quzanlıya gedərkən...

Təxribatlar dayandırılmasa,  
cavab tədbirləri görüləcək 

Azərbaycan Respublikasının 
Müdafiə Nazirliyi bəyanat yayıb. 
Bəyanatda deyilir:

“Azərbaycan Respublikasının Müda-
fiə Nazirliyi son günlərdə Ermənistanın 
Kəlbəcər istiqamətində ağır silahlar və 
Tovuz istiqamətində kvadrokopter tətbiq 
etməklə təxribatlar törətməsi barədə mə-
lumatlar verib.

Qeyd edək ki, Ermənistan tərəfindən 
bu kimi təxribatların törədilməsi birin-
ci hal deyil və davamlı xarakter daşıyır. 
Amerika Birləşmiş Ştatlarının Ermənis-
tanda keçirdiyi hərbi təlimlər, Fransanın 
Ermənistanı öldürücü silahlarla təchiz et-
məsi və Avropa İttifaqı tərəfindən “Avro-
pa ülh Fondu” adı altında Ermənistana 
ilkin mərhələdə on milyon avro dəyərində 
hərbi yardımın göstərilməsi işğalçı Er-
mənistanı bu kimi təxribatlar törətməyə 
həvəsləndirir və Azərbaycana qarşı növ-
bəti müharibəyə hazırlaşdırılmasına də-
lalət edir.

Müdafiə Nazirliyi bir daha xəbərdarlıq 
edir ki, Ermənistan və onun havadarları 
Cənubi Qafqaz regionunda yeni müha-

ribə ocağı yaratmaq kimi niyyətlərindən 
çəkinməlidirlər. lkəmizə qarşı bu kimi 
təxribat əməlləri dayandırılmadığı təq-
dirdə, Azərbaycan Respublikası ilah-
lı Qüvvələrinin arsenalında olan bütün 
vasitələrdən istifadə etməklə özünü mü-
dafiə məqsədilə lazımi cavab tədbirləri 
görüləcək.

Bildiririk ki, regionda vəziyyətin gər-
ginləşməsinə görə bütün məsuliyyət Er-
mənistanın hərbi-siyasi rəhbərliyinin və 
onun havadarlarının üzərinə düşəcək”.

XQ

Ermənistan kvadrokopteri mövqelərimiz  
üzərində kəşfiyyat uçuşlarına cəhd göstərib

İyulun 25-də saat 10:55 radələrində Ermənistan silahlı 
qüvvələrinə məxsus kvadrokopter Azərbaycan Ordusunun 
Tovuz rayonunun Ağdam yaşayış məntəqəsi istiqamətindəki 
mövqeləri üzərində kəşfiyyat uçuşları həyata keçirməyə 
cəhd göstərib.

Bu barədə Müdafiə Nazirliyinin mətbuat xidmətindən məlu-
mat verilib.

Bildirilib ki, bölmələrimizin sayıqlığı nəticəsində aşkar olu-
nan pilotsuz uçuş aparatının fəaliyyətinə xüsusi texniki vasitələr-
lə müdaxilə edilib və ərazidən uzaqlaşdırılıb.

XQ

Kursantlara praktiki məşğələlər keçirilir
Heydər Əliyev adına Hərbi İnstitutun 2023-2024-cü illər üçün 

tədris planı və proqramına uyğun olaraq, Hərbi Dəniz Qüvvələri 
fakültəsinin kursantları ilə praktiki məşğələlər keçirilir. 

Müdafiə Nazirliyindən bildirilib ki, əvvəlcə kursantlara gəmi-
də davranış və təhlükəsizlik qaydaları barədə məlumat verilib, 
eləcə də şəxsi heyətin gündəlik fəaliyyəti izah edilib.

Məşğələlər zamanı baş komanda məntəqəsində idarəet-
mənin təşkili, döyüş gəmilərinin “səfərə” və “döyüşə” hazır və-
ziyyətinə gətirilməsi, radiolokasiya stansiyası vasitəsilə texniki, 
eləcə də hərəkət zamanı vizual müşahidənin aparılması, sema-
for bayraqları ilə siqnal rabitəsinin təşkili üzrə tapşırıqlar yerinə 
yetirilib.

onra Xəzər dənizinin Azərbaycan Respublikasına məxsus 
sektorunda keçirilən praktiki məşğələlərdə idarəetmənin təh-
lükəsizliyi və gəminin maşın bölməsində hərəkətvericilərin istis-
marı qaydaları izah olunub.

Məşğələlərin əsas məqsədi kursantların tədris müddətində 
yiyələndikləri nəzəri biliklərinin və praktiki vərdişlərinin daha da 
təkmilləşdirilməsidir.

XQ
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Mənəvi dəyərlərin keşiyində  
Çoxəsrlik tarixi olan Azərbaycan mədəniyyəti öz inkişafının zirvə dövrünü 

yaşayır. Mədəniyyət Nazirliyinin Mədəniyyət üzrə Elmi-Metodiki və İxtisasartırma 
Mərkəzi bu yüksəlişdə xidmətləri olan aparıcı qurumdur. 

  XX əsrdə fəaliyyətə başlayan  müəs-
sisə müxtəlif adlarla xidmət göstərsə də, 
ölkənin mədəni dirçəlişi, sahəyə marağın 
və kadr potensialının artırılması, ixtisa-
sartırma üzrə təlim, tədris proqramları-
nın hazırlanması, insanların maariflən-
dirilməsi, sənət xadimləri ilə görüşlər, 
milli-mənəvi irsin təbliği, tədqiqi kimi 
işləri layiqincə həyata keçirir. Bir vaxtlar 
xalq yaradıcılıq evi, Mədəniyyətşünaslıq 
üzrə Elmi və Metodiki Mərkəz, 20 -cu 
ildən isə Mədəniyyət üzrə Elmi-Metodiki 
və İxtisasartırma Mərkəzi adı ilə fəaliy-
yət göstərən qurum   sahəyə aid bütün 
islahatlarda yaxından iştirak edir. lkə 
başçısının qanun və sərəncamlarını, Mə-
dəniyyət Nazirliyinin tapşırıqlarını rəhbər 
tutaraq sahənin müxtəlif istiqamətləri 
üzrə maarifləndirici və yenilikçi layihələr 
təqdim edir. 

on aylarda həyata keçirilən “Azər-
baycan Respublikasının əmək qanun-
vericiliyi” mövzusunda təlim, “ ənətkarın 
dostu”, “Musiqidə ədəbi dil normaları”, 
“Musiqinin psixoloji təsiri”, korrupsiyaya 
qarşı mübarizənin gücləndirilməsinə dair 
maarifləndirici seminar, “Nəsildən-nəslə 
teatr” və başqa layihələr söylənilənlərə 
ən bariz nümunədir. Bu layihələri mədə-
niyyət ictimaiyyəti  böyük maraqla qarşı-
layıb.  

MEMİM-in mədəniyyət müəssisələ-
rində çalışan əməkdaşların peşə səriş-
tələrinin formalaşdırılması və inkişafı 
məqsədilə yeni tədris modulları əsasında 
hazırladığı kurs cari ilin may–iyun ayların-
da M.F.Axundov adına Azərbaycan Milli 
Kitabxanasında keçirilib. Nazirliyin tabeli-
yində olan müəssisələrin insan resursları 
üzrə mütəxəssisləri üçün nəzərdə tutul-
muş  bu ixtisasartırma kursunun təlimçisi 
Bakı Dövlət Universitetinin Əmək və Eko-
logiya  Hüququ kafedrasının professoru 
Mayis Əliyev olub. İki aylıq təlim proqra-
mında əmək qanunvericiliyinin əsasları, 
müəssisənin insan resursları işinin təşkili 
və mühafizəsi qaydaları, sahəyə uyğun 
qanunvericilik kimi mövzular tədris edilib.

ahəyə marağın artırılması məqsə-
dilə daim yenilik axtarışında olan 
 MEMİM-in həyata keçirdiyi layihələr-
dən biri də “ ənətkarın dostu”-dur. Bakı 
Şəhər Mədəniyyət Baş İdarəsinin dəstəyi 
ilə gerçəkləşən bu tədbir silsilə şəklində 
olmaqla,  iyun ayında baş tutub. Fərqli 
yaş qruplarına aid sənətsevərlərlə sənət 
xadimləri arasında könül bağı və mənəvi 
dostluq körpüsü yaratmaq məqsədi daşı-
yan   layihənin ilk görüşü  İyun Uşaqların 
Beynəlxalq Müdafiəsi Gününə həsr olu-
nub. Üzeyir Hacıbəylinin ev-muzeyində 
təşkil olunan görüşün qonağı Xalq artisti, 
professor, pianoçu Ülviyyə Hacıbəyova 
idi. Görüş Ülviyyə xanımın Azərbaycan 
peşəkar musiqisinin inkişafı, bəstəkarlıq 
ənənələri barədə zəngin məzmunlu nitqi, 
Ü.Hacıbəylinin, Q.Qarayevin əsərlərinin 
ifa edilməsi ilə yadda qalıb. 

Gündəlik mədəni həyat tərzinin for-
malaşması, uşaq və gənclərin yaradı-
cılıqlarının stimullaşdırılması, görkəmli 
mədəniyyət xadimləri ilə görüşlərin zən-
gin təcrübə mübadiləsinə çevrilməsinə 

zəmin yaradan “ ənətkarın dostu” la-
yihəsi üzrə növbəti görüş iyunun 2 -də 
Rəşid Behbudov adına Dövlət Mahnı 
Teatrında baş tutub. 2  iyun ilahlı Qüv-
vələr Gününə həsr olunan görüşə hərbi 
diktor, hərbi-vətənpərvərlik mahnılarının 
müəllifi və ifaçısı Şəmistan Əlizamanlı 
dəvət edilib. Görüşdə  günlük müha-
ribənin qələbə ilə başa çatmasında hər-
bi nəğmələrin rolu, gənclərin milli ruhda 
tərbiyə edilməsi kimi mövzulara toxunu-
lub və Ş.Əlizamanlının ifaları dinlənilib. 
MEMİM-in əməkdaşı Riad Cəbrayılovun 
moderatorluğu ilə təqdim edilən layihənin 
növbəti görüşləri də nəzərdə tutulur.

“Musiqidə ədəbi dil normaları” möv-
zusunda seminar isə MEMİM-in elmi 
əhəmiyyət kəsb edən layihələrindəndir. 
Həmin seminar iyunun -da  Azərbay-
can Respublikası Dövlət Dil Komissiya-
sı yanında Monitorinq Mərkəzinin təşki-
latçılığı, Ü.Hacıbəyli adına Bakı Musiqi 
Akademiyası BMA  və Azərbaycan 
Musiqi Mədəniyyəti Dövlət Muzeyinin 
dəstəyi ilə eyniadlı muzeydə keçirilib. 
Musiqi  mətn lərində Azərbaycan ədəbi 
dil normalarının pozulması hallarının 
aşkar edilməsi, aktual problemlərin 
həlli kimi məsələləri əhatə edən semi-
nar MEMİM-in sektor müdiri, filologiya 
üzrə fəlsəfə doktoru Ramil Əhmədovun 
moderatorluğu ilə baş tutub. eminarın 
ekspetləri Monitorinq Mərkəzinin direk-
toru, filologiya üzrə elmlər doktoru, pro-
fessor evinc Əliyeva, BMA-nın prorek-
toru, fəlsəfə elmləri doktoru, professor, 
Əməkdar incəsənət xadimi Gülnaz 
Abdullazadə, muzeyin direktoru, sənət-
şünaslıq üzrə elmlər doktoru, Əmək-
dar mədəniyyət işçisi Alla Bayramova,   
BMA-nın kafedra müdiri, filologiya elm-
ləri doktoru, professor Tərlan Quliyev, 
sənətşünaslıq üzrə fəlsəfə doktoru, 
Əməkdar artist İlham Nəzərov və Mo-
nitorinq Mərkəzinin aparıcı mütəxəssisi 
Günel Hacıyeva idi.

MEMİM-in növbəti layihəsi cəmiyyət-
də bədii zövqün yüksəldilməsinə xidmət 

edən “Musiqinin psixoloji təsiri” mövzu-
sunda elmi-praktik seminar olub.  Həmin 
seminar Bakı Şəhər Mədəniyyət Baş 
İdarəsi və Beynəlxalq Muğam Mərkəzinin 
BMM  dəstəyi ilə iyunun 2-də keçirilib. 

Musiqinin cəmiyyətdəki rolunu müəyyən-
ləşdirməyi, bədii zövqün formalaşdırılma-
sını ehtiva edən bu seminara görkəmli 
oftalmoloq, tibb elmləri doktoru, profes-
sor Paşa Qəlbinur, psixologiya üzrə fəl-
səfə doktoru, musiqişünas Bahar Bəy-
lərova-Ələkbərova, sənətşünaslıq üzrə 
fəlsəfə doktoru Könül Əhmədova-Yusi-
fova öz iştirakları, Türkiyənin neyro-elm 
mütəxəssisi, professor inan Canan isə 
video formatlı çıxışı ilə rəng qatıblar.

Azərbaycan Respublikası Prezidenti-
nin 2022-ci il  aprel tarixli “Korrupsiya-
ya qarşı mübarizənin gücləndirilməsinə 
dair 2022–202 -cı illər üçün Milli fəaliy-
yət planı”nın təsdiq edilməsi haqqında 
sərəncamının icrası məqsədilə bu ayın 
-də Mədəniyyət Nazirliyi, Baş Prokuror 

yanında Korrupsiyaya qarşı Mübarizə 
Baş İdarəsi və MEMİM-in birgə təşkilatçı-
lığı ilə BMM-də korrupsiyaya qarşı müba-
rizənin gücləndirilməsinə dair maariflən-
dirici seminar da xüsusi qeyd edulməlidir. 
Korrupsiyaya qarşı Mübarizə Baş İdarəsi 
Təşkilatı və informasiya təminatı idarə-
sinin böyük prokuroru Pirayə əməd-
zadə-Əliyeva, idarənin prokurorları İlkin 
Babazadə və Kamil Kamillinin çıxış etdiyi 
seminarda mədəniyyət müəssisələrində 
çalışan əməkdaşlar üçün korrupsiya ilə 
əlaqədar hüquqpozmalar, onlara görə 
məsuliyyət və s. məsələlərə toxunulub.

Mədəniyyət naminə dolğun məzmu-
na və müasir yanaşmaya malik layihələrə 
imza atan MEMİM Azərbaycan incəsənə-
tinin mühüm şaxəsini təşkil edən teatr 

sənətindən bəhrələnərək daha bir uğurlu 
layihəyə imza atıb. Azərbaycan Dövlət 
Akademik Milli Dram Teatrınının təşkilati 
dəstəyi ilə keçirilən “Nəsildən-nəslə teatr” 
mövzusunda tematik seminarın “ z teat-
rını yarat” adlı ilk paneli iyulun -da te-
atrın kiçik səhnəsində baş tutub. ahəyə 
könül vermiş gənclərə teatr işinin təşki-
lində sosial-iqtisadi, bədii-konseptual as-
pektlərdə yeni yaradıcı tendensiyalar aşı-
layan seminarın ilk panelinin moderatoru 
MEMİM-in əməkdaşı, teatrşünas Dağlar 
Yusif, qonağı isə Azərbaycan Dövlət 
Pantomima Teatrının yaradıcısı və bədii 
rəhbəri, alq artisti Bəxtiyar Xanızadə 
idi. Onu da qeyd edək ki, MEMİM-in digər 
layihələri kimi, “Nəsildən-nəslə teatr” da 
silsilə xarakterli olub, çoxsaylı görüşlərini 
davam etdirəcək.

Göründüyü kimi, sadalanan layihələr 
MEMİM-in son  aylıq fəaliyyətinin qısa 
məcmusudur. Mərkəz bundan sonra da 
milli-mənəvi dəyərlərimizin özəyi sayı-
lan adət-ənənələri, fərqli sənət növlərini, 
həmçinin sahə ilə əlaqədar digər aktual 
mövzuları silsilə layihələr şəklində sənət-
sevərlərə təqdim edəcək.          

əadə   
ə ə ü as ı  ü rə  

fə səfə d r  
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İçərişəhərdən  
ucalan nəğmələr  

Milli-mənəvi dəyərlərimizə işıq salan, dövlətçilik ənənələrimizi dünəndən bu 
günə daşıyan  İçərişəhərin ecazkar siması bura üz tutan hər kəsi valeh edir. Yaşı 
əsrlərlə ölçülən bu qədim məkana gələn yerli və xarici qonaqlar “İçərişəhər” Dövlət 
Tarix-Memarlıq Qoruğu İdarəsinin reallaşdırdığı layihələr sayəsində Azərbaycanın 
tarixi, mədəniyyəti və incəsənəti barədə kifayət qədər bilgi əldə edirlər.  

Bu dəfə “Şirvanşahların səsi” sanki 
hər kəsi İçərişəhərə toplamışdı. Pay-
taxtımızın sakinləri və qonaqları bu adlı 
layihə çərçivəsində reallaşan növbəti 
konsertə baxmaq üçün bir araya gəl-
mişdilər. Beynəlxalq Muğam Mərkəzinin 
tabeliyində fəaliyyət göstərən Cahan-
gir Cahangirov adına Xorun  iştirakı ilə 
gerçəkləşən konsertdən öncə kollektivin 
bədii rəhbəri, sənətşünaslıq üzrə fəl-
səfə doktoru, Azərbaycanın Əməkdar 
müəllimi Təranə Yusifova məqsədi Azər-
baycan musiqisini qədim şəhərimizin 
ziyarətçilərinə təbliğ etmək olan layihə 
barədə məlumat verdi.  

–  Əvvəla onu deyim ki, layihə çər-
çivəsində təşkil olunan bu ilk konsertdə 
rəhbərlik etdiyim kollektivin iştirakından 
olduqca məmnunam. entyabr ayın-
dan mütəmadi olaraq həftədə 2–  dəfə 
İçərişəhərdə konsert proqramı ilə çıxış 
etməyi düşünürük. Hava şəraiti əlverişli 
olsa, konsertlərimizi noyabradək davam 
etdirmək fikrindəyik. Proqramda əsasən 
milli mahnılarımıza üstünlük verilir. Yəni 
muğamlar, təsniflər və bəstəkar mahnı-
ları ifa edirik ki, İçərişəhərin ab-havasına 
uyğun olaraq xarici qonaqlara mədəniy-
yətimizi daha çox tanıdaq. Əlbəttə, dünya 
bəstəkarlarının məşhur əsərlərinə də mü-
raciət edəcəyik ki, təəssüratlar daha da 
dolğun olsun. İlk konsertimizə insanların 
bu qədər maraqlı olacağını gözləmirdik. 
Görünən budur ki, yerli və xarici qonaqlar 
bu konsertə hədsiz maraq göstərirlər. Bu 
marağı daha da artırmağa çalışacağıq. 

ünki burada mədəniyyətimizlə yanaşı, 
həm də kimliyimizi təbliğ edirik.

Konsert başlandı və zəngin musiqi 
mədəniyyətimizin möhtəşəm səs sərgi-
si kimi gözləri, könülləri sevindirdi. Xoş 
avazlı solo, duet, trio, kvartet və xor sə-
daları İçərişəhərdə əsən həzin mehləri 
də sanki sehirləyirdi. 

amaşa ılar a  iri  ə ə şü a -
lıq ami ə i, umqayı  lə  i r-

i i i  i lma  ə iy  əə -
üra ı ı i imlə lüş ü:

– özün əsl mənasında zövq aldıq. 
Mən özüm də nə vaxtsa xorda oxumuş, 
dirijorluq da etmişəm. ıxışçıların həyə-
canını daha yaxşı anlayıram  ifalarının 
hamılıqla bəyənilməsini istəyirdilər. Tam 
səmimi deyim ki, onlar buna uğurla nail 
oldular. 

Başqa ir yir i  milliyyə cə ərə  
la  uri  əhəmmə  i  ü y i ə 
uy u ə üşü cələri i i imlə yük 

məm u iyyə lə lüş ü:
– ox gözəl oldu, ürəyimdən xəbər 

verdi. Bakı gözəldir, sizin musiqiniz də 
adamın ruhunu oxşayır. Xor kollektivinin 
musiqilərini dinlədikcə sanki Xəzər də-
nizinin gah sakit ləpələrinin, gah da gur 
dalğalarının səsini eşidirdim. Eşqlər

 Xatırladaq ki, cəlbedici və eyni za-
manda obrazlı adı olan “Şirvanşahların 
səsi” layihəsi Mədəniyyət Nazirliyi və 
“İçərişəhər” Dövlət Tarix-Memarlıq İdarə-
sinin birgə təşkilatçılığı ilə həyata keçirilir.

h  

Azərbaycan nümayəndələri 
UNESCO-nun sessiyasında

Mədəniyyət nazirinin müavini Səadət Yusifovanın rəhbərlik etdiyi nümayəndə 
heyəti UNESCO-nun Ümumdünya İrs Komitəsinin Hindistanın paytaxtı Nyu-Dehli 
şəhərində keçirilən 46-cı sessiyasında iştirak edir.

Nazirlikdən bildirilib ki, açılış məra-
simində UNE CO və CE CO-nun rəh-
bər heyətlərində təmsil olunan şəxslər 
çıxış ediblər. əadət Yusifova sessiya 
çərçivəsində CE CO-nun təşkil etdiyi 
“İslam dünyasının irsi” adlı tədbirdə çıxış 
edib. O, ölkəmizin mədəni irsi, Qarabağ-
da işğalçıların dağıtdığı  mədəni mira-
sın bərpası, noyabrda Bakıda keçirilə-
cək COP2  çərçivəsində Azərbaycanın 
təşəbbüsləri haqqında geniş məlumat 
verib. İslam İrsi Komitəsinin 2-ci sessi-
yasının  oktyabr ayında “İslam dünyası-
nın mədəniyyət paytaxtı” Şuşa şəhərində 
keçiriləcəyi diqqətə çatdırılıb. Dünya irsi 
xəzinəsinə misilsiz incilər bəxş etmiş İs-
lam dünyasında mədəni mirasın daha 
yaxşı qorunması və inkişafı işində CE -
CO-nun İslam İrs Komitəsinə uğurlar ar-
zulanıb.

essiya çərçivəsində ölkəmizin nü-
mayəndə heyəti bir sıra ikitərəfli görüşlər 
də keçirib. UNE CO baş direktorunun 
mədəniyyət məsələləri üzrə müavini, Af-
rika Dünya İrsi Fondunun icraçı direkto-
ru, eləcə də tərəf ölkələr olan yetnam 
xarici işlər nazirinin müavini, Belarusun 
ətraf mühit nazirinin birinci müavini, Avst-
riya Xarici İşlər Nazirliyinin mədəniyyət 
üzrə idarəsinin baş katibi, Bəhreyn mə-
dəniyyət nazirinin müavini, Şri- anka 
nümayəndə heyəti, İspaniya nümayən-
də heyəti və digər rəsmilərlə təmaslarda 
ikitərəfli münasibətlərin gündəliyi mü-
zakirə edilib. Mədəni irsin iqlim dəyişik-
liklərinin mənfi təsirlərindən qorunması 
istiqamətində təşəbbüslər, o cümlədən 
Azərbaycanın COP2 -a ev sahibliyi çər-
çivəsində mədəniyyət yönümlü tədbirlər 
və təşəbbüslər barədə məlumat verilib.

Gender bərabərliyi haqqında kitab
Dağlar diyarı Yardımlının Mərkəzi Rayon Kitabxanasında 

gender problemləri üzrə mütəxəssis Samirə Şaqavatovanın 
“Gender bərabərliyi: Bərabər addımlar – uğurlu nəticələr” 
adlı elmi-tədqiqat kitabının təqdimatı keçirilib. 

AYB-də multikultural 
məsələlər üzrə məsul şəxs, 
şair Xatirə Fərəcli  ucqar böl-
gələrdə gender probleminin 
aktuallığını qeyd edib, bu 
sahəyə cəmiyyətin diqqətinin 
yönəlməsinin vacibliyini vur-
ğulayıb.  

onra kitabın müəllifi – 
AMEA-nın doktorantı, “Elm, 
Texnologiya və İnnovasiyala-
rın İnkişafına Dəstək” İctimai 
Birliyinin sədri amirə Şaqa-
vatova gender məsələləri ilə 
bağlı cəmiyyətdə yaranan 
stereotiplər haqqında geniş 
məlumat verib.  O, bildirib ki, 
cəmiyyətdə və ailədə cinslə-
rin hüquq bərabərliyi, qadın–
kişi münasibətləri müxtəlif 
quruluşlarda fərqli baxışlarda 
nəzərdən keçirilib. Qadınla 
kişinin bərabər hüquqları istər 
sosial, istər cinsi, istərsə də 

mənəvi aspektlərdə qarşılıqlı 
münasibətlərin ən çox mü-
zakirə olunduğu mübahisə-
li məsələlərdəndir. Kitabda 
məsələyə özəl müəllif yanaş-
ması təqdim olunub və ana-
loji müşküllərdən çıxış yolları 
göstərilib.

Görüşdə Azərbaycan Milli 
Elmlər Akademiyasında baş 
məsləhətçi əfa aleh,  ra-
yon ziyalılarından Heybət Qə-
dirov, Güloğlan İmanov, Fikrət 
Şahbazlı, akit İlkin,  Ülvi Ay-
dın, Şərqiyyə Masıyeva və 
başqaları yeni  kitabın sosial 
əhəmiyyəti ilə bağlı fikirlərini 
bildirib, araşdırma əsərinin 
ölkədə gender bərabərliyinin 
təbliğinə töhfə olduğunu vur-
ğulayıblar.     
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Co Bayden Amerika xalqına müraciət edib
Prezident vətəndaşları birliyə səsləyib 

ABŞ Prezidenti Co Bayden çərşənbə günü Ağ evdən canlı yayımla xalqa 
müraciət edərək, prezidentlik uğrunda yarışdan geri çəkilməsini izah və şərh edib. 
O, bu addımı xalqın və təmsil etdiyi Demokratlar partiyasının birliyi naminə atdığını 
vurğulayıb. 

Dövlət başçısı vətəndaşları sivil, 
demokratik dəyərlər uğrunda səfərbər 
olmağa, Amerika idealları naminə təşəb-
büs və fədakarlıq nümayiş etdirməyə ça-
ğırıb. Prezidentin nitqi ölkə daxilində və 
xaricdə geniş müzakirələrə, çox sayda 
şərh və mülahizələrə səbəb olub. 

Qeyd etməyə dəyər ki, Baydenin 
seçki kampaniyasından geri çəkilməsini 
xalqa izah etməsi ABŞ demokratiyasının 
ənənələrinə ehtiram əlamətidir və bu sə-
bəbdən gözlənilən idi. Yəni, siyasi əxlaq 
və etika bunu tələb edirdi. Göründüyü 
kimi, təcrübəli siyasətçi olan Bayden bu 
ənənəyə sadiqlik nümayiş etdirdi. 

Bir çox analitiklər hesab edirlər ki, 
Baydenin çıxışı daha çox noyabrın 

-də keçiriləcək prezdent seçkilərində 
vitse-prezident Kamala Harrisi dəstək-
ləmək niyyəti daşıyır. Respublikaçı na-
mizəd, milyarder Tramp yenidən dövlət 
başçısı seçilmək üçün bütün gücünü or-
taya qoyub və nəyin bahasına olursa-ol-
sun, yarışı udmağa çalışır. 

Trampla müqayisədə Baydenin növ-
bəti dəfə seçilmək şansı az idi. Ən azı 
rəy sorğularının nəticələri bunu deməyə 
əsas verirdi. Baydenin öz yerinə Harrisi 
təklif etməsi isə seçkilərdə siyasi konfiqu-
rasiyanı dəyişir. Bundan başqa, Harrisin 
namizədliyi seçkiqabağı kampaniyaya 
dinamizm gətirib.  

Yeri gəlmişkən, Baydenin televiziya 
ilə canlı çıxışı cəmi  dəqiqə çəkib. Ağ 

evin hazırkı sahibi özünün və ölkəsinin 
gələcək taleyi ilə bağlı planlarını açıqla-
yarkən bir daha vurğulayıb  “Mən qəra-
ra gəldim ki, irəliyə doğru ən yaxşı yol 
məşəli gələcək nəslə ötürməkdir. Bu, 
millətimizi birləşdirməyin ən yaxşı yolu-
dur”. Bayden sonra bu sözləri vurğulayıb  
“Mən bu ofisə hörmət edirəm, lakin ölkə-
mi daha çox sevirəm”. 

Amerikalı seçki texnoloqları bildirir-
lər ki, Baydenin xalqa müraciəti onun 
son bazar günü sosial mediada noyab-
rın -də yenidən prezident seçilməmək 
qərarına gəldiyini elan etdikdən sonra 
ictimaiyyət qarşısında ilk çıxışı idi. Bay-
den seçicilərin simpatiyasını qazanmaq 
üçün deyib  “Amerikanın ən yaxşı tərəfi 
budur ki, bu ölkədə krallar və diktatorlar 
hökmranlıq etmir. İnsanlar idarə edir. Ta-
rix sizin əlinizdədir. Güc sizin əlinizdədir. 
Amerika ideyası sizin əlinizdədir.” 

 yaşlı prezident ölkəsinin siyasi 
olimpində təmsil olunduğu yarım əsrdən 
çox müddətdə qazandığı siyasi irsini 
əlamətdar hadisə kimi təsvir edib və sə-
lahiyyət müddətinin sonuna qalan  ay 
ərzində vəzifəsində qalacağını bildirib. 
Xatıqladaq ki, hazırkı dövlət başçısı öz 
ali vəzifə səlahiyyətlərini gələn il yanvarın 
20-də təhvil verməlidir. 

Bayden qarşıdakı  ay ərzində “pre-
zident kimi öz öhdəliklərini yerinə yetir-
məyə diqqət yetirəcəyini” söyləyib  “Bu 
o deməkdir ki, mən işləyən ailələr üçün 

xərcləri azaltmağa və iqtisadiyyatımı-
zı inkişaf etdirməyə davam edəcəyəm. 

əsvermədən tutmuş seçimə kimi şəxsi 
azadlıqlarımızı və vətəndaş hüquqlarımı-
zı müdafiə etməyə davam edəcəyəm”. 

Amerikalılar Baydeni, bütövlükdə, 
uğurlu və sanballı prezident hesab edir-
lər. iyasi opponentləri isə, əksinə, tama-
milə başqa fikirdədirlər. Onlar xüsusilə 
Baydeni qeyri-leqal miqrantlara qarşı 
hədsiz liberallıq göstərməkdə, eləcə də 
“yumşaq xarici siyasət kursu” həyata ke-
çirməkdə suçlayırlar.  

Yenidən telemüraciətə qayıdaq. Bay-
den fürsətdən istifadə edərək həmvətən-
lərini prezident seçkilərində vitse-pre-
zident Kamala Harrisi dəstəkləməyə 
çağırıb  “Cəmi bir neçə aydan sonra 
amerikalılar ABŞ-nin gələcəyinin kur-
sunu seçməli olacaqlar. Mən seçimimi 
etdim, fikrimi bildirdim. Gözəl vitse-prezi-
dentimiz Kamala Harrisə təşəkkür etmək 
istərdim. İndi seçim sizindir - Amerika 
xalqı ” O, xanım Harrisi təcrübəli, güclü 
və bacarıqlı siyasətçi adlandırıb. 

Xatırladaq ki, Bayden -ci ildə 
yetnam müharibəsi ilə bağlı tənqid atə-

şinə tutulan indon Consonun seçki kam-
paniyasından qəfil geri çəkilməsindən 
sonra yenidən seçilmək istəməyən ilk 
prezidentdir. tatistika ilə maraqlananlar 
üçün onu da qeyd edək ki, bununla da 
Bayden Amerika tarixində Ceyms Polk, 
Ceyms Byukanan, Ruterford Hays, Kal-
vin Kulic və Harri Trumen kimi ikinci dəfə 
seçilməmək qərarına gələn prezidentlər 
cərgəsinə qoşulub. 

ABŞ-nin siyasi həyatı hazırda çox 
gərgindir. İstər demokrat, istərsə də res-
publikaçı siyasətçilər əhalinin üzləşdiyi 
problemləri bir-birinin ayağına yazmağa 
cəhd edirlər. Bəzən hətta siyasi polemika 
mədəniyyəti unudulur. Xüsusilə, respub-
likaçıların prezidentliyə vahid namizədi 
Tramp qarşı tərəfə qarşı sərt ritorikaya əl 
atır. Təsadüfi deyil ki, Tramp Prezidentin 
nitqini “anlaşılmaz və rüsvayçılıq” adlan-
dırıb. 

onda bildirək ki, ABŞ-ın -cı pre-
zidenti olan Bayden, həqiqətən, zəngin 
siyasi təcrübəyə sahibdir. Onun karyera-
sı 2-ci ildə, hələ 2  yaşında olarkən 
senator seçilməsi ilə başlayıb. Prezident 
Barak Obama dönəmində Bayden  il 
vtse-prezident kimi fəaliyyət göstərib. 
Gələn ilin əvvəlində Bayden Ağ evdə 
səlahiyyət müddətini 2 yaşında, Ame-
rikanın ən yaşlı prezidenti olaraq başa 
vuracaq.

əsai    
XQ

Netanyahu NATO-nun  
oxşarını yaratmağı təklif edir

İsrailin Baş naziri Benyamin Netanyahu ABŞ Senatı və Nümayəndələr 
Palatasının birgə iclasında Yaxın Şərqdə NATO-nun oxşarını yaratmağa 
çağırıb. Bu barədə TASS məlumat yayıb.

Baş nazir deyib  “İkinci Dünya müha-
ribəsindən sonra ABŞ artan sovet təh-
lükəsinə qarşı çıxmaq üçün Avropada 
təhlükəsizlik ittifaqı yaratdı və bu gün 
Amerika və İsrail artan İran təhlükəsinə 
qarşı çıxmaq üçün Yaxın Şərqdə təhlükə-
sizlik ittifaqı yarada bilər. İsraillə sülh için-
də olan və gələcəkdə sülh içində olacaq 
bütün ölkələr bu alyansa dəvət olunacaq-
lar”.

Plexanov adına Rusiya İqtisadiy-
yat Universitetinin siyasi təhlil və sosi-
al-psixoloji proseslər kafedrasının do-
senti Aleksandr Perendjiev İsrail Baş 
naziri Benyamin Netanyahunun bu təkli-
finin ərəb ölkələrini parçalamağa xidmət 
etdiyini bildirib. “NE .ru” ilə söhbətində 
ekspert təklifin ciddi təhlükə kimi qəbul 
edilə biləcəyini qeyd edib. “Belə bir itti-
faqın yaranması münaqişəli vəziyyətlərə 
səbəb olacaq. Əgər hərbi blok yaranırsa, 
o, kiməsə qarşı olmalıdır, nəinki İrana 
qarşı. Bu, ərəb dövlətləri tərəfindən ciddi 
təhlükə və çağırış kimi qəbul edilə bilər. 

Həm də, ərəb ölkələrində parçalanmaya 
səbəb olacaq”.

Xatırladaq ki, Beynəlxalq Ədalət 
Məhkəməsinin sədri Navaf alam daha 
əvvəl bildirmişdi ki, təşkilat İsrailin Fələs-
tin ərazilərində məskunlaşma fəaliyyətini 
ilhaq hesab edir. İyulun -də İsrail hö-
kuməti son 0 ildə Fələstin ərazisinin ən 
böyük hissəsini dövlət ərazisi elan edib. 
Beləliklə, İsrail İordan çayının qərb sahi-
lində 2 00 dunam 2 0 hektar  ərazi 
əldə edib. Bundan əlavə, Beynəlxalq 
Ədalət Məhkəməsi hesab edir ki, İsrailin 
hərəkətləri fələstinlilərin öz müqəddəratı-
nı təyinetmə hüququnu pozur. Hakim a-
lam vurğulayıb ki, Fələstin xalqı on illərdir 
ki, İsrailin siyasətləri ilə öz müqəddəratını 
təyin etmək hüququndan məhrum edilib 
və bu siyasətlərin davam etdirilməsi gələ-
cəkdə bu hüququn həyata keçirilməsinə 
xələl gətirir.

ü ha    
XQ

Qəmli musiqini  
kim sifariş verib?
İndi ermənilərə matəm marşını dinləmək qalır

Volfqanq Amadey Motsart dahi bəstəkar olub. O, cəmi 35 illik ömründə 
dünyanın musiqi xəzinəsinə bənzərsiz əsərlər bəxş edib. Motsartın 
sonuncu, yarımçıq qalmış “Rekviyem”i isə sonralar matəm marşı kimi 
tarixə düşüb. Tarixi şərait və reallıq onu deyir ki, indi hayların “sarı sim”inə 
məhz bu janrdakı musiqilər uyğundur. Onlar üçün hüznlü musiqini biz 
deyil, özləri “sifariş” veriblər.      

Amma acı reallıqla barışmaq 
istəməyən işğalçı qonşularımız mü-
vəqqəti qonaq olduqları Qarabağa aid 
mahnımızın qol-qabırğasını “sındırıb” 
erməni dilində oxumağa, hətta onu in-
ternet platformalarında yaymağa cürət 
ediblər. 

Xəbər verildiyi kimi, Azərbaycan 
bəstəkarı Bəhram Nəsibovun varisi – 
Adıl Nəsibovun adından Əqli Mülkiyyət 
Agentliyinin və “Rəqəmsal və Audiovi-
zual Yayım ənayesi” İctimai Birliyinin 
dəstəyi ilə müəllif hüquqlarının pozulma-
sı ilə bağlı daxil olmuş şikayət əsasın-
da erməni müğənni Gor Yepremyanın 
ifa etdiyi “ irun jan” mahnısı “Youtube” 
platformasından, həmçinin “Youtube 
Music”, “ potify”, “Apple Music”, “Ama-
zon Music”, “Deezer” və digər rəqəm-
sal musiqi platformalarından CD BABY 
distribütor şirkəti tərəfindən silinib.

Əqli Mülkiyyət Agentliyinin məluma-
tına görə, Harut Pambukcyanın ifa et-
diyi “Ağçı can” mahnısı da Azərbaycan 
bəstəkarı Bəhram Nəsibovun “Qara-
bağ” “Anadır arzulara hər zaman Qa-
rabağ”  mahnısının musiqisi ilə üst-üstə 
düşdüyü üçün “Youtube” platformasın-

dan çıxarılıb. 
Bizə isə haylara onu demək qalır 

ki, doğma Qarabağımız kimi, milli mət-
bəximizi, xalçalarımızı, musiqimizi və 
daha nələrimizi mənimsəyərək öz ad-
larına çıxdıqları dövran artıq geridə qal-
dı. Müasir dünya artıq miflərə inanmır, 
tarix, mədəniyyət və məişət üzərində 
plagiatlıq da daha keçmir. Bu səbəb-
dən Gor Yepremyan kimi dığa-manıslar 
Azərbaycan bəstəkarının mahnısının 
sözlərini deformasiyaya uğradaraq öz 
ağıllarına və xam xəyallarına uyğun 
şəkildə dünyaya yaymaqdansa getsin-
lər olfqanq Amadey Motsartın matəm 
marşını çox sevdikləri yastı balabanda 
ifa etsinlər. Həm də yeni aranjimanda, 
marşın harmoniyasına minor ladı qat-
maqla, ona hayların indiki durumuna tən 
gələn, avazına düşən transpozisiya və 
modulyasiyalar tətbiq etməklə səslən-
dirsinlər. Bax, bu improvizə yüz illərdir 
“əzabkeş” maskası taxmış ermənilərin 
bioloji-psixoloji halına, hətta anatomiya-
sına tam adekvat olar...  

  
XQ

Dünya səyyahları Şuşada 

Dünya miqyaslı dörd nəhəng səyyah klubundan biri olan -  “Most Traveled People” 
(MTP) səyahət klubunun 35 nəfərlik heyətinin iyulun 25-də  Qarabağa və Şərqi 
Zəngəzura səfəri başlayıb. 

əfərə Füzulidən başlayan səyyahlar 
Ermənistan silahlı qüvvələrinin törətdik-
ləri vandallığın izlərini müşahidə ediblər. 

onra səyyahlar Şuşa ilə tanış olub-
lar. Onlar əvvəlcə Natəvan, Bülbül və 
Üzeyir Hacıbəylinin güllələnmiş heykəl-
lərinə baxıblar. Qonaqlara Şuşa şəhə-
ri, onun işğal dövründəki vəziyyəti və 
burada həyata keçirilən yenidənqurma 

işləri barədə məlumat verilib. Bildirilib 
ki, otuzillik işğal dövründə Şuşa şəhə-
rindəki tarixi binalar, məscidlər, abidələr 
erməni vandalizminə məruz qalıb. Şuşa 
işğaldan azad edildikdən sonra burada 
genişmiqyaslı bərpa-quruculuq işlərinə 
start verilib. İnfrastrukturun qurulması ilə 
yanaşı, Şuşada şəhərin əsl tarixi sima-
sının, tarix və mədəniyyət abidələrinin 

bərpasına başlanılıb.
əyahətçilər sonra Xurşidbanu Natə-

vanın evi, Xan qızı bulağı olan ərazi və 
qala divarları, Yuxarı Gövhər Ağa məsci-
di ilə tanış olublar. 

onda Cıdır düzünə gələn səyyahlar 
buradan açılan əsrarəngiz mənzərəni 
seyr ediblər.

Qeyd edək ki, adı dünyanın ən böyük 
səyyahları siyahısında ilk onluqda yer 
alan arlz ilinin Charles eley  rəhbər-
lik etdiyi heyətin səfərinə  ölkədən bey-
nəlxalq səyahətçilər qatılıblar. Bu ölkələr 
sırasında ABŞ, Böyük Britaniya, Almani-
ya, İsveçrə, Norveç, İsveç, Portuqaliya, 
Filippin, Polşa, Macarıstan və digərləri 
də var.

Klubun budəfəki səfəri üç gün davam 
edəcək. Bu, klubun üzvlərinin işğaldan 
azad edilmiş ərazilərə dördüncü səfəri-
dir. MTP daha əvvəl Qarabağa və Şərqi 
Zəngəzura üç dəfə səfər edib. ətən 
müharibəsindən ötən dörd il ərzində isə 
0-yə yaxın ölkədən 00-dək beynəlxalq 

səyahətçi böyük qruplarla Qarabağa və 
Şərqi Zəngəzura 0 dəfə səfər edib. Bu-
günkü səfər bu qəbildən olan sayca -ci 
səfərdir.

Nəzərə alsaq ki, beynəlxalq səy-
yahların sosial mediada dünyanın ən 
müxtəlif bölgələrindən xeyli sayda izləyi-
ci ordusu var, belə səfərlər azad edilmiş 
ərazilərdəki böyük dağıntılar və aparılan 
nəhəng quruculuq-bərpa işləri ilə yerində 
tanış olmağa imkan yaratmaqla, reallıq-
ların dünyaya nümayişi üçün müstəsna 
əhəmiyyət daşıyır. 

XQ



Fransanın Olimpiya 
Oyunlarına hazırlıqlarından 

șikayətlər artır  
Fransada keçirilən 2024-cü il XXXIII Yay 

Olimpiya Oyunları ərəfəsində ölkə rəsmilərinin 
bu beynəlxalq tədbirə lazımınca hazırlaşmadığı, 
hər gün yeni bir problemin ortaya çıxdığı məlum 
olub. Artıq bir sıra ölkələrin komandaları bu kimi 
hallarla bağlı şikayətlərini bildiriblər.      

Məsələn, İsveçin stolüstü tennis yığmasının üzvləri 
Paris-202  Yay Olimpiya Oyunlarında nəqliyyatda hava-
sızlıqdan gileyləniblər. “Aftonbladet” nəşrinin məlumatına 
görə, milli komanda gediş-gəliş üçün  saat 20 dəqiqə 
vaxt sərf edərək məşqə çıxmalı olur.

Kişilərdən ibarət komandanın məşqçisi Yorqen Pers-
son bildirib ki, avtobuslarda kondisioner tez-tez işləmir və 
hava çatışmazlığı səbəbindən nəqliyyatda qalmaq müm-
künsüz olur.

İsveçin qadın yığmasının məşqçisi Tobias Berqman 
isə idmançıların əziyyət çəkdiklərini söyləyib  “Gündə iki 
dəfə 0 dəqiqə olmaqla səyahət edirik və düzünü desəm, 
Parisdə istilik Hindistanda olduğunuzdan daha pisdir. Belə 
davam edərsə, insanlar avtobuslarda huşlarını itirəcək-
lər”.

Olimpiada iştirakçıları Parisdəki Olimpiya kəndində 
qida ilə lazımınca təmin olunmadıqlarından şikayətlənib-
lər. Onlarla idmançı Olimpiya kəndinin əsas restoranında 
mühüm ərzaq ehtiyatlarının çox ləng gətirildiyini və qida-
nın kifayət qədər olmadığını qeyd edib.

Fransanın “ Equipe” qəzetinin məlumatına görə, 
iyulun 2 -də səhər yeməyi zamanı idmançıların çoxluğu 
səbəbindən restoranda məhdud sayda toyuq yumurtası 
olub. Olimpiya kəndində ictimai iaşənin təşkilinə cavab-
deh olan şirkət bildirib ki, hazırda populyar ərzaq məh-
sullarının tədarükünü artırmaq üçün fəal işləyirlər. Mənbə 
qeyd edib ki, idmançılar arasında yumurta və ət xüsusilə 
populyardır.

Xatırladaq ki, Paris Olimpiadasının açılış mərasimi 
iyulun 2 -da baş tutacaq. İki gün əvvəl, iyulun 2 -də isə 
kişilər arasında futbol üzrə Olimpiya turniri başlayıb. Fran-
sa paytaxtında yarışlar avqustun -dək davam edəcək.
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vəfatından kədərləndiyini  bildirir və dərin hüznlə başsağlığı verir.

ALLAH RƏHMƏT ELƏSİN

İyulun 26-da Fransanın pay-
taxtında XXXIII Yay Olimpiya 
Oyunları açılış mərasimi ilə rəs-
mən start götürür. Tədbir Sena 
çayı üzərində barjalarda təşkil 
olunacaq. Olimpiya tarixində ilk 
dəfə açılış mərasimi şəhərdə 
açıq məkanda  keçirilir və ictima-
iyyətə açıqdır. Açılış mərasimini 
bilet alaraq izləmək istəyənlər 
üçün isə tribunalar qurulub.  
Nümayəndə heyətləri ena çayı 

üzərində ,  kilometrlik xətt boyunca 
qayıqla üzərək açılış mərasimində iş-
tirak edəcəklər. Mərasimdə Azərbay-
canın bayraqdarları qadın cüdoçu 
Gültac Məmmədəliyeva və boksçu 
Məhəmməd Abdullayevdir. Bu möh-
təşəm tədbir Trokadero meydanında 
başa çatacaq. 

arışların məkanı
Olimpiya tədbirlərinin əksəriyyəti 

paytaxt Parisdə və qonşu şəhərlər-
də təşkil ediləcək. Məşhur “ tad de 
Frans” arenası atletika, reqbi yarış-
larına, eləcə də oyunların bağlanış 
mərasiminə ev sahibliyi edəcək. Bu 
mötəbər yarışın futbol qarşılaşmaları 
Marselin “ elodrom”, ionun “Olim-
pik Park”, Bordonun “Matmyut At-
lantik”, ent-Etyenin “ o rua Qişar”, 
Nitsanın “Alyans Riveyra” və Nantın 
“Bojuar” stadionlarında təşkil oluna-
caq. ena çayının üzərində yerləşən 

 Aleksandra körpüsündə yarışın 
keçirildiyi günlərdə triatlon, velosiped 
idmanı, üzgüçülüyün marafon yarış-
ları baş tutacaq. 

Kamandan oxatma, marafon və 
velosiped idmanı yarışları “Espla-
nada” Əlillər Evi, ena çayının sağ 
sahilində Bersi bulvarının 2-ci da-
irəsində yerləşən “Akkor Arena”da 
idman və bədii gimnastika, batut, 
eləcə də basketbolun finalı keçirilə-
cək.

Avarçəkmə və slalom kanalında 
müvafiq idman növləri, Avropanın 
çoxfunksiyalı, qapalı stadionlarından 
biri sayılan “Pari- a-Defans Arena”-
da üzgüçülük yarışları, eləcə də su 
polosu üzrə final görüşləri, “Port-de-
la-Şapel Arena”da badminton və bə-
dii gimnastika yarışları olacaq.  Digər 
yarışlar isə  başqa məşhur idman 
məkanlarında təşkil olunacaq. 

han e the Games  
beynəlxalq f rumu 

Paris-202  Yay Olimpya Oyunları 
ərəfəsində baş tutan forumda proq-
ram üzrə müxtəlif məsələlər müza-
kirə olunub.

Azərbaycan Respublikasının 
gənclər və idman naziri Fərid Qa-
yıbov forumda çıxış edib, panel 
iclaslarında müzakirələrə qatılıb. 
Nazir Azərbaycanın UNE CO və 
müxtəlif ölkələrin müvafiq qurumla-
rı ilə əməkdaşlıq məsələləri, həyata 
keçirilən layihələr barədə məlumat 
verib.

F.Qayıbov forum çərçivəsində 
UNE CO baş direktorunun sosial və 
humanitar elmlər üzrə müavini, ili-
nin idman naziri, Anqolanın gənclər 
və idman naziri, Madaqaskarın nəq-
liyyat və meteorologiya naziri, Tanza-
niyanın Nazirlər Kabinetinin ədliyyə 
və konstitusiya işləri naziri, Cənubi 
Afrikanın idman, incəsənət və mədə-
niyyət naziri, amoanın idman və is-
tirahət naziri və Kosta-Rikanın idman 
naziri ilə ikitərəfli görüşlər keçirib.

UNE CO-nun ofisində həmçinin 
Azərbaycan və Qambiya arasında 
gənclər və idman sahələrində əmək-
daşlıq memorandumu imzalanıb.

ilet satışında rek rd
Paris Oyunları tarixin ən çox bilet-

li olimpiadasıdır. Bu oyunlara verilən 
0 milyon biletin  milyondan çoxu 

satılıbsa, ondan əvvəlki rekord -
cı ildə Atlanta Oyunlarına aiddir – ,  
milyon bilet. Paris 00 və 2 -cü 

illərdə Yay Olimpiya Oyunlarına ev 
sahibliyi edib və 202 -cü il oyunları 
da daxil olmaqla, ondondan sonra 

 dəfə Yay Olimpiya Oyunlarına ev 
sahibliyi edən ikinci şəhər olacaq. Bu 
oyunların proqramına ilk dəfə breyk 
dans idman növü daxil edilib.

Təhlükəsizlik məsələləri 
ündəmə əlib

Terrorizm və etirazlardan tut-
muş kiberhücumlara qədər “Pa-
ris-202 ”ün Təşkilat Komitəsinin 
üzləşdiyi çətinliklər, idmançıların və 
tamaşaçıların təhlükəsizliyini təmin 

etmək indi ən aktual məsələlərdən 
biridir. Təşkilatçıların uzun müddətdir 
ki, açılışın keçiriləcəyi ena çayının 
vəziyyəti ilə bağlı tənqid dalğası ilə 
üzləşməsi hamıya məlumdur. Hət-
ta Fransa prezidenti və Beynəlxalq 
Olimpiya Komitəsinin rəhbəri Tomas 
Bax enanın olimpiadaya uyğun 
olmasını sübut etmək üçün oyunla-
rın məşəli alovlanana qədər çayda 
çiməcəklərinə söz vermişdilər. Pa-
risin meri Ann İdalqo və Fransanın 
idman naziri Olimpiya Oyunlarından 
əvvəl suyun təmiz olduğunu sübut 
etmək üçün hətta ena çayında 
üzüblər.

Azərbaycan   
49 medal, 63-cü yer 

İndiyədək oyunlarda idmançı-
larımız tərəfindən 0 qızıl, 2  
gümüş və 2 bürünc medal qaza-
nılıb. Ümumi medal sıralamasında 
siyahıya 2 2  medalla ABŞ başçılıq 
edir. Azərbaycan  medalla -cü 
pillədə qərarlaşıb. lkəmizin təmsil-
çiləri müstəqillik illərində keçirilən  
Olimpiadada  qızıl,  gümüş və 2  
bürünc mükafat qazanıb. Paris Olim-
piadasında Azərbaycanın qazanaca-
ğı ilk medal 0-ci – yubiley mükafatı 
olacaq. 

Qeyd edək ki, ölkəmiz oyunlarda 
 idmanı ilə  idman növündə təm-

sil olunur. Avqustun -dək davam 
edəcək oyunlarda 20  ölkədən 0 
min 00 idmançı iştirak edəcək.

Bu gün Paris Olimpiadasının 
 açılış mərasimi keçirilir

Futbol matçlarında  
Mərakeş və İspaniya qalib olub 

Paris-2024 Yay Olimpiya Oyunları iyulun 24-də 
futbol matçları ilə start götürüb. Həmin gün Mərakeş-
Argentina və İspaniya-Özbəkistan matçları baş tutub. 

Yarışların nəticələrinə görə, Mərakeş Argentinaya, İspaniya 
isə zbəkistan millisinə 2  hesabı ilə qalib gəlib.

Argentina–Mərakeş matçında təhlükəli insident 
Paris-2024 Olimpiya Oyunlarında qrup mərhələsinin birinci turunda 

Argentina və Mərakeş yığmaları arasında keçirilən oyunda iğtişaşlar baş verib. 
“Tycsports.com”  saytının məlumatına görə, cənubi amerikalılara qarşı aqressiv 
olan azarkeşlər oyunun iki saata qədər yarımçıq kəsilməsinə səbəb olublar.

İkinci hissəyə əlavə olunan -cü 
dəqiqədə Cristian Medina argentinalı-
ların ikinci qolunu vurduqdan sonra tri-
bunadan bir neçə mərmi uçub və azar-
keşlər meydançaya qaçıblar. Hakim 
komandaları paltardəyişmə otaqlarına 
aparıb və oyuna iki saat fasilə verilib. on-
da oyundankənar vəziyyət səbəbindən 
qol qəbul olunmayıb. Komandalar qalan 
dəqiqələri oynamalı olublar və nəticədə  

Mərakeş 2  hesabı ilə qalib gəlib.
Oyundan sonra Argentina Futbol Fe-

derasiyası AFA  Beynəlxalq Futbol Fe-
derasiyasının FİFA  intizam komissiyası-
na şikayət edib. O, beynəlxalq təşkilatdan 
matç iştirakçılarının təhlükəsizliyini təmin 
etmək üçün lazımi tədbirlərin görülməsini 
tələb edib.

Yaylagül Ramazanovanın 
ən yaxşı nəticəsi

Azərbaycanın ilk təmsilçisi Yaylagül Ramazanova 
Paris-2024 Yay Olimpiya Oyunlarında dünən mübarizəyə 
başlayıb. O, kamandan oxatma növü üzrə gücünü sınayıb. 

ıralama tu-
runa 0-cu cütdə 
başlayan təmsilçi-
miz -cu yeri tu-
tub. O, 20 müm-
kün xaldan  
xal toplayıb. Milli 
komandanın üzvü 
mövsümdə ən yax-
şı nəticəsinə imza 
atıb.

Y.Ramazanova 
2 finalda Quxu-

an Anla in  qarşılaşacaq. Onun rəqibi sıralama turunu  
xalla 2 -cı pillədə başa vurub.

2 final görüşləri iyulun 0-da baş tutacaq.
Qeyd edək ki, Azərbaycan millisi Fransada  idmançı ilə 

təmsil olunur. Yığma  idman növü üzrə  proqramda çıxış 
edəcək.

Abşeronda yağmursuz, bölgələrdə 
yağıntı, duman və külək

 Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi Milli Hidrometeorologiya Xidmətinin verdiyi 
məlumata əsasən, iyulun 26-da Bakıda və Abşeron yarımadasında hava dəyişkən buludlu 
olacaq. Əsasən yağmursuz keçəcək. Mülayim şimal-şərq küləyi əsəcək. Gecə 20-25°, 
gündüz 29-34° isti olacaq. 

Atmosfer təzyiqi normadan aşağı  
mm civə sütunu, nisbi rütubət gecə 0-

0, gündüz 0- 0 faiz olacaq. Abşeron 
çimərliklərində gözlənilən dəniz suyu-
nun temperaturu  Şimal çimərliklərində  

umqayıt, Novxanı, Pirşağı, Nardaran, 
Bilgəh, Zaqulba  2 -2  isti,Cənub çimər-
liklərində  Türkan, Hövsan, ahil, Şıx  
2 -2  isti olacaq. Azərbaycanın rayon-
larında bəzi yerlərdə arabir leysan xa-
rakterli yağış yağacağı, şimşək çaxacağı 

gözlənilir. Ayrı-ayrı yerlərdə intensiv ola-
cağı, dolu düşəcəyi ehtimalı var. Axşama 
doğru əksər rayonlarda yağıntılar tədri-
cən kəsiləcək. Gecə və səhər bəzi yer-
lərdə duman olacaq. Şərq küləyi əsəcək, 
ayrı-ayrı yerlərdə arabir güclənəcək. Ha-
vanın temperaturu gecə -2 , gündüz 

0- , dağlarda gecə 2- , gündüz 
-2  isti olacaq.
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